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Успех

Куриоз На прицел Рекорд

Наш ученик бе обявен за
най-добрия математик в света

Стр. 4

Стр. 28

Намериха 5-годишно дете,
отгледано от крави

Стр. 6

НАП и ДАНС ще следят
млякото и месото

Стр. 31

Американецът Майкъл Фелпс
с 19 олимпийски медала

Стр. 26

Васил Червенков за театъра
като кръст и гордост

Интервю
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Пак скандал

Скопие притиска българи
със заплахи и уволнения

Стр. 9

Правителството и парла-
ментарната група на ГЕРБ се
оказа, че подкрепят провежда-
нето на референдум “за” или
“против” изграждането на АЕЦ
“Белене”, както настоява леви-
цата. Това става ясно от стено-
грама на заседанието на каби-
нета. “Станишев казва, че сега
едва ли не щял да брани рефе-
рендума от ГЕРБ”, заявява пред

И ГЕРБ били
за референдума

Няколко
ÄÓÌÈ

Георги
ГЕОРГИЕВ

Десет печатни стра-
ници е стенограмата на
Министерския съвет,
разпространена вчера и
засягаща темата за ре-
ферендума за АЕЦ “Беле-
не”. На една страница се
побират вметките на
министрите Николай
Младенов и Лиляна Павло-
ва. Особено интересен е
Младенов. Той изказва
“мисли”, които определе-
но разширяват съзнание-
то, като например твър-
дението, че подписката
на левицата била връх на
политическия цинизъм и
говорела за провал на
БСП.

Другите девет стра-
ници са монолог на Бойко
Борисов. Свободен поток
на мисълта, което едва
ли е изненада. Новият
момент е обаче явното
изпускане на нервите от
страна на премиера.
Впрочем вече се случва
все по-често на предста-
вителите на ГЕРБ да гу-
бят самообладание. В
стенограмата се четат
лични нападки срещу ли-
дера на БСП Сергей Ста-
нишев, има думички като
“подло”, “страхливец”,
“липса на гръбнак”.

Когато в политиката
загърбиш езика на аргу-
ментите и преминеш към
лични нападки, това е оче-
виден признак за загуба
на почва под краката.
ГЕРБ явно бяха изненада-
ни от успеха на подписка-
та за “Белене”. Очевидно
е, че те нямат разумни
доводи, с които да накло-
нят везните в своя пол-
за, в този случай. Оста-
ва им единствено да ис-
теризират, да обиждат,
да лъжат, да се извъртат
и колкото повече, толко-
ва по-добре, според тях.

Вчерашните изявле-
ния на Борисов за поре-
ден път показват истин-
ските ГЕРБ - въздух под
налягане, а като се спих-
нат, почват да се пи-
тат: “А сега кой ми ср...
в гащите”.

Тези 770 хил. подписа са накарали това арогантно и самодоволно
управление отново да смени посоката, отговори Сергей Станишев

Свещеници и стотици православни християни посрещнаха
в храма “Св.Георги” в Добрич чудотворната икона на “Света
Богородица Умиление” от село Лукот, Брянска област - Русия

Истерия

ЧИРАЦИ НА НЕООСМАНИЗМА ИЗТРЪГВАТ
БЪЛГАРИЯ ОТ  ЕВРОПЕЙСКАТА ИСТОРИЯ

Стр. 11

Стр. 4

Стр. 13

ÃÂÊ‰Û ÒËÏÔ‡ÚËˇÚ‡ Í˙Ï
‰ÂÏÓÍ‡ÚË˜ÌËÚÂ ËÒÍ‡ÌËˇ
Ì‡ ÔÓÚÂÒÚË‡˘ËÚÂ Ë ÒÚ‡-
ı‡ ÓÚ ‚˙Ì¯Ì‡ ÔÓÎËÚË˜ÂÒÍ‡
Ë ‚ÓÂÌÌ‡ Ì‡ÏÂÒ‡ ÒÂ ÔÓˇ‚Ë
ÔÓˆÂÔ.

министрите Борисов в отговор
на публично изказваните опа-
сения на лидера на БСП, че
управляващите всячески ще се
опитват да отхвърлят събрана-
та подписка. “Точно обратното,
и ви моля всеки от вас, където
и да говори, да каже, че аз и
вие, и ние, и правителството
сме “за” референдум”, поучава
министрите си премиерът. Дори

предлага, ако не стигнат под-
писи, ГЕРБ да осигурят нужно-
то количество.

В отговор от БСП разпрост-
раниха изявление на Сергей
Станишев, в което той заявява,
че е жалко едва сега да
осъзнава колко е важен рефе-
рендумът за демокрацията в
държавата. Той е категоричен,
че тези 770 хил. подписа са

накарали “това арогантно и
самодоволно управление отно-
во да смени посоката”. Стани-
шев даде да се разбере, че
нито провеждането на рефе-
рендума, нито датата му, не са
в правомощията на премиера и
личните му предпочитания ня-
мат значение, ако България все
още е правова държава.

Стр. 3

Снимка Пресфото/БТА

СирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийската
криза разделякриза разделякриза разделякриза разделякриза разделя
арабскитеарабскитеарабскитеарабскитеарабските
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криза разделякриза разделякриза разделякриза разделякриза разделя
арабскитеарабскитеарабскитеарабскитеарабските
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СирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийската
криза разделякриза разделякриза разделякриза разделякриза разделя
арабскитеарабскитеарабскитеарабскитеарабските
левицилевицилевицилевицилевици

СирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийскатаСирийската
криза разделякриза разделякриза разделякриза разделякриза разделя
арабскитеарабскитеарабскитеарабскитеарабските
левицилевицилевицилевицилевици
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ОТ ПОНЕДЕЛНИК ДО СЪБОТА. ЦЕНИТЕ СА С ДДС.

1 КОЛ / 50 ММ ИЛИ
2 КОЛ / 25 ММ = 10 ЛВ. 1 КОЛ / 75 ММ = 15 ЛВ.

2 КОЛ / 40 ММ  = 20 ЛВ. 2 КОЛ / 50 ММ = 25 ЛВ.

2 КОЛ / 75 ММ = 30 ЛВ. 2 КОЛ / 90 ММ = 32 ЛВ.

АДРЕСИ ЗА РЕКЛАМА
И МАЛКИ ОБЯВИ В ГР. СОФИЯ

РЕДАКЦИЯ
НА В-К ДУМА:
1784 бул. "Цариградско шосе" №113А, тел.: 02/9705 205;
9705 221, факс: 9752 604, e-mail: reklama@duma.bg
РАБОТНО ВРЕМЕ:
От понеделник до петък: 10:00 - 17:30
За обяви за следващия ден: 10:00 - 13:00

ИНФОЦЕНТЪР ДУМА:
София, 1000, ул. “Позитано” №20, тел.: 02/810 73 78,
0886 707 551, e-mail: duma_infcenter@abv.bg
РАБОТНО ВРЕМЕ:
9,00 - 16,00 ч.

“Софиянци няма да останат
без ски сезон тази година”, за-
рече се тържествено ми-

Властта обеща чисти
писти на софиянци

Държавата ще финансира поддръжката с пари на
данъкоплатеца, за да работят лифтовете на „Витоша ски”

Двата лифта в природен парк “Витоша” - “Симеоново-Алеко” и
“Драгалевци-Голи връх”, тръгнаха от 1 август

Веселка ВЕНКОВА пистите на Витоша, защото не
можели да ги наемат дългос-
рочно от горската агенция. При-
ватизаторът отказва да ги на-
еме за срок от една година без
търг - като горска територия,
както е правил от 2008 г. насам.

Министрите и Фандъкова
вчера били единодушни, че не
трябва да се допуска нов про-
вал на ски сезона. Така се е

не дотам, но изход има”, повто-
ри многократно земеделският
министър и се ожали, че “със
закона, който остана в същия
вид, “Витоша ски” могат да отка-
жат и никой няма начин да ги
задължи”.

Собственикът на земята оба-
че щял да си влезе в ролята на
стопанин. Притеснението било
кой ще инвестира в необходи-
мата техника и кой ще обработ-
ва ски пистите, уточни Найде-
нов. Ако се наложело, парите
щели да се вземат от бюджета
на ДГП като инвестиционна про-
грама. Министърът свидетелст-
ва, че по молба на Столичната
община горското предприятие
вече обработило просеките под
съоръженията.

Ща поканя на среща след-
ващата седмица всички инсти-
туции и инвеститори, които имат
отношение, “за да се потърси в
тази сложна нормативна ситуа-
ция” изход, посочи Йорданка
Фандъкова, дискретно избяг-
вайки да спомене “Витоша ски”.
Казусът имал нужда от трайно и
устойчиво решение и на пред-
стоящата среща кметицата
щяла да предложи да се търси
решение с участието на всички
заинтересовани. И макар че
Столичната община нямала
собственост там, Фандъкова не
стояла настрана от проблема,
защото засягал стотици хиляди
софиянци.

нистърът на земеделието в
присъствието на столичната
кметица. Това се случи след

вчерашното заседание на каби-
нета, защото угрозата от поре-
ден провал на ски сезона на
Витоша бил обсъден на прави-
телствената среща заедно с
Йорданка Фандъкова.

Мирослав Найденов допусна
възможността на Държавното
горско предприятие да бъдат

вменени задължения да
поддържа пистите. Финансови-
ят рерурс бил налице и според
собственика на земята - МЗХ
чрез ДГП, можело да се наме-
рят обучени водачи на ратраци.

От “Витоша ски” заявиха в
понеделник, че дори и да пус-
нат Симеоновския и Драгалев-
ския лифт, няма да поддържат

стигнало до идеята горското
предприятие, собственик на зе-
мята в ски зона “Алеко”, да за-
купи техника, за да обработва
пистите. Земеделският министър
не можа да посочи колко стру-
ва една високопроходима сне-
гоутъпкваща машина - ратрак,
но е убеден, че е по-малко от
един комбайн. “Дано не се стиг-

Пързалянето продължава
Каква ще е държавната инвестиция в предстоящия ски
сезон вчера не стана ясно. Не се разбра горското предпри-
ятие ще наема ли ратраци от “Витоша ски” и няма ли
държавата да се окаже в ситуация да плаща на собствени-
ка на лифтовете за поддръжката на пистите, от което той
ще печели. Не е ясно и дали ако с лифтовете оперира едно
дружество, а с пистите - друго, скиорите няма да плащат на
две каси. И най-вече, като си обработи пистите държавата,
“Витоша ски” ще благовори ли да пусне лифтовете, за да
припечели някой лев от ски сезона. Фандъкова ще търси
отговори другата седмица, а Найденов щял да предложи
да си делят приходите от билети с “Витоша ски”.

Ако има проблем с правото на парко-
място в центъра на София, ще бъде внесе-
на промяна в наредбата. Това каза об-
щинският съветник Вили Лилков по повод
факта, че според новите правила право на
паркомясто в центъра на София ще имат
само собствениците на жилища. Живее-
щите и в двете централни зони имат право
на паркомясто само ако са собственици
на жилището. Това означава, че ако човек
е наемател или семейното жилище е на
името на съпруга или съпругата му, а ко-
лата на негово, ще се наложи или да се
прехвърли автомобилът или съсобственост-
та на жилището. Според Лилков обаче
преди 13 септември няма да може да се
направи промяна в наредбата. Собствени-
ците на всяко жилище имат право на сти-
кер, ако собственикът не живее там, а
живее негов наемател, нормално е наема-
телят също да получи право на паркомя-

Проблеми с правото на
паркомясто в центъра на София
може да променят наредба

сто, както и при съпруг и съпруга или ро-
дител и дете, коментира още общинският
съветник. По думите му предварителната
идея била наемателите на жилища в Си-
нята и Зелената зона също да имат право
да получат стикер, при условие че собст-
веникът на жилището заяви, че е съгласен
неговото право да се преотстъпи на него-
вия наемател. Собственикът и наемателят
трябва да предоставят договор за взаимо-
отношенията. Друго условие е наемателят
да е регистриран на съответния адрес.

От 1 август започна приемът на доку-
менти за издаване на стикер за паркира-
не в Синя зона и в бъдещата Зелена зона.
Новият режим трябва да влезе в сила от
септември.

Хората, които живеят в Синя зона, ще
трябва да плащат по 150 лева годишно за
стикер, по 100 лева ще плащат живеещи-
те в Зелената зона.

Машина за асфалтиране
прегази работник

Машина за полагане на асфалт прега-
зи работник на пътя в района на Малко
Търново. Инцидентът станал на 2 км от
Звездец, вероятно след авария. Машината
управлявал 41-годишен мъж, от с. Копри-
вец, Русенско, употребил прилична доза
алкохол. Проверка с дрегер показала 2,74

Красимир КРЪСТЬОВСКИ промила алкохол в кръвта му.  Работници
от фирмата твърдят, че неизвестно как
ръчката за бавна скорост се изключила и
машината ускорила движението си по на-
клон. Машинистът предупредил спътника
си да скочат в движение, но жертвата се
заклещила на стълбата за слизане.   Пре-
мазаният от мантинелата 55-годишен ру-
сенец М.Л. починал на път за болницата.

Във Варна започва лятната антиСПИН кампания, ко-
ято ще продължи до края на август. През целия месец в
черноморските курорти мобилни екипи ще предлагат
безплатно и анонимно консултиране и изследване за
ХИВ/СПИН. Над 19 000 души са се изследвали досега в
летните антиСПИН кампании.

В София всеки вторник и четвъртък до края на месец
август от 18.30 до 21.30 ч. на разположение на желаещи-

Снимка БГНЕС

Започва тазгодишната антиСПИН кампания
те да проверят актуалния си ХИВ статус ще е мобилен
медицински кабинет в близост до заведението “Порк пай”
в Борисовата градина. Във Варна подвижните медицин-
ски екипи ще бъдат разположени на възлови места -
площад “Севастопол”, пред Общината и входа на Мор-
ската градина. В област Бургас медицинските специали-
сти ще тестват за ХИВ в курортите по южното ни Черно-
морие - Царево, Приморско, Бургас, Созопол, Поморие,

Слънчев бряг, Несебър.  В област Добрич кампанията ще
обхване Международния юношески лагер в Кранево, както
и курортите Албена и Балчик.  В област Благоевград
мобилни екипи ще бъдат разположени около плажовете
и хотелите в с. Добринище, Благоевград, с. Огняново,
Сандански, Кюстендил и Дупница.

Към 17 юли 2012 г. броят на регистрираните с ХИВ у
нас е общо 1564.
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България
Цитат на деня

‘
Цитат на деня

È ã-í Áîðèñîâ, è ÃÅÐÁ âñå ïîâå÷å
ñå îïëèòàò â ëúæèòå ñè, êîèòî
ïðîñòî ïðèêðèâàò òÿõíàòà
íåêîìïåòåíòíîñò
Сергей Станишев по повод изказването на премиера за референдума

ремиерът Бойко Борисов не
изневери на традиционното за
него обръщане на 180 граду-
са и обяви вчера, че Минис-
терският съвет и ГЕРБ подкре-

Борисов подкрепя
референдума за „Белене”,
иска да е с изборите догодина

Нито провеждането на допитването, нито датата му
са в правомощията на премиера, бе категоричен Сергей Станишев
нат подписи, ГЕРБ да осигурят нужното
количество. Борисов обвини Станишев,
че действал подло към българите, защо-
то можело само с “един подпис” да под-
пише договора за централата.

В отговор от БСП разпространиха
изявление на Сергей Станишев, в което
той заявява, че е жалко чак сега да
осъзнава колко е важен референдумът
за демокрацията в държавата. “Тези 770
хиляди накараха това арогантно и са-
модоволно управление отново да смени
посоката. Показаха му, че г-н Борисов
не е компетентен да вземе такова важ-
но решение и с техния вот определено
ще му помогнат. И тази ясно заявена
воля на български граждани не се нуж-
дае от “помощта” на “осъзнали се” гер-
бери”, заяви соцлидерът. Той не може
да си обясни на какво се дължат без-
крайните му завои в позицията за “Бе-
лене”. “От самото начало правителство-
то заяви, че няма да го строи, две годи-
ни по-късно г-н Борисов заяви, че без
този проект хората няма да могат да си
плащат сметките и ще внасяме ток от
Турция, накрая пак обърна палачинка-
та. На четвъртата година от управлени-

ето си г-н Борисов демонстрира крещя-
ща некомпетентност. Крайно време е да
научи, че от самото начало изгражда-
нето на втората българска атомна еле-
ктроцентрала е корпоративен проект за
НЕК”, констатира Станишев.

По повод изказванията на Борисов
колко скъпа щяла да бъде електроцент-
ралата, Станишев заяви, че така и никой
не видя тези проучвания на HSBC за
някакви 22 млрд. “Миналата година пра-
вителството обяви, че окончателната
фиксирана цена, която предлага руската
страна, е малко над 6 млрд. евро - дори
като се добави инфлацията и някои
допълнителни искания на руснаците. Т.е.
нищо не пречи настоящия премиер да
подкрепи договора и сега, както твърди,
че ще го направи с радост, ако е под 12
млрд.”, заяви социалистът. Той даде отго-
вор и на думите на Борисов, че е бил
променил мнението за “Белене” след
негово пътуване до САЩ. “Не знам какви
бълнувания са породили в съзнанието
на г-н Борисов връзки с мое официално
пътуване до Щатите. Мога обаче да кажа
ясно, че за разлика от него не опреде-
лях външната политика на България спо-

ред своите пътувания навън - в САЩ, ЕС
или другаде. Никога не сме зависели от
прегръдки и потупвания по рамото в чуж-
бина”, е категоричен Станишев. Той даде
да се разбере, че нито провеждането на
референдума, нито датата му, не са в
правомощията на премиера и личните
му предпочитания нямат значение, ако
България все още е правова държава.

По време на целия монолог на пре-
миера единственият министър, който го
прекъсна, за да се вмъкне с политическа
оценка за левицата, бе външният ми-
нистър Николай Младенов. Той заяви, че
това било върхът на политическия ци-
низъм, което само може да ни радвало.
От изказванията на Николай Младенов
стана ясно, че той е обладан от мисълта,
че България се нуждае от нова социали-
стическа партия.

В продължение на монолога си Бо-
рисов призовава Синята коалиция да го
защити за “Белене”. “Най-вече колегите
от Синята коалиция. Нали това уж беше
тяхна кауза, че са успели да спрат “Бе-
лене”? Сега ме оставиха, Станишев пак
всеки ден се занимава с мене и с ГЕРБ,
те все едно не са живи”, заяви Борисов.

ред депутатите, отпра-
вили най-много въпроси
и питания по време на
парламентарния кон-

ще 88 изпаднали в беда български граждани, заминали
на сезонна работа в Швеция, пристигнаха вчера в София,
транспортирани от Стокхолм с два автобуса на Министер-
ството на отбраната.

В НС:

ОЩЕ 88 БЕРАЧИ НА
БОРОВИНКИ СЕ ПРИБРАХА

П
пяли провеждането на референдум за
строителството на АЕЦ “Белене”. Това
стана ясно от стенограма на вчерашното
заседание на правителството, публику-
вана в сайта на Министерския съвет.
Борисов заявява, че лидерът на БСП
Сергей Станишев нямало нужда да пази
референдума от ГЕРБ, а точно обратно-
то. Премиерът иска той да се проведе
заедно с парламентарните избори. “Ре-
ферендум обаче струва към 30-40 млн.,
тоест избори все едно се правят. А ние
избори имаме след няколко месеца, до-
година юни или кога, сиреч аз не виж-
дам откъде мога да извадя 30 милиона
или 40 милиона от бюджета или той тряб-
ва да мине на актуализация, да похар-
чим още за този референдум. Така че
ние не сме против, ние сме “за”, но лич-
но ще държа в този референдум българ-
ският парламент или както се възлага,
като се напише “за” или “против”, отдолу
да се напишат условия. Ако си “за”, това
означава, че всеки българин трябва да
изплати все едно по един Мерцедес на
централата”, заявява пред министрите си
Борисов. Той дори предлага, ако не стиг-

ССССССС
ния пресцентър и правна дирек-
ция на НС. Парламентът е про-
вел 39 пленарни заседания, 9 от
тях извънредни.

През деветата сесия на 41-
ото НС са отправени 370 въпро-
са и 58 питания, провело се е
едно разискване по питане, има-
ло е едно изслушване, отхвърлен
е един вот на недоверие и са раз-
дадени 10 доклада от изслушва-
ния в комисии. Отговорено е на
254 въпроса и на 25 питания.
Министър-председателят е отго-
ворил на 11 въпроса и питания
през пролетта. По най-много
въпроси и питания информация
са представили вицепремиерът и
министър на финансите Симеон
Дянков - 36 въпроса и питания,
министърът на регионалното раз-
витие и благоустройството Лиля-
на Павлова - 34 въпроса и пита-
ния, министърът на земеделието
и храните Мирослав Найденов -
30 въпроса и питания. Следват
Цветан Цветанов, Делян Добрев
и Десислава Атанасова.

трол през последната сесията -
от 23 април до 26 юли 2012 г.,  са
Димчо Михалевски - 84, Иван Ни-
колаев Иванов - 33, Мая Маноло-
ва - 27, Корнелия Нинова - 26,
Димитър Карбов - 18, и Ангел
Найденов - 14.

Въпросите на ГЕРБ са само
десет и 6 питания, а депутатите
от ПГ на Коалиция за България
са задали 228 въпроса и 40 пита-
ния, от ДПС - 14 въпроса и 4
питания. 53 са въпросите и чети-
ри питанията от Синята коалиция,
от “Атака” - 21 въпроса и 3 пита-
ния и от независимите народни
представители - 39 въпроса и три
питания.

По време на пролетната се-
сия в парламента са постъпили
общо 70 законопроекта, 33 са
внесени от народни представи-
тели, а 37 - от МС, сочи справка-
та, подготвена от парламентар-

СОФИЯ ПЛАЩА 2 МЛН. ЛВ. ЗА
ПОЧИСТВАНЕ НА 60 КМ РЕЧНИ КОРИТА
Столичната община ще
инвестира 2 млн. лв. за
почистването на около 60
км речни корита в рамките
на София. Прочистването на
реките не е кампанийно, а
се прави планово всяка
година, като приоритет се
дава на критичните участъ-
ци, обясни кметицата на
София Йорданка Фандъко-
ва. По думите й извън
плановото почистване при
продължителни валежи и
снеготопене се прави и
аварийно - на дерета, реки,
отводнителни канали, отпуш-
ване на канавки, водостоци
и под мостовете. До момен-
та са почистени речни

участъци с обща дължина
около 13,2 км. В момента се
разчистват още над 12 км.
Оказва се, че речните
корита са затлачени и
запушени в полите на
Витоша повече, отколкото
участъците, които минават
през града. Това показват
наблюденията на фирмите,
които извършват тази
дейност. Паднали дървета и
изхвърлени в реките боклу-
ци от живеещите в скъпите
квартали Бояна, Драгалевци
и Симеоново са основните
причини за запушването на
деретата.
Над 10 км от речните корита
са изчистени аварийно. Това

са подземните участъци от
реките Слатинска и Новачи-
ца. Възстановени са и
участъци от дигите на
реките Искър, Блато, Какач
и Банска.
Разрушеният след земетре-
сението мост над река
Владайска в едноимения
квартал на София ще бъде
възстановен през септем-
ври, обеща Фандъкова.
Шест фирми прочистват
коритата на софийските
реки, като те са разделени
на зони. Договорите с тях
са едногодишни и изтичат
през май 2013 г., показва
справка в регистъра на
обществените поръчки.

Снимка БГНЕС Йорданка Фандъкова
вчера провери
почистването

на коритото на
Перловската река

в “Подуяне”

О
От гара София “Холдинг БДЖ” ЕАД е осигурил влакове, с

които българите да бъдат превозени безплатно до родните им
места в Шумен, Видин, Мездра, Сливен, Враца, Червен бряг,
Разград и пр.

Очакваше се да пристигнат други 42, пътуващи с шест микро-
буса на МВнР. Още два автобуса с 86 сезонни работници, които
потеглиха от Стокхолм през нощта на 30 срещу 31 юли, трябваше
да пристигнат привечер.

Междувременно на 31 юли от шведската столица отпътува
автобус с 37 души. Очаква се той да пристигне в България днес.
Един автобус остава в Стокхолм до запълването му с пътници. В
момента във временния лагер в училището в близост до посолст-
вото ни в шведската столица са настанени 13 души.

По седем въпроса седмично
е задавал Димчо Михалевски
По седем въпроса седмично
е задавал Димчо Михалевски
По седем въпроса седмично
е задавал Димчо Михалевски
По седем въпроса седмично
е задавал Димчо Михалевски
По седем въпроса седмично
е задавал Димчо Михалевски
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Митничари задържаха
кола с близо 2 кг
хероин

Кола с близо 2 кг хероин
задържаха митничарите на Гюе-
шево. Те отклонили за проверка
напускащ страната ни във втор-
ник лек автомобил “Рено Клио” с
албанска регистрация. В автомо-
била пътували двама албански
граждани. При огледа на колата
митничарите намерили пакети,
обвити със сребристо фолио, кои-
то съдържат бяло прахообразно
вещество, които били скрити в
праговете на автомобила. При про-
верката с полеви нарко-тест ве-
ществото е реагирало на хероин.
При последвалия оглед митничес-
кото куче е открило още тайници
в колата. Общото количество на
намерения хероин е 1,8 кг, разпре-
делени в 16 пакета.

Хванаха малолетни,
обрали жилище

Две малолетни момчета на 9 и
12 години, обрали къща в село Ка-
лугерица, бяха заловени. Кражбата
е станала за времето от 22 юли до
31 юли. Двете деца влезли в къща
на улица “Шейново” и откраднали
касетофон “Хитачи”, касетофон
със CD марка “Пролайн” и кафе-
машина “Бензер”. Сигнал за кражба-
та подал собственикът на жили-
щето. Откраднатите вещи малчу-
ганите скрили в храсти до ограда-
та на двора в къщата.

Изтече забраната за посещение на
природния феномен Деветашката

пещера. Тя се налага през юни и юли,
за да бъдат осигурени нормални

условия за възпроизводството на
колониите прилепи
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МВР разпространи
официално снимка на
атентатора от Бургас
Въпреки снимки, ДНК проби и кадри от видеокамери, все още
не може да се установи самоличността на мъжа, взривил автобуса

М
инистерството на
вътрешните работи
разпространи офи-
циално снимка на
атентатора от бурга-

МВР умолява гражданите да съобщят в
най-близкото поделение на министерството и на

тел. 056/84 42 42 всяка информация, свързана
с мъжа от снимката. Анонимността е гарантирана

ското летище Сарафово. Фо-
тосът бил направен с помощ-
та на модерни технологии,
като на базата на наличните
до момента данни е възстано-
вено лицето на самоубиеца,
извършил терористичния акт.
До момента, въпреки ДНК
пробите и пръстовите отпе-
чатъци, не може да се устано-
ви самоличността на мъжа,
който бе засечен и от видео-
камерите на летището, като на
кадрите е с дълга коса. Мно-
жество спекулации сочат, че
той е пристигнал у нас от
Лондон, от Белгия и т.н. Пре-
миерът Бойко Борисов в пряк
текст обяви, че той е влязъл в
страната ни от шенгенска
държава. Други неофициални
версии сочат, че загиналият е
бил само муле, като е трябва-
ло да качи експлозивите на
автобуса, които впоследствие
да бъдат задействани дистан-
ционно с цел повече жертви и
щети. Определена ситуация
обаче, станала на паркинга на
летището, е принудила съуча-

стника и основен извършител
на атентата да взриви експло-
зива още там.

На 19 юли Министерството
на вътрешните работи разпро-
страни снимка и видеозапис на
атентатора. “Това е млад мъж с

дълга коса и шапка. Той е об-
лечен като типичния турист -
тениска и бермуди, за да не
буди подозрения. Оказа се, че
той има фалшива шофьорска
книжка от американския щат
Мичигън на името на Жак

Фелипе Мартин с фалшива ад-
ресна регистрация от Батън
Руж, щат Луизиана”, посочиха
от МВР.

Вътрешният министър Цве-
тан Цветанов заяви вчера, че
терористът пребивавал около
20 дни у нас, но отказа да из-
даде подробности през кои
градове точно е минал. Той
потвърди, че взривът е бил
само един и е произведен
между двата автобуса. Трите
килограма тротил са били на
гърба на камикадзето, посочи
МВР-шефът. Цветанов съобщи,
че новата снимка на атентато-
ра е изпратена на всички парт-
ньори, които помагат за раз-
следването на терористичния
акт.

ДУМА припомня, че на 18
юли автобус с израелски тури-
сти, които току-що бяха кацна-
ли на летище Сарафово в Бур-
гас, стана мишена на терорис-
тична атака. Това бе първата
атака в историята на България,
която разтърси не само стра-
ната и Държавата Израел, но
и целия свят. При атентата за-
гинаха петима израелски граж-
дани, шофьорът на автобуса,
български гражданин, и само-
убиецът-камикадзе.

Двама души
загинаха при
катастрофа
на „Тракия”

Д
вама души загинаха при
тежка катастрофа на маги-
страла “Тракия”. При инци-
дента са пострадали други

осем - трима от които са с
опасност за живота. Катастрофа-
та е станала във вторник срещу
сряда около 2.10 ч. Два микро-
буса “Форд” и “Мерцедес” са
били спрели в аварийната лента
на магистралата при 57 км в
посока София, заради авария на
единия от тях. Тогава товарен
автомобил с ремарке се е уда-
рил в колите, след което спрял
в мантинелата. Водачът на то-
варния автомобил е 63-годишен
мъж от София. От тежкия
сблъсък на място са починали
52-годишен мъж от Карнобат и
34-годишен от Нова Загора. С
опасност за живота са 39-го-
дишна жена от Нова Загора
и още двама мъже на 20 и 25
години от Ямбол и Нова Загора.
Останалите петима ранени са от
Бургас, Нова Загора, Сунгурла-
ре и Карнобат. Те са на възраст
от 24 до 50 години. Всички
пострадали са настанени в
болници в София и Пазарджик.

оредна ВиК авария опъна нерви-
те на жители на варненския квар-
тал “Аспарухово”. Рано сутринта
вчера се наложило да газят в

12-годишния Константин Гаров от Ма-
тематическа гимназия в Бургас беше обя-
вен за най-добрия математик в света на
завършилото световно първенство в Тай-
ван. Наскоро малчуганът спечели и трето
място на международен турнир, където се
състезава с над 60 деца от цяла Русия.

Постижението на Константин Гаров
обяснява и избора на Бургас за град до-
макин на следващото световно първенст-
во по математика. Миналата седмица уче-
ници от математическата гимназия в гра-
да завоюваха четири златни медала и
шампионска купа от отборното класира-
не в своята група на XV международно
състезание по математика за ученици до
14 години Primary Mathematics World
Contest (PMWC, 2012), провело се между
16 и 20 юли в Хонконг.

Поредна ВиК авария хвана
автомобил в капан

НАШ УЧЕНИК
БЕ ОБЯВЕН
ЗА НАЙ-ДОБРИЯ
МАТЕМАТИК
В СВЕТА

П
Нина АЛЕКСИЕВА

река, в каквото се превърнала част от
ул. “Средец”, съобщиха очевидци. В
участъка има и детска ясла. Според тях
на съседната улица, успоредна на “Сре-
дец”, автомобил “Рено” пропаднал в
дупка, подкопана от почти седмичен теч
от канализацията.

Това лято ВиК авариите в морската
столица се превърнаха в ежедневие.
Преди седмица заради гръмнала
тръба, вълна отнесе автобус от град-
ския транспорт и застраши живота на
17 пътници в него. Наложи се да бъдат
спасявани от водния капан.

Заради непрекъснатите повреди уп-
равителят на “Водоснабдяване и кана-
лизация - Варна” ООД Веселин Русев в
края на миналата седмица подаде сиг-
нал до Варненската окръжна прокура-
тура. В сигнала е отправена молба да
бъде извършена проверка от компетент-
ните органи относно евентуалната
възможност повредите да са вследствие
на умишлени действия на трети лица.

Според ръководството на дружест-
вото водният тероризъм, на който са
подложени не само абонатите на гра-
да, но и служителите на ВиК-Варна, е в
резултат на умишлени действия за пре-
дизвикване на хаос във водоподаване-
то в града в разгара на туристическия
сезон, граничещ със саботаж, чиято цел
е уронване престижа не само на друже-
ството, но и на града.

Холандци обзавеждат с дарения АГ-болница във Варна

Снимка АВТОРКАТА

Нина ИВАНОВА

Холандската фон-
дация SMHO AD
MEERSEN направи
второто си за година-
та дарение за специ-
ализираната АГ бол-
ница “Проф. Д. Стама-
тов”, съобщи управи-
телят д-р Радослав
Минков. Този път
благодетелите доста-
виха един ТИР с ме-
дицински реанимаци-
онни легла, шкафче-
та и операционни
лампи, нужни за бол-
ницата. Само преди
два месеца фондаци-
ята донесе във Вар-
на нов респиратор,
крайно необходим за
интензивното отделе-
ние за обдишване на
недоносени бебета.
“Апаратът е закупен с
част от средствата от

фондацията, а поло-
вината са собствени
средства от АГ болни-
ца и е на обща стой-
ност 40 000 лева. Ос-
вен респиратора хо-

ландските дарители
предоставиха и мно-
го консумативи и апа-
рати, необходими за
АГ болницата - три
кувьоза, един ехограф

и допълни-
телни части
за колпоско-
па”, допълни
д-р Минков.
Той припом-
ни още, че
през месец
май минала-
та 2011 годи-
на холандци-
те донесоха
три кувьоза
за нуждите
на неонато-
логията, мул-
т и ф у н к ц и о -
нален елек-
тронож коа-
гулатор за
о п е р а ц и о н -
ните, три тег-

фузомат за автома-
тично дозирано вли-
ване на медикамен-
ти и голямо количест-
во медицински кон-
сумативи, всичко на
обща стойност над
50 000 евро.

Председател на
фондацията е Пиер
Боуърс, който от 25
години се занимава с
благотворителна дей-
ност в страните от
Централна и Източна
Европа. “За седми път
от фондацията отклик-
ват на нуждите на об-
щинското здравно за-
ведение.

Благодарение на
отличните контакти
даренията от холанд-
ската фондация ста-
наха ежегодни”, ка-
за в заключение уп-
равителят д-р Радо-
слав Минков.

лилки за новородени,
инструментариум за
лапароскопии, две
осветителни тела със
студена светлина за
лапароскопиите, ин-
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ЗДРАВНАТА КАСА -
в преразход за 6-те месеца
Здравни работници продавали в кафене на болница,
установиха от медицинския одит

Снимка Мариета ТОМОВА

Десислава Атанасова и Пенка Белева не можаха да отговорят дали
и с колко са ощетени проверените болници

Аида ПАНИКЯН

П
Още 50 лекарствени про-

дукта имат вече нови, по-
ниски цени в резултат на
извършената служебна про-
верка от Комисията по цени
и реимбурсиране. Това е по-
стигнато, след като комиси-
ята е сравнила цените на
тези лекарства с цените им
в референтните страни, с
които се сравняваме, похва-
ли се министър Атанасова.
Тя даде за пример цената
на флакон оксалиплатин (за
лечение на рак), която е
намалена от 885 лв. на 322
лв., в групата будесонид (за
астма и ХОББ) намаление-
то е от 48,98%, като старата
цена е 70 лв. От 5255 лв. на
4564 лв. е паднала цената
за опаковка на лекарство
за възстановяване на не-
вромускулната блокада.

ОТ 2 ДО 85,70%
ПОЕВТИНЕЛИ
50 МЕДИКАМЕНТА

рез 2011 г. разходите
за лекарства за до-
машно лечение, меди-
цински изделия и ди-
етични храни с меди-

цинска цел възлизат на над 473
млн. лв., а за т.г. в бюджета на
касата са предвидени над 495
млн. лв. В момента отчитаме
минимален преразход, което се
дължи отчасти на включването
на нови по-скъпи лекарства за
нови заболявания (рак, редки
болести и пр.), от друга на уве-
личения брой болни, коментира
Николина Първанова, директор
на дирекция “Фармацевтично
осигуряване” към НЗОК (това е
бившата дирекция “Лекарствена
политика”). Броят на здравнооси-
гурени, потърсили НЗОК за ре-
имбурсиране на лекарства през
2010 г., са били 1 423 525 души,
а през 2011 г. - 1 522 577. Първа-
нова поясни, че касата разпола-
га с резерв от 260 млн. лв. и при
нужда с него може да бъде по-
крит преразходът. ДУМА припом-
ня, че това е т.нар. малък резерв
на касата, който обикновено е
“отварян” в края на годината, за
да покрие разходите на болни-
ците.

Изразходваните средства
през 2011 г. са по-малко спрямо
2010 г. с 3,3%. Средномесечната
стойност на болен е намалял с
5,9%, отчитат от касата. В също-
то време отчетът показва, че с
близо 98% са се увеличили раз-
ходите за хиперплазия на про-
статата. Запазва се тенденцията
около 20-22% от разходите за
лекарства да са за болните от
диабет. Ако през 2010 г. един
пациент с неинсулинозависим
диабет е струвал на касата ме-
сечно 14,84 лв., то през м.г. е
бил 25,19 лв., а за първите 6 ме-
сеца на т.г. - 27,96 лв. Един паци-

ент на инсулин месечно е стру-
вал през 2010 г. 70,75 лв., годи-
на по-късно - 81,68 лв., а през
2012 г. - 88,80 лв. Това се дължи
на по-широкото навлизане на
аналоговите инсулини, коменти-
ра Първанова. Данните на каса-
та сочат, че 3/4 от разходите в
групата на сърдечносъдовите
заболявания са за лечение на
хипертонии - 62 870 395 лв. през
2011 г. За лекарства за хронич-
на белодробна обструктивна
болест средната стойност на
болен за 2011 г. е била 83,92 лв.
срещу 72,47 лв. през 2010 г.

Към момента НЗОК е догово-
рила с фармацевтичните фирми
различни отстъпки за 123 лекар-
ства. Общата стойност на очак-

ваната икономия от спестените
финансови средства за една го-
дина, които НЗОК ще реализира
от договорените до настоящия
момент отстъпки, е 4 379 869 лв.,
съобщи Първанова.

Служители на Националната
специализирана болница по хе-
матология в София извършвали
търговска дейност чрез кафене
на територията на болницата.
Това е едно от нарушенията,
установени при проверките на
Изпълнителната агенция “Меди-
цински одит” (ИАМО). В момента
вече кафенето не работи, заяви
Пенка Белева, шефка на инспек-
тората. Същата болница била
купила без обществена поръчка
автомобили за 94 хил. лв., а ос-

вен това ремонтирала тавански
помещения, които се оказало, че
са собственост на раковата бол-
ницата (двете болници са в една
сграда - б.р.). “Вероятно ще се
пристъпи към обединяване на
двете болници”, коментира
здравната министърка.

От началото на т.г. до момен-
та инспекторатът  направил 16
проверки в лечебни заведения,
7 от които са засягали организа-
цията на административните
дейности. Установени са  нару-
шения на Търговския закон, За-
кона за обществените поръчки,
Закона за финансово управле-
ние и контрол в публичния сек-
тор, обобщи  Атанасова. По ду-
мите й най-често нарушенията

са свързани с липса на вътреш-
ни правила, с провеждане на
обществените поръчки, сключва-
не на граждански договори и
приемане на дарения. Това ни
дава основание да разработим
единни правила за финансово
управление на лечебните заве-
дения, трябва да помогнем на
директорите при изготвяне на
документацията за обществени-
те поръчки и при създаването
на вътрешните правила, отбеля-
за Десислава Атанасова, което
най-вероятно означава изработ-
ване от МЗ на такива регламен-
ти, които да се прилагат във
всички лечебни заведения.

От МЗ не можаха да отгово-
рят дали и с колко са ощетени
проверените болници. Атанасо-
ва заяви, че докладите на
ИАМО са изпратени на Агенци-
ята за държавен финансов кон-
трол, която вероятно ще напра-
ви свои проверки.

Със 70 000 лв. се увеличават
бюджетните кредити за издръжка в
детските градини в Добрич, а с 30
000 лв. - в детските ясли. Увеличе-
нието е заради покачването на
цените на хранителните продукти,
на горивата и на еленергията. С 320
000 лв. е завишен планът за
постъпления от продажба на сгра-
ди, 100 000 лв. е увеличението на
плана за данък върху недвижими
имоти и с 14 000 лв. на предвидени-
те приходи от такси за технически
услуги. Останалото преизпълнение
на собствените приходи в размер
на 334 000 лв. се насочва предимно
към функция “Жилищно строителст-
во, БКС и опазване на околната
среда” за текущи и капиталови раз-
ходи. След актуализацията общин-
ският бюджет е в размер на 45 944
312 лв. Отчетът за изпълнение на
общинския бюджет за първото по-
лугодие на 2012 г. показва добро
изпълнение в приходната част -
съобщиха от кметството в Добрич
пред Общинския съвет. Достигнато
е 49.9% изпълнение на база годиш-
ните разчети на собствените прихо-
ди. На 62% е изпълнението на па-
раграф “Данък върху недвижими
имоти”, на 57.7% - такси за техниче-
ски услуги и на 53% - постъпления
от продажба на сгради. Постигнати-
те резултати дадоха основание за
актуализация на тези параграфи в
посока увеличение, за което мест-
ният парламент гласува.

УВЕЛИЧИХА
ИЗДРЪЖКАТА
НА ДЕТСКИТЕ
ГРАДИНИ
В ДОБРИЧ

Дана РУСЕВА
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стигат рекордните близо 200
млн. лв., продукцията на живот-
новъдите е слаба, складовете на
родните преработватели задръ-
стени с продукция, а цените в
търговските вериги не намаля-
ват. Такъв въпрос е задал на
представителите на животновъ-
дите, преработвателите и голе-
мите търговски вериги, преми-
ерът Бойко Борисов, съобщи зе-
меделският министър Мирослав
Найденов след специалната
среща, която се проведе вчера.

Разговорът бил “бурен и
откровен” според Найденов, но
въпросите не получили отговор,
затова след две седмици същи-
те хора отново ще седнат на
масата. Дотогава Борисов на-
редил “службите да поработят
по отношение на финансови
потоци, плащане на данъци,
каква част от производството е
в сивия сектор”. НАП, ДАНС и
Икономическа полиция щели
да започнат проверки на жи-
вотновъдни фермери, месо- и
млекопреработватели и в голе-
мите търговски вериги, които
според Комисията за защита на
конкуренцията не работели в

НАП и ДАНС ще следят
млякото и месото
По веригата имало изкривяване, търси се причината за фалита на ферми

картел при ценооброзуването
на хранителните продукти.

Целта на проверката е да
се установи откъде идва разли-
ката в цените на млякото и
месото и защо животновъдни
ферми фалират непрекъснато.
Това не може да продължи,
защото търговските вериги на-
тискат преработвателите, те
натискат животновъдите, живот-
новъдите натискат правителст-
вото за субсидии, а положени-
ето в сектора не се подобрява,
цитира Найденов председате-
ля на Асоциацията на месопре-
работвателите Кирил Вътев.

Коментирани били надценки-
те и отстъпките, обект на търгов-
ска тайна, но “е факт, че по тази
верига има изкривяване”, каза
земеделският министър.

Някои могат да го нарекат
спекула, други ненормално
разпределение на блага по
цялата верига. Така Найденов
отговори на въпрос на ДУМА
дали изкривяването не е
всъщност спекула. Търговските
вериги декларираха, че са на
загуба в последните години,
посочи министърът, но според
него едно е сигурно, че живот-
новъдите губят. Той напомни, че
българските животновъди полу-
чават само национални допла-
щания, а не европейски субси-
дии, “което ще рече, че парите
излизат от джоба на всички ни,

за да плащаме в ЕС, а и по-
високи цени на основни храни-
телни продукти”.

“Субсидиите само минават
през нас и отиват някъде друга-
де, не остават у нас”, заяви
Панайот Тодоров, фермер от
Сливен и се оплака, че живот-
новъдните обекти в страната
намаляват, а са важна част от
националната сигурност. Бълга-
рия е прекалено малка за така-
ва експанзия от търговски обек-
ти, смята Кирил Вътев. Заради
голямата конкуренция между
веригите търговците натискат за
по-ниски изкупни цени. “Те са в

жестока конкуренция помежду
си, а от това потребителят не
печели”, убеден е Вътев. За
последните 5 години поне 50%
от говедовъдите са фалирали, а
в момента в страната има 250
000 животни.

Не натискаме никого, водим
търговски преговори, заяви
Димитър Спасов, представител
на една от големите търговски
вериги. Според него по-евтино
мляко на щанда може да има,
когато производителят намали
цената. Спасов отрече търгов-
ците целенасочено да искат да
затрият българското живот-
новъдство, защото между 80 и
90% от продукцията във вери-
гите била българска.

Спестовността на българите
продължава и те държат рекордни-
те 33,8 млрд. лв. в банки към 30 юни
2012 г., съобщи Investor.bg, като се
покзовава на данни на БНБ.

Месечното увеличение е с 388
млн.лв. (спрямо 209 млн. лв. увели-
чение през юни 2011 г.), а за годи-
на спестяванията се увеличават с
15,3%, или с 4,5 млрд. лв.

През юни депозити в родните
банки са разкривали и чужди бан-
ки, като сумата е 541 млн. лв. за
месеца до 6,1 млрд. лв. в края му. За

на финансовото министерство
за първите шест месеца. За
сравнение, в края на юни ми-
налата година е имало дефи-
цит в размер на 649,7 млн. лв.

Бюджетното салдо към
юни 2012 г. се формира от из-
лишък по националния бюд-
жет в размер на 467,7 млн.
лв. и дефицит по европейски-
те средства в размер на 405,3
млн. лв. Спрямо същия пери-
од на миналата година бюд-
жетното салдо се подобрява
със 712,1 млн. лв.

Фискалният резерв към
края на юни е в размер на
5,1 млрд. лв.

За първото полугодие на
2012 г. приходите са в размер

Отворилите се временни работни места през лятото
са позволили на хората да започнат да плащат заба-
вени сметки и през юни индексът на събираемостта
(ИНС) на задълженията на Асоциацията на колектор-
ските агенции в България (АКАБГ) се е повишил спря-
мо месец по-рано, съобщиха от организацията в сряда.

Докато през май 2012 г. ИНС се равнява на 119.3,
то месец по-късно той вече е 121.9. Това, според ана-
лизаторите от АКАБГ, се дължи на сезона - по-високата
сезонна заетост през лятото в комбинация с липсата на
сметки за парно и по-ниските такси за електричество.

За юни е отчетен с около 23% по-висок ръст в съби-
раемостта на дълговете на хората до 30 години в срав-
нение с тази на по-възрастните, посочват от  АКАБГ.

Все пак от организацията отчитат, че продължава
тенденцията да се трупат потребителски кредити - при
25% през май този тип дългове са нараснали с
допълнителни 3% през юни, което в рамките на месец
представлява сериозен ръст.

Държавните дялове от електроразпреде-
лителните дружества ЧЕЗ и Е.ОН ще бъдат
качени на борсата в следващите един-два
месеца. Това коментира Васил Големански,
изпълнителен директор на БФБ и Центра-
лен депозитар пред Дарик.

Надявам се съвсем скоро дружествата да
бъдат качени на борсата, т.е. в рамките на
месец-два да ги видим на пазара, допълни
Големански. Има чисто административни
стъпки, които изискват време и най-вероятно
ще се остави около месец на дружествата да
се запознаят с проспектите. Така най-рано през
септември може да се стартира търговията,
каза още изпълнителният директор на БФБ.

Той обясни, че директната връзка с Вар-
шавската борса е на път да се реализира.
Другият значителен проект, по който рабо-
тим, е за двойни листвания с Виена. Връзка-
та между двата депозитара ще е предпо-
ставка за това български компании да се
листват на Виенската борса.

Пет разрешителни за търсене и
проучване на подземни богатства
одобри правителството на редов-
ното си заседание в сряда.

Дружествата “Болкан Минерал
енд Майнинг”, “Селена - 4” и “Транс
Гео Инженеринг” ще търсят метал-

Сезонната заетост
подобрила плащането
на сметките

РЕКОРД

Държим 33,8 млрд. лева в банки
година обаче чуждите кредитни ин-
ституции са изтеглили нетно 1,57
млрд. лв.

Останалите депозити, а именно
на фирми, държавни ведомства и
други намаляват с 391 млн. лв. през
юни 2012 г. и се увеличават със 705
млн. лв. за година до общо 20,9
млрд. лв. към 30 юни 2012 г.

Привлечените средства в банко-
вата система се увеличават с 825
млн. лв. през юни и с 3,8 млрд. лв. за
последните 12 месеца до рекордни-
те 68 млрд. лв. към 30 юни 2012 г.

В привлечените средства влизат
освен депозитите, също репо-сдел-
ки, хибриден дълг, краткосрочно и
дългосрочно финансиране.

„БОЛКАН МИНЕРАЛ ЕНД МАЙНИНГ” ЩЕ
ТЪРСИ МЕТАЛИ КРАЙ МОМЧИЛГРАД

ни изкопаеми съответно в площите
Дива в община Момчилград, Неза-
бравка в община Кирково и Транс
в община Невестино. Първите две
разрешения са за срок от три годи-
ни, а последното - за една година.

За наличие на строителни ма-

териали ще бъдат проучвани пло-
щите “Дебелт 2” в община Средец
и “Латевия баир” в община Тунджа.
Разрешенията ще бъдат издадени
за срок от една година и от шест
месеца на “Строителни материали”
и “Инмат Ямбол”.

62 млн. лв излишък в
бюджета за полугодието

на 13,224 млрд. лв., или 46% от
разписаните в бюджета. Разхо-
дите по бюджета са 13,161
млрд. лв., или 44,1% от годиш-
ния разчет. В сравнение със
същия период на миналата го-
дина постъпленията бележат
ръст от 9,8% (1,183 млрд. лв.),
което се дължи на ръста при
косвените данъци, неданъчни-
те приходи и помощите.

Общата сума на данъчни-
те постъпления, включително
приходите от осигурителни
вноски, към края на месец
юни 2012 г. възлиза на 10,562
млрд. лв., или 48,9% от годиш-
ните разчети. Приходите от
преки данъци са 2,122 млрд.
лв., а от косвени - 5,319 млрд.
лв. Социалните и здравнооси-
гурителните вноски за полу-
годието са вкарали в хазната
2,678 млрд. лв.

Веселка ВЕНКОВА

З
ащо след като всяка
година увеличаваме
субсиите към българ-
ското животновъдство
и тази година те до-

ДРАКОНОВСКИ ПРОВЕРКИ
НА ВНОСНАТА СУРОВИНА
Субсидиите на глава добитък вместо от 1 декември, да се
плащат след 15 октомври. През януари 2013 г. да се
отпуснат допълнителни 27 млн. лв., за да се достигне
таванът на националните доплащания.
УС на ДФ “Земеделие” ще разгледа искането за разсроч-
ване на целевите кредити, които са отпуснати на българ-
ските животновъди.
Агенцията по храните ще извършва драконовски проверки
по вноса на суровина отвън, особено на млека. Търговецът
купува кило сирене за 7 лв., продава го за 16 лв.
От сектора изчислиха, че литър качествено мляко от произ-
водителя струва между 50 и 60 ст. Цената на килограм
сирене от качествено мляко при преработвателя е 6-7 лева,
а в търговската верига го купуваме между 8 и 16 лева.

Б юджетът е на плюс с
62,4 млн. лв. към края на
първото полугодие на
2012 г., сочат данните

Качват ЧЕЗ и
Е.ОН на борсата
през септември

Качват ЧЕЗ и
Е.ОН на борсата
през септември

Качват ЧЕЗ и
Е.ОН на борсата
през септември

Качват ЧЕЗ и
Е.ОН на борсата
през септември

Качват ЧЕЗ и
Е.ОН на борсата
през септември
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ЗЪРНЕНИ ПАЗАРИ

П
дължава да е изключител-
но активна. Реализират се
сделки както за вътрешния
пазар, така за износ. Жът-
вата на ечемика и пшени-
цата приключи. Продължа-
ват да се изкупуват значи-
телни количества от тези
две култури и да се скла-
дират на магазиите на при-
станищата във Варна и
Бургас. Експортът през ду-
навските пристанища съ-
що се засили през послед-
ните дни.

В резултат на активна-
та търговия в страната, а
така също и на продължа-
ващия възходящ
тренд на между-
н а р о д н и т е
цени, средните
изкупни цени
при фуражния и
п и в о в а р н и я
ечемик, както и
на пшеницата с
високи и ниски
хлебопекарни
качества отново
отчетоха драс-
тично повише-
ние. Цените при
п и в о в а р н и я
ечемик се дви-
жат в границите
от 380 до 420
лв./т без ДДС
(ръст 14 лв./т),
на фуражния
ечемик от 370
до 410 лв./т без
ДДС (ръст с 6
лв./т), на пшени-
цата с високи хлебопекар-
ни качества от 400 до 450
лв./т без ДДС (ръст с 14
лв./т), а при тази с ниски
хлебопекарни качества е
от 380 до 410 лв./т без
ДДС (ръст с 15 лв./т).

Напусналите количест-
ва зърно и зърнени продук-
ти от страната за измина-
лата седмица възлизат на
219 657 тона, с 89 020 т
повече от предходния от-
четен период. По видове
зърно и зърнени продукти
са както следва: 124 165 т
пшеница; 43 597 т ечемик;
4296 т рапица;  5831 т че-
рен маслодаен слънчоглед;
39 424 т царевица; 139 т
шарен слънчоглед; 498 т
оризова арпа;  208 т  кори-
андър, 131 т  нахут, 115 т
ориз и 1253 т брашно.

През последната сед-
мица е необходимо да се
отчете фактът, че отново
се изнесе зърно от основ-
ните култури за трети стра-
ни - 26,2 хил. тона с 34,3
хил. т по-малко от предход-
ната седмица. По-видове
зърно и направление е
както следва: 25 хил. т ече-
мик за Саудитска Арабия;
0,7 хил. т черен маслода-
ен слънчоглед за Турция;
0,5 хил. т оризова арпа за
Турция.

За наблюдавания пе-
риод средните изкупни
цени на царевицата оста-
наха без промяна в срав-
нение с предходната сед-
мица, докато тези на чер-
ния маслодаен слънчоглед
отчетоха повишение пора-

рез изминалата
седмица (към
23 юли) търгови-
ята със зърно в
страната про-

ди изчерпване на налич-
ностите в страната.

Към момента се отчи-
та повишение на количе-
ството зърно, напуснало
страната, при пшеницата
и царевицата, съответно с
15,3% и 39,5%, докато при
черния маслодаен слън-
чоглед и ечемика отбе-
лязваме спад, съответно с
5,8% и 22,3%.

ПОЛЕЗНА
ИНФОРМАЦИЯ

Към 23.07.2012 г. ситу-
ацията на пристанищата е
както следва:

На пристанище Варна
се товарят 102 800 т зърно,
от които: 71 800 т пшеница

за Испания, 22 500 т ече-
мик за Йордания и 8500 т
царевица за Египет.

На пристанище Бургас
се товарят 35 000 т зърно,
от които: 31 000 т пшеница
за Испания и 4000 т ече-
мик за Гърция.

На пристанище Балчик
се товарят 7000 т зърно,
от които 4000 т царевица
за Сирия и 3000 т пшени-
ца за Гърция.

На дунавските приста-
нища: пристанище Русе -
10 000 т царевица от Ун-
гария и 1500 т рапица за
ЕС; пристанище Лом -
3300 т пшеница и 1100 т
ечемик за ЕС; пристани-
ще Свищов - 5000 т пше-
ница и 2000 т ечемик за
ЕС; пристанище Козлодуй
- 5000 т пшеница за ЕС.

ПШЕНИЦА
Общият размер на на-

пусналата пшеница рекол-
та 2012 година за периода
от 1.07.2012 - 23.07.2012 г.
е 159 571 тона (159 071 т
за ЕС и 500 т за трети стра-
ни). За същия период на
миналата реколтна година
напусналата пшеница
възлиза на 138 370 т, кое-
то е с 21 201 т повече за
настоящата година, или
ръст с 15,3%.

ЕЧЕМИК
Общото количество

ечемик, напуснало страна-
та от реколта 2012 година
за периода от 1.07.2012 -
23.07.2012 г.,  е 110 728 т
(34 351 т за ЕС и 76 377 т
за трети страни). Към
същия период на минала-

та реколтна година напус-
налият ечемик е възлизал
на 142 460 т, което е с 31
732 т повече за реколтна-
та 2011 година, или спад с
22,3%.

РАПИЦА
Производството на ра-

пица реколта 2012 година
към 16.07.2012 г. по данни
на МЗХ е 156 681 хил. т,
при засети площи от 1 375
629 дка, ожънати площи в
размер на 737 658 дка и
среден добив от 212 кг/
дка. Преходният остатък от
реколта 2011 година по
данни на НСЗ се оценява
на 25 хил. тона.  Влезнали-
те  количества рапица са в
размер на 3 хил. т. Общият
ресурс, с който разполага
страната към момента за

реколтната 2012, е  185
хил. тона.

За периода 1.07.2012 -
23.07.2012 г. напусналите
количества рапица от
страната реколта 2012 го-
дина са 4296 т за Румъния.
За същия период са вне-
сени 2694 тона рапица от
Македония.

ЦАРЕВИЦА
Общото количество ца-

ревица реколта 2011 г.,
напуснало страната за пе-
риода от 1.09.2011 -
23.07.2012 г., е 1 385 280
тона (900 958 т за ЕС и 484
322 т за трети страни). Към
същата дата на миналата
година напусналото коли-
чество е 993 370 тона, ко-
ето е с 391 910 повече за
реколтната 2011 година,
или ръст от 39,5%.

Вносът на царевица за
периода е 1391 тона.

Средните цени на пшеницата с високи хлебопекарни качества за реколта 2012
година през изминалата седмица се увеличиха отново и са в рамките на 400 до
450 лв./т. Средната изкупна цена на пшеницата с високи хлебопекарни качества
в страната за периода е на равнище от 407 лв./т без ДДС.

За същия период на предходната година, средните цени на пшеницата с високи
хлебопекарни качества са били в границите на 280 - 330 лв./т без ДДС, при средна
цена за страната от 306 лв./т без ДДС.

При пшеницата с ниски хлебопекарни качества средните изкупни цени реколта
2012 година през наблюдавания период отново се повишиха и се движат в диа-
пазона 380 - 410 лв./т без ДДС. Средната изкупна цена за страната е на равнище
от 388 лв./т без ДДС.

За сравнение, през миналогодишната реколта средните цени на пшеницата с
ниски хлебопекарни качества бяха в рамките на 270 - 300 лв./т без ДДС, при
средна цена за страната от 285 лв./т без ДДС.

Средните цени на пивоварния ечемик реколта 2012 година през изминалата
седмица бележат повишение с около 10 лв./т и се движат в границите от 380 до
410 лв./т без ДДС. Средната цена на пивоварния ечемик нова реколта в страната
е на равнище от 393 лв./т без ДДС.

За същия период на предходната година средните цени на пивоварния ечемик
са били в границите на 330 - 370 лв./т без ДДС, при средна цена за страната от
350 лв./т  без ДДС.

Средните цени на фуражния ечемик реколта 2012 година през изтеклия период
търпят леко увеличение и са в рамките на 370 - 400 лв./т без ДДС. Средната цена
на фуражния ечемик нова реколта в страната е на ниво от 384 лв./т без ДДС.

За сравнение през миналогодишната реколта, средните цени на фуражния
ечемик бяха в рамките на 280 - 330 лв./т без ДДС, при средна цена за страната
от 306 лв./т без ДДС.

Средните цени на рапицата реколта 2012 година се движат в рамките на 900 -
1000 лв./т без ДДС, като средната цена за страната е на ниво от 929 лв./т без ДДС.

По същото време на предходната година средните цени на рапицата реколта
2011 година са били в границите на 800 - 900 лв./т без ДДС.

При черния маслодаен слънчоглед средните цени се движат в диапазона от
900 до 950 лв./т без ДДС за областите Варна и Добрич, като в останалата част на
страната слънчоглед не се търгува поради изчерпаните наличности. Средната
цена на черния маслодаен слънчоглед за страната е на ниво от 929 лв./т без ДДС.

Средните цени на царевицата-зърно на вътрешния пазар през изтеклия период
са без изменение. Ценовият коридор при тази култура варира от 350 до 400 лв./
т без ДДС. Средната цена на царевицата-зърно за страната в сравнение с пред-
ходния отчет е с 12 лв./т по-малко, а именно на равнище от 359 лв./т. без ДДС.

При брашната на едро средните цени на трите основни типа брашна отново
отчетоха повишение вследствие на увеличението на изкупните цени на пшеница-
та. Средните цени на брашната по типове са както следва: на тип “500” е 695, при
677 лв./т с ДДС през предходната седмица; на тип “700” e 660, при 657 лв./т с ДДС,
и на тип “1150” е 629, при 610 лв./т с ДДС.

През изминалата седмица меж-
дународните зърнени пазари от две-
те страни на Атлантическия океан
останаха подчинени на стръмен
възходящ ценови тренд, обусловен
от жестоката суша в САЩ и влоше-
ните перспективи за производство
на пшеница в Черноморския регион.

Цената ФОБ на пшеницата в
САЩ е на равнище от 356 дол./т, с
38 дол./т повече спрямо предходна-
та седмица. Във Франция мелничар-
ската пшеница ФОБ Руан се търгува
на 276 евро/т, с 21 евро/т повече
спрямо миналата седмица. В Герма-
ния цените ФОБ Балтийско море на
пшеницата се движат в диапазона
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МЕЖДУНАРОДНИ  ПАЗАРИМЕЖДУНАРОДНИ  ПАЗАРИМЕЖДУНАРОДНИ  ПАЗАРИМЕЖДУНАРОДНИ  ПАЗАРИМЕЖДУНАРОДНИ  ПАЗАРИ

между 278 - 286 евро/т, с нови 13-16
евро/т повече в сравнение с пред-
ходния отчет. Цената ФОБ на пше-
ницата с високи хлебопекарни ка-
чества в Унгария отчете отново ръст,
с 18 дол./т от предходната седмица
и е на ниво от 293 дол./т, като по-
добно е положението и на тази с
ниски хлебопекарни качества, на
равнище от 265 дол./т, с 13 дол./т
повече.

На украинския пазар цената ФОБ
на пшеницата с високи хлебопекар-
ни качества е с 15 дол./т нагоре от
миналата седмица и е на ниво от
285 дол./т. В Русия цената ФОБ Но-
воросийск е в рамките на 295-305

дол./т, с нови 10-15 дол./т повече.
 Цената на маслодайния слънчог-

лед ФОБ Будапеща през наблюда-
вания период отчете ръст от 37 дол./
т и е на ниво от 573 дол./т. Цените в
Украйна на слънчогледа също
дръпнаха в посока нагоре с около
15 дол./т и се движат в диапазона
500 - 510 дол./т спрямо миналата
седмица. В Русия цените на слънчог-
леда отчетоха повишение с около
20 дол./т и са в рамките на 410-455
дол./т. На борсата в Париж цените
на слънчогледовото семе скочиха
рязко, с около 30 евро/т от предход-
ната седмица и се движат в рамките
на 500 - 510 евро/т.

Зърното поскъпна
драстично
Зърното поскъпна
драстично
Зърното поскъпна
драстично
Зърното поскъпна
драстично
Зърното поскъпна
драстично



8 ЧЕТВЪРТЪК 2 АВГУСТ 2012

Икономика www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

ъс Закона за държавния слу-
жител, който от тази седмица
влиза в сила и новия модел на
заплащане, ще се окаже, че
заплатите в държавната адми-

Дянков: Вдигаме
всички пенсии
Финансовият министър излъга, че са намалени
парите на възрастните в Румъния и Холандия

обясни вицепремиерът. Той съобщи, че уве-
личението при пенсиите ще е за всички.

Този път няма да се вдигат само мини-
малните пенсии, както направихме през
май тази година, а всички пенсии, заяви
Дянков. На въпрос дали ще се намерят
пари за коледни добавки и 13-а пенсия в
края на годината финансовият министър
коментира, че никога не е бил привърже-
ник на коледните добавки, а предпочита
да се вдигнат всички пенсии с постоянен
процент.

Финансист № 1 обаче заяви, че пенси-
онерите едва ли ще останат доволни, за-
щото дори и увеличението да е над про-
цента на инфлация и да имат по-добър
доход от средата на 2009 г., винаги ще
има коментари: “Искаме още. Искаме още”.

“Донякъде е естествено, защото Бълга-

рия е тръгнала с много ниски пенсии и
ние трябва да дърпаме на фона на остана-
лите. Дори и да се дават сравнения, да се
каже: “Вижте, ние увеличаваме пенсиите с
реални стойности, в Гърция паднаха с 40%,
в Румъния с 25% и в Холандия с 15%”,
тези сравнения не са важни за обикнове-
ния човек. И донякъде аз го разбирам. Но
на тях им се иска да имат средните за
Европа пенсии”, заяви вицепремиерът.

Дянков обаче, за пореден път излъга,
защото през 2010 г. в Румъния намалиха с
25% не пенсиите, а заплатите в публичния
сектор. Намаление на пенсиите няма и в
Холандия. Единствено пенсиите в Гърция
бяха намалени с 40% в рамките на две
години, но размерът им е несравним с това,
което получава българският пенсионер.

ДУМА предлага на г-н Симеон Дянков
информация за пенсиите в трите държави,
които той спомена вчера. Данните за Хо-
ландия са на Европейската комисия.

РАЗМЕР НА ПЕНСИЯТА:

- Самостоятелно лице - 1041,74 евро

месечно.
- Самостоятелно лице с дете до 18-

годишна възраст - 1321,40 евро

месечно.
- Женени и неженени двойки, споде-

лящи едно домакинство, навършили

65 години - 715,46 евро на човек

месечно.
- Пенсионери със съпруг(а) под 65

години - ако пенсията се получава

отпреди 1 февруари 1994 г. - 1041,74

евро на месец; ако пенсията се

получава след 1 февруари 1994 г. -

715,46 евро на месец.

Размерът на пенсията не зависи от

доходите.

Доплащания за лицата на издръжка:

За съпруга(та) - добавка (toeslag) в

зависимост доходите на съпруга(та),

ако е по-млад(а) от 65 години.

СПЕЦИАЛНИ ДОПЛАЩАНИЯ:

- Ако пенсията се получава преди 1

февруари 1994 г., пенсионерите със

съпруг(а) под 65 години, с брутни

доходи под 799,05 евро на месец,

могат да получават добавка в

размер до 30% от минималната

През 2010 г. румънският премиер Емил Бок обяви, че ще бъдат
орязани пенсиите на бившите генерали, научни работници и други
висши държавни чиновници, за да се намали нарастващият бюдже-
тен дефицит.
Най-високата месечна пенсия на бивш държавен чиновник достига до
37 хил. леи (8800 евро), докато средната пенсия е 710 леи (170 евро).
Конституционният съд на Румъния обаче обяви за противоконституци-
онно намерението да се намалят пенсиите и правителството оряза
само заплатите в публичния сектор.

ХОЛАНДИЯ

работна заплата - грубо 389,18 евро.

- Ако пенсията се получава от 1

февруари 1994 г. и след това, пенси-

онерите със съпруг(а) под 65 години,

с брутни доходи под 1288,47 евро,

могат да получават добавка в

размер 50% от пенсията за женени

лица = 715.46 евро на месец.

Максималният размер на пенсията +

добавката е общо 1430,92 евро. В

допълнение се получава добавка за

почивка (vakantie-uitkering), в размер

8% от горепосочените суми.

Минимална пенсия - няма.

Актуализация на пенсиите се прави

всяка година на 1 януари и 1 юли в

зависимост от размера на средната

работна заплата в страната.

Към тези основни данни за размера

на пенсиите в Холандия задължително

трябва да добавим и това, че държа-

вата поема на своите пенсионери

половината от разходите за ток, газ и

вода. Освен това им се прави 30%

отстъпка в цената на лекарствата.

Друга любопитна подробност е, че

кошницата с 39 хранителни продукта

от първа необхосимост струват 282

евро в Амстердам и 250 евро в

София!

РУМЪНИЯ

Холандците се пенсионират съгласно изискванията на Закона за пенсиите

(Algemene Ouderdomswet, AOW).

Той предвижда т.нар. двустълбова система - Основна система за всички

граждани, финансирана от осигурителни вноски върху доходите и допълни-

телно от централния бюджет, която осигурява плосък размер на пенсиите, в

зависимост от положението на домакинството.

Минимален период в осигуряване - няма. Пенсионната възраст е 65 години и

за мъжете, и за жените.

Отлагане на пенсионирането - няма.

Определящи фактори за размера на пенсията са продължителността на

периода в осигуряване и семейният статус.

През 2011 г. минималната работна
заплата в Гърция е била около
740 евро. Минималната пенсия
е приблизително 700 евро
(социалната част е
около 360 евро).

ГЪРЦИЯГЪРЦИЯГЪРЦИЯГЪРЦИЯГЪРЦИЯ

С
нистрация ще скочат средно с около 20%.
Това каза вицепремиерът и министър на
финансите Симеон Дянков пред бТВ вче-
ра. Заплатите ще надскочат ръста на ин-
флацията през последните три години,
допълни той. Главната цел била доходите
да се увеличат повече отколкото инфла-
цията. Инфлацията тази година ще е око-
ло 2%, определено по-ниска от миналата
година, заяви Дянков.

Правим така, че в края на този мандат
хората да са по-добре, не само от гледна
точка на музеи и магистрали, а и доходите
им да са по-високи в сравнение с 2009 г.,
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В щата Атланта
е създадена
организация за
подпомагане на
бездомни (HOPE),
която обучава по
специална програма
кадри, които да
работят с душевно
болни бездомници,
за да ги
стимулират да се
обръщат за помощ
към социалните
служби. Според
организацията през
изминалата година
на територията на
щата е имало
приблизително от
40 хил. до 65 хил.
бездомни

предложен за първи път от бившия пре-
зидент Никола Саркози, който предложи
облагане с 0,1 процента на всички сдел-
ки с акции, включващи най-големите
френски компании, припомня “Скай нюз”.

Неговият приемник - социалистът
Франсоа Оланд, изказва силни критики
срещу сектора на финансовите услуги и
реши да удвои размера на данъка до 0,2
процента. Облагането ще засяга всички
компании с основно седалище във Фран-
ция, чиито акции се търгуват на борсите и
които имат пазарна стойност над 1 млрд.
евро. Това означава, че всеки, който купу-
ва акции от 109 компании, ще плаща

Франция въведе данъка
върху финансовите
транзакции
Страната е първата от Европейския съюз,
която прилага облагането

допълнително на френската хазна.
В специално изявление президентът

подчерта, че новата стъпка ще събере
около 170 милиона евро за 2012 годи-
на и над 500 милиона през следващата
година.

В края на юни т.г. Оланд официално
съобщи, че данъкът върху финансовите
транзакции ще бъде въведен в група
страни от ЕС до края на годината. Той
поясни тогава, че решението за това
вече е взето, а всичко около него ще е
надлежно оформено до края на година-
та. По-рано германският канцлер Анге-
ла Меркел пък обяви, че въвеждането
на този данък върху финансовите тран-
закции се подкрепя от Германия, Фран-
ция, Испания и Италия.

Данъкът върху финансовите транзак-
ции трябва да бъде направен така, че

да обхване максимален брой пазарни
участници и избягването му да бъде
неизгодно, гласи резолюцията на Евро-
пейският парламент, гласувана на 23
май, когато налогът бе одобрен от ЕП.
В нея евродепутатите призоваха при-
емането му да не бъде блокирано, дори
само някои от държавите членки да за-
станат зад него. Известно е, че такива
заплахи бяха нееднократно отправяни
от Великобритания, която е най-голе-
мият противник на въвеждането му.

Друг данък с размер 0,01 процента
Франция налага и върху определени
транзакции във високочестотната търго-
вия и най-вече върху сделки със застра-
ховки при фалит (Credit Default Swaps -
CDS) по държавни облигации на страни
от Европейския съюз. Този данък ще
засегне само компании и физически
лица, които са данъчно задължени във
Франция. Засега няма да се облагат
сделките с корпоративни и държавни
облигации, допълва ДПА.

ранция стана първата страна в
Европейския съюз, която от вче-
ра въведе данък върху финан-
совите транзакции, съобщиха
ДПА и “Скай нюз”. Данъкът бе

честване на Илинденско-Пре-
ображенското въстание в Сми-
лево, Република Македония, с
участието на около 400 граж-
дани, общински съветници и
общественици от всички краи-
ща на България и РМакедония.
Тази първа по рода си проява

беше организирана в съответ-
ствие с препоръките на Евро-
пейския парламент за съвме-
стно отбелязване на значими
събития от общата история на
РМакедония и съседните й
страни и беше поздравена от
президента Плевнелиев, Дър-
жавната агенция за българите

Според полицията в
Норвегия нивото на
престъпността в страна-
та се е увеличило зара-
ди наплива на роми от
Източна Европа. Прави-
телството обмисля да
забрани просията, пише
в. “Дер Щандарт”.

Вече седмици про-
дължава вълнението в
норвежкото общество
заради ромите от Източ-
на Европа, просещи по
улиците на Осло. В нор-
вежката столица просе-
щите роми са около
2000, повечето от които
са от Румъния.

Съгласно норвежкото
законодателство гражда-
ни на страни от ЕС може
да останат в Норвегия за
срок от три месеца, но те
трябва да са в състояние
да се грижат за себе си.
Липсата на граничен
контрол засега прави ре-
шимостта на властите да
се справят с проблема
“беззъба”, отбелязва из-
данието.

Пореден българо-македонски скандал
в чужбина, кмета на Варна, об-
щественици и европарламен-
таристи.

Проявата предостави по-
редната чудесна възможност
за подобряване на добросъ-
седските отношения между
двете страни, която и този път
се натъкна на бойкот, омало-
важаване и враждебност от
страна на ретроградни пред-
ставители на македонските

власти и медии.
Само седмица след
събитието председа-
телят на БККС Лазар
Младенов е посетен
от Блажо Чамински,
началник на маке-
донската ДБК
(Държавна сигурност
и контраразузнава-
не) за гр. Струмица.
Чамински цитира
обръщението на
БККС пред народния
събор в Смилево, че
“ако целта на воста-
ниците од 1903 г.

беше да ги скинат робските
окови, нашата цел е да ги ски-
неме оковите на една измис-
лена история, коя ги дели лю-
гето и насадува омраза” и гру-
бо заплашва Лазар Младенов
и семейството му заради
пробългарската им дейност.

От вчера г-жа Виолета Мла-

денова, дългогодишна служи-
телка на държавната фирма
“Струмишки слив” с 29-годишен
трудов стаж и съпруга на пред-
седателя на БККС Лазар Мла-
денов, вече е без работа под
благовидния претекст за съкра-
щение на персонала на фирма
в ликвидация (докато същевре-
менно с протекции на управля-
ващата ВМРО-ДПМНЕ почти
всички останали служители са
прехвърлени в нова фирма с
паралелна дейност). Това увол-
нение ознаменува края на не-
колкогодишния психически тор-
моз на г-жа Младенова заради
българското й гражданство и
самоопределение и особено
заради активната обществена
дейност на нейния съпруг като
председател на Българския
културен клуб - Скопие.

Неотдавнашната резолю-
ция на Европейския парламент
относно напредъка на РМаке-
дония е практически засекре-
тена от македонските власти -
не може да се намери неин
превод на официалния език на
страната, който да е достъпен
за гражданите и общественост-
та. Вместо това македонските
медии посрещнаха резолюци-
ята “на нож” и засега не се
вижда никаква политическа
воля за изпълнение на пре-
поръките й на практика.

ППППП
реди броени дни (на 21
юли 2012 г.) Български-
ят културен клуб - Ско-
пие (БККС) проведе

Норвегия
забранява
просията

Норвегия
забранява
просията

Норвегия
забранява
просията

Норвегия
забранява
просията

Норвегия
забранява
просията

МВФ и ЕС започнаха
мисия в Румъния

Международният валутен
фонд (МВФ) и Европейският съюз
(ЕС) започнаха двуседмично по-
сещение в Румъния, за да оценят
реформите, които трябваше да
проведе дясноцентристкото
правителство, управляващо
страната от май 2012 г. Мисия-
та започна три дни след рефе-
рендума за потвърждаването на
импийчмънта срещу президента
Траян Бъсеску.

Турция проведе
военни учения на
сирийската граница

Турската армия е провела
военни учения на границата със
Сирия. По-рано Турция изпрати
допълнителни военни части и
техника в граничните райони. По
данни на турски медии в учени-
ята са взели участие около 25
танка от Седма механизирана
бригада.

Египет с ново
правителство

Премиерът на Египет Хишам
Кандил формира състава на но-
вото правителство. Министри-
те на външните работи и на
финансите запазват постовете
си, а Осама Салех, президент на
Агенцията за инвестиции на
Египет, е назначен за нов ми-
нистър на инвестициите.
Съставът на кабинета беше
обявен месец след встъпването
в длъжност на новия египетски
президент Мохамед Морси.

Осем души загинаха
при протести
в Судан

По време на протести срещу
високите цени на транспорта в
суданския регион Дарфур са за-
гинали 8 души, а над 20 са ране-
ни. Не се уточнява причината за
смъртните случаи, но се допълва,
че полицаите са използвали “уме-
рена сила” за овладяване на си-
туацията.

680 млн. индийци
вече имат ток

Електрозахранването в север-
ните и западните части на Ин-
дия бе възстановено, след като
почти половин Индия остана без
ток заради срив на мрежите. Към
момента енергийните услуги в
по-голямата част на страната
са напълно възстановени, на ме-
ста снабдяването с електриче-
ска енергия е до 75-80 на сто.

Венецуела стана
член на МЕРКОСУР

На извънредна среща на висо-
ко равнище в Бразилия Венецуе-
ла официално беше приета за
член на общия пазар на Южна
Америка - МЕРКОСУР. Страната
бе представлявана на форума от
президента Уго Чавес, за когото
това е първият задграничен ан-
гажимент след продължително-
то лечение от рак.

Лидерът на Северна Корея Ким
Чен-ун и съпругата му Ри Сол-жу
бяха посрещнати с бурни овации

от публиката и ставане на крака
при пристигането си на концерт

на корейска група в Пионгианг,
Северна Корея

Снимки БГНЕС
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Свят

“Ал Кайда”, талибаните и Иран
трябва да платят 6 млрд. долара на
роднините на жертвите от 11 сеп-
тември 2001 г., постанови амери-
кански федерален съдия. Въпреки
че решението е в голяма степен
символично и би било почти
невъзможно компенсациите да се
съберат, то все пак донесе извест-
но удовлетворение на тъжителите.

Съпругата на пилот на един от
самолетите, врязали се в Светов-
ния търговски център, заяви, че е
щастлива от препоръката на феде-
ралния магистрат на Манхатан
Франс Маас. “Трудно е да се случи
това, но аз съм щастлива”, изтъкна
съпругата, допълвайки, че са отво-
рени стари рани и иска да разбере
какво е станало със съпруга й.

Миналата година друг съдия -
Джордж Даниелс, произнесе задоч-
на присъда по делото, заведено от
роднините на 47 жертви на терори-
стичните атентати. Той постанови,
че “Ал Кайда”, режимът на талиба-
ните и Иран са отговорни и поиска
федерален съдия да определи раз-
мера на обезщетенията.

Решението за компенсации в
размер на 6 млрд. долара има пре-
поръчителен характер и Даниелс
може да го приеме или отхвърли.

Владислав КУЛИКОВ

Всяка година повече от 10 хиляди жени умират
от ръцете на съпрузите си или други близки, 26
хиляди деца стават жертви на престъпни посега-
телства от страна на родителите. Други две хиляди
деца и подрастващи, спасявайки се от жестоко
отношение в семейството, се самоубиват, десетки
хиляди бягат от вкъщи.

Тази тъжна статистика накара правозащитници
да предложат в Русия да се въведат правила за
защита и специална процедура за охрана от лоши
роднини. В Обществената палата бе обсъден про-
ект, чиято цел е оздравяване на семейната атмо-
сфера. Група експерти и правозащитници са разра-
ботили концепция на законодателство за борба с
домашното насилие. Принципът “бие - значи оби-
ча” в наши дни, смятат авторите на проекта, вече
не работи. Предложеният документ е принципно
нов. Авторите на проекта предлагат да се въведе
отделна процедура за делата, свързани с домашно
насилие. Тогава жертвите на домашната тирания
ще могат да се защитават не в рамките на сложна
наказателна процедура, а значително по-бързо,
буквално с едно телефонно обаждане. Отърваване-
то от семейното насилие ще става в два етапа.

Първият - обаждането на жертвата в полиция-
та. Там вече никой няма да може да каже стана-
лото класическо “като ви убие, тогава елате”. Не,
ще трябва да се реагира незабавно. Сътрудникът
ще даде защитни препоръки на жертвата и ще
задължи агресора да не използва насилие. Нару-
шението може да доведе до административен
арест. Ако таткото използва колана си не по пред-
назначение - ще “гърми” за 15 денонощия. При
повторно нарушение може да се приложи наказа-
телна отговорност.

Вторият етап предполага отиването на жертва-
та в съда. Жалбата може да бъде подкрепена с
полицейски доклад и показания на очевидци. За
пример при разработката на закона бе взет при-
мерният закон на ООН.

Съдебните заповеди за забрана за доближа-
ване, по думите на експертите, вече са доказали
ефективността си в Европа. Те намаляват агресив-
ността на насилниците, формират правовото поле,
в рамките на което се оказва помощ на жертвата.

- С подкрепата на държавата оказване на по-
мощ на жертвите на домашното насилие могат да
оказват обществените организации - заяви една
от авторките на проекта, членът на Обществената
палата на Руската федерация Олга Костина. Ра-
ботната група от експерти продължава работата
над този документ.

Правозащитниците дават ужасяващи цифри. В
Русия 40 процента от всички тежки насилствени
престъпления се извършват в семейството. Ето
защо Националният център за предотвратяване
на насилието “АННА” и Междурегионалната об-
ществена организация “Съпротива” инициираха
работа върху проекта за борба със семейното
насилие. Според мнението на адвокати и правоза-
щитници, новият закон ще даде правови инстру-
менти в ръцете на съда и полицията. На свой ред
правоохранителите, които участваха в заседание-
то, предлагат още веднъж да се премисли всичко.
Проблемите с реализирането на закона са
възможни не само в областта на правоприлагане-
то, но и в сферата на социалната подкрепа на
жертвите на насилие. Съдът ще е на страната на
потърпевшата, но това няма да помогне, ако държа-
вата не й предостави убежище, където да се скрие
от насилника, да получи психологическа и юриди-
ческа помощ, смятат правозащитниците.

Вярно е, че според мнението на много от експер-
тите проблемът не е еднозначен. Няма да крием, че
много мъже в страната ни смятат, че само грижли-
вият родителски бой им е позволил да отгледат
добри хора. А отношенията между мъжа и жената са
толкова сложни, че забранителните заповеди могат
да объркат всичко, има и такова мнение.

В същото време насилието невинаги означава
бой и груба сила. То може да се изразява и под
формата на психологически натиск, унижение,
които понякога не попадат под силата на Наказа-
телния кодекс. Още един момент: по думите на
експертите самите жертви далеч невинаги търсят
помощ. Затова засега няма данни, позволяващи
да се оценят мащабите на семейното бедствие,
смятат експертите.

Домашното насилие обаче, смятат правозащит-
ниците, не е индивидуален проблем и е прерасна-
ло в остър социален проблем, изискващ специал-
ни начини за решаване.

В град Ашкелон, Южен Израел, американският държавен секретар по отбраната Леон Панета заяви, че Иран
трябва да спре ядрената си програма или да посрещне възможна военна интервенция от страна на САЩ за

спиране на програмата. Израелският министър на отбраната Ехуд Барак, който бе заедно с Панета,
изтъкна от своя страна, че е малка вероятността санкциите да накарат Иран да се откаже от ядрените
си активности. Според него Израел губи от изчакването санкциите и дипломацията да окажат ефект, тъй

като Иран продължава да обогатява уран, ключово за изграждането на атомна бомба

Искат $6 млрд.
обезщетения
за атентата
на 11 септември
Това трябва да платят на роднините на жертвите
„Ал Кайда”, талибаните и Иран, постанови
американски федерален съдия

“Ал Кайда” е в упадък след
смъртта на неколцина нейни вода-
чи, но клоновете й продължават да
са заплаха за някои уязвими райо-
ни. Това се казва в доклад на
Държавния департамент на САЩ за
тероризма през 2011 г., цитиран от
Франс прес и Ройтерс. Документът
съдържа предупреждение, че през
2011 г. Иран е бил главният
поддръжник на тероризма и е оказ-
вал финансова помощ на войнстве-
ни и терористични групи из целия
Близък изток. Както Иран, така и
“Ал Кайда” са помагали за подбуж-
дане на размирици и за разпрост-
раняване на “идеология на крайно
насилие” в някои от най-нестабил-
ните райони в света, посочва
Държавният департамент.

Докладът се спира на операци-
ята от май 2011 г., при която бе
убит в Пакистан лидерът на “Ал
Кайда” Осама бeн Ладен и подчер-
тава, че той “е бил дълбоко заме-
сен в ръководството на операциите
(на групировката) и изготвянето на
стратегията й”.

Смъртта на Бен Ладен и редица
негови важни помощници поставя
мрежата по пътя на упадъка, откъ-
дето ще й е трудно да се върне, се
казва в доклада. Въпреки това от-

слабване Държавният департамент
заявява, че е установил възход на
свързани с “Ал Кайда” групировки
по света. “Ал Кайда” на Арабския
полуостров” (АКАП) по-специално е
“сериозна заплаха”, като е спече-
лила територии в Южен Йемен.

За Вашингтон обаче главната те-
рористична заплаха за САЩ остава
Иран, който през 1984 г. беше офи-
циално определен като държава
поддръжник на тероризма. “И през
2011 г. Иран остана държава, която
активно подкрепя тероризма и е уве-
личила свързаните си с тероризма
дейности”, пише в адресирания до
Конгреса документ, в който се уточ-
нява, че Техеран продължава да оси-
гурява оръжия и обучение на групи-
ровки като “Хамас” и “Хизбула”.

Иранският президент обаче мно-
гократно отхвърля обвиненията за
иранска връзка около атентата от
11 септември.

“Ал Кайда” и Иран са естестве-
ни врагове, но са имали общи пози-
ции заради основния им противник
- САЩ. Иран е позволил няколко
пъти похитителите на самолетите
да преминат през страната, но Ко-
мисията 9/11 не е открила доказа-
телства, че Техеран е бил наясно с
планираната атака.

Всяка година над 10 хиляди
жени загиват от ръцете на
съпрузи или други роднини

Внимание -
насилие!
Внимание -
насилие!
Внимание -
насилие!
Внимание -
насилие!
Внимание -
насилие!

Снимка БГНЕС
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Актуално

Велислава
ДЪРЕВА

Историкът и
деконструкторите

“Това е моят Левски. Не ви
го натрапвам - аз само ви го
представям” - така проф. Дой-
нов започва книгата, която
пише цял живот. На чаша кафе
в пластмаса, в едно стайче с три
разбрицани бюрца и продъне-
но кресло, твърди, че книгата е
хетерогенна, пък аз мисля, че е
полифонична. Като структура,
като мащаб, като проникване в
историческите пластове. Всяка
от главите може да бъде отде-
лен научен труд. Но този на
пръв поглед непредизвикате-
лен човек се интересува не от
сегментите, а от същината на
епохата, от драматизма, опалил
работниците за освобождение-
то, и главно - от дълбинните
измерения на Левски.

Книгата е мащабна и в също-
то време не пропуска нито един
детайл, не оставя без отговор и
не замита нито един сблъсък. От
Русо, Кант и Хегел, през Маци-
ни, Гарибалди и Бакунин, през
свидетелствата на съвременни-
ците, през сдържаната полеми-
ка с псевдоакадемични и лите-
ратурни бракониери, та до стр.
72 от Тефтерчето, където Лев-
ски е записал “Януари 7 в Тро-
янския манастир... Гайдата”. Чу-
дех се и аз откъде се е взела
тази гайда, сега разбрах. Като
прочетете книгата, и вие ще
разберете.

Още в първите страници си
спомних една карта от ХVI век -
алегорията “Europa regina” в сп.
“Cosmographia” на Себастиян
Мюнстер - Европа е импозантна
императрица, съставена от
всички европейски държави. И
там е България. България е вече
2 века под турско робство, Ос-
манската империя е в своя апо-
гей, обаче - България е на кар-
тата. Със своето име.

Спомних си тази алегория,
защото сме свикнали да се жал-
ваме и оплакваме мазохистич-
но, да виждаме себе си извън
света и извън времето. С този
удобен и оправдателен възглед
полемизира проф. Дойнов, до-
като рисува не алегория, а зна-
менитото време на ХVIII и ХIХ
век, “век на Свободата и равно-
правността на всичките народ-
ности”, епохата на европейско-
то просвещение, на Млада Ев-
ропа, която роди нациите, наци-
оналните държави, република-
низма, новото разбиране за
държавността, за “държава по
новото зидание”, където основ-
ното градиво са свободата, де-
мокрацията, правата на човека
и гражданина.

Образът на времето не е
маркиран мимоходом, не носи
стаена комплексарщина, нито
желанието да се впишем ней-
де, гдето не ни е мястото. Тъкмо
напротив. В една и съща годи-
на, 1762, Паисий завършва сво-
ята История, а Русо - “За обще-
ствения договор”; в една и съща
година, 1871, Левски написва
Наредата, а Уолт Уитман - “Де-
мократични хоризонти”, Ботев
издава “Дума”, а Достоевски -
“Бесове”. България е във време-
то и в света, тя е неразделна
част от всеобщото отрицание на
деспотизма и безправието, от
стремлението на просветения
човешки дух към нова подред-
ба на обществото. Пет века
държавата България я няма, но
държавата не е минало, не е
носталгия, не е фикция. Тя жи-
вее в една светла глава, тя е
бъдеще, тя предначертана от
Васил Левски.

И тук веднага идва контра-
пунктът на двойнствеността.
Това е другият образ в книгата,
очертан с драматична релеф-
ност.

Защото има две Европи (кол-

Похищението на Europa regina. Един прочит на
„Левски - най-ясната загадка” от проф. Дойно Дойнов

На стр. 23

Проф. Дойно Дойнов

„Европа като
кралица”,

карта

“Европа
като
кралица”,
Себастиан
Мюнстер,
1570 г.

ко са днес?). Едната е Млада
Европа, Европа на бъдещето,
другата е Европа на императо-
рите, на имперските интереси,
на миналото, на статуквото. Лев-
ски е изправен пред съда на пет
империи - Турция, Англия, Ру-
сия, Австро-Унгария, Германия.
Пред съда на техните интереси.
За тях гибелта на Левски, стра-
данията на българския народ,
бъдещето на българската
държава имат значение само
дотолкова, доколкото смущават
хладнокръвната имперска пре-
сметливост и егоизъм. Импер-
ските интереси осъдиха и обе-
сиха Левски, па легнаха на бо-
сфорския си хълбок да подрем-
нат. Миналото обеси бъдещето.
Затова напомням геополитиче-
ското предупреждение, което
Апостолът ни отправя: “Кой ли
не иска да ги грабне българите,
че да му робуват вовеки”...

Тази двойнственост не е по-
щадила и мнозина съвременни-
ци и съработници на Апостола
(“Днес е човек, утре магаре”).
Днес работи за делото, утре се
отмята. Днес се заклева, утре
предава. Няма друг в българска-
та история, който да е предаден
от толкова много българи. За-
щото няма друг в българската
история, който за нас да е на-
правил всичко.

Повечето стигат до някъде и
там замръзват. Едни не вижда
по-далеч от горделивия си вое-
водски нос, куражът на други
опира в рамките на Хатихумаю-
на, трети сервилничат пред Ру-
сия, четвърти гледат към
Сърбия, пети бълнуват федера-
ции всякакви, шести уж много
харесват републиката, ама ако
може така, тайно някак си да
стане, седми знаят да се пре-
поръчват, но за нищо не стават,
осми наричат обиколките из
Българско “глупави работи”,
девети обвиняват Апостола в
лъжа и самовластие, а всички
вкупом стоварват цялата работа
върху Левски, като щедро му от-
пускат мизерните “590 гроша
вехти”. Това прави 1 пушка без
патроните.

Поразителното е, че проф.
Дойнов анализира тази болез-
нена гледка без нито един укор
или упрек. Академичното без-
пристрастие е едва сдържана
болка.

И посред всичките тези “не-
разбории, зависти и укори”, лу-
тания и мятания, се извисява
един самотник, който винаги
търси нови решения и ги нами-
ра; който не стои на едно място;
който винаги е пред времето,
обръща го и го задава; за кого-

то “всичко се състои в нашите
задружни сили”; за когото ре-
публиката не е мода, а “оня най-
деликатен и важен предмет,
който е като център на всичките
други наредби; щото като се
приеме, води всичките други
въпроси след себе си”; за кого-
то републиката е “чиста и свя-
та”. (Тук отварям скоба заради
едно маломощно “изследване”,
което носи вода от девет сухи
дерета, за да “докаже”, че Лев-
ски никога не е наричал репуб-
ликата “свята”. Ако някой го
мързи да прочете неговите пи-
сма, то Тефтерчето ще ни избо-
де очите - там, на стр. 10 Апос-
толът е написал “Слънце - най-
деликатен вопрос, т.е. свята ре-

публика”). Този самотник, най-
сетне, е авторът на първата
българска Конституция. Защото
като съберем и подредим всич-
ко, написано от Апостола, ще
получим точно това - Конститу-
ция. И нищо по-малко.

Тази самотна фигура е Ва-
сил Левски.

Монах и воин. Дякон и ри-
цар. Духовник и революционер.
Светец и държавник. Хоругвоно-
сец и стратег. Аскетичен и анге-
логласен. Великодушен и хлад-
нокръвен. Безстрашлив до
дързост. Постоянен до
невъзможност. Стоик. Нечут ха-
рактер. Тънък и строен. Очи
сиви, почти сини.

Главният Апостол на цяла

България.
Българският Христос. Който

не разделя, а събира.
Духовникът не си противоре-

чи с държавника, нито револю-
ционерът - с духовника. Тези три
същности са неотделими и не-
разделяеми. Без това триедин-
ство щяхме да говорим за някой
друг, не и за Левски. В това три-
единство е неговата нравстве-
ност, възвисеност и без-
смъртност. На историята даде
нов век. На държавата - предна-
чертание и име, което да гърми
най-бляскаво по цяла Европа.
На народа - смисъл и бъдеще. А
на човека и гражданина
възвърна божествените права.

Обаче!
Всичко това са празни при-

казки, четиво за първосигнални
люде. Защото свободата е рож-
ба на възпалени умове, а само-
жертвата - глупост; защото няма
българи, има “османска нация”;
защото нашият Златен век се
измерва с 500 години турско
робство, а 72 държави в радиус
3000 км. от Анкара са изконният
hinterland на нео-османската
империя, към която ние с трепет
ожидаме да ни реинтегрират, та
да се сдобием с нова регионал-
на идентичност.

Работилницата на нео-осма-
низма усилено реанимира, реа-
билитира, реставрира и главно
- канонизира Османската импе-
рия.

250 години след Историята
на Паисий и 175 години след
рождението на Левски един но-
вопостъпил чирак (инак социа-
лен антрополог) в тая работил-
ница ни ощастливи с прозрени-
ята си:

1. “Османската империя е
била И наша империя, държава
И на българите”, които “наричат
Истамбул Цариград, защото го
приемат за своя столица”, оба-
че “официалната историография
ни учи, че Османската империя
е чужда и потисническа”.

2. Империята е “и наша”
(това “И” ме покъртва!), но нас
ни няма. Защото “българската
идентичност е една от версии-
те на османската, както има
и гръцка, албанска, турска,
сръбска, арменска, еврейска и
пр. нейни разновидности”. Ние
сме само една версия, една
разновидност на османската
нация. Ако пък случайно ни има,
то съществуваме като незначи-
телна османска мутация, сиреч
- във вид, удобен за “реинтегри-
ране”.

3. Тази “и наша държава” е
“забележително мултикултурал-
но постижение”, което “е време
да започнем да го разбираме и
ценим”, за “да се чувстваме по-
спокойни със себе си”, както
хаджи Иванчо е бил в мир със
себе си.

4. Но понеже сме прости и
умствено ограничени мутанти,
вместо да се преизпълним с им-
перско величие и османска
идентичност, ние тънем в тъпи
патриархални измишльотини,
плодим  митове, и безропотно
попиваме отровата, що блика от
официалната историография (ах,
злосторница!).

5. Ами тия преди нас! И те
ще да са били “с първосигнално
и нерефлективно отношение
към нацията”, и тъй недалновид-
ни, та цели 500 години не разу-
мели с каква благодат ги оща-
стливило туй златно време. И
най пръв сред тях е Васил Лев-
ски, наричан кой знае защо
Апостол на свободата.
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Още не сме Швеция,
но не сме и Нигерия

ВЕСЕЛКА
ВЕНКОВА

ВЛАДИМИР
НИКОЛОВ

Изкривяване

В последния ден на юли
посърна поредната ни
олимпийска мечта, след
като най-добрите ни тени-
систи Григор Димитров и
Цветана Пиронкова не по-
лучиха покана за участие в
олимпийския турнир по сме-
сени двойки. За родните
фенове неочаквано, както
може би и за шефовете на
родната тенис федерация и
спортното министерство,
които тайно в разчетите си
виждаха в участието на
Гришо и Цвети шанс за още
един медал от Лондон. Та
нали при първото си учас-
тие като смесен дует Гри-
шо и Цвети в началото на
годината завършиха трети
на турнира “Хопман Къп” в
Пърт, Австралия, който си е
неофициално световно
първенство по тенис за сме-
сени отбори.

Реални ли бяха обаче
очакванията българи да

попаднат на състезанията
между смесените двойки в
тениса, завърнали се на
Олимпийски игри след 88
години отсъствие? Да по-
лучат високата чест да
бъдат между поканените
имаха претенции и таяха
надежди почти 60 страни.
В крайна сметка 4 дуета
бяха избрани да се при-
съединят към първите 12 в
ранглистата. Като изклю-
чим епизодични добри
изяви на Димитров и Пи-
ронкова поединично, как-
ви други успехи имат те
като двойка, за да бъдат
предпочетени да се състе-
зават с най-добрите 12
смесени двойки в света на
тениса, извоювали си пра-
вото с участие в редица
турнири? Та състезанието
на смесени двойки е може
би най-примамливо между
всичките олимпийски над-
превари в Лондон, защо-
то схемата е достатъчно
кратка и само след 2 по-
беди в елиминациите те-
нисистите достигат до раз-
пределението на медали-
те. При това битките са на
свещените не само за бри-
танците кортове на “Ол
Ингланд клуб” пред очите
на тенис ентусиасти от
целия свят. Логично беше,
че бяха предпочетени да

бъдат раздадени покани
(“уайлд кардс”) на двойки
от Швеция, Русия, Австра-
лия и, естествено, домаки-
ните от Великобритания. С
коя от тези страни бихме
могли да се сравняваме по
успехи и традиции в тени-
са? Дали с Австралия, ко-
ято освен “Хопман Къп”,
организира и един от че-
тирите турнира от Големия
шлем? Достигал ли е Гри-
шо успехите на Лейтън
Хюит, който е бил и №1 в
света? Доближавала ли се
е Цвети Пиронкова до по-
стиженията на Саманта
Стоусър - шампионка от
Откритото първенство на
САЩ през 2011 година и
финалистка на “Ролан Га-
рос” година по-рано? Из-
ненадващо ли беше пред-
почетена Русия, чиито те-
нисисти са били на върха
и при мъжете, и при жени-
те, макар и без големи
успехи при смесените
двойки? Но присъствието
на Елена Веснина и Миха-
ил Южний означава и зна-
чително присъствие на
руски “болельшчики” край
кортовете, където се про-
вежда и най-фамозният
тенис турнир “Уимбълдън”.
Същото се отнася и за
допускането на шведския
дует, а поканата за бри-

танците Лора Робсън и
Анди Мъри пък най-малко
подлежи на съмнение.

Е, на какво основание
тогава се заблуждавахме,
че България ще бъде
предпочетена? Само с
факта, че да ни забеле-
жат, откупихме домакинст-
вото на Турнира на шам-
пионките, за да запълним
големите празноти в ка-
лендара от мероприятия
на софийската “Арена Ар-
меец”? Та ние не сме
Кралство Швеция с успе-
хите на Бьорн Борг, Матс
Виландер, Стефан Екберг,
нито с натъпканите порт-
фейли на шведските тури-
сти в Лондон. За съжале-
ние не сме и Нигерия,
чийто състезател по гре-
бане Хамаду Джибо Иса-
ка беше поканен да уча-
ства в Лондон, само за да
бъде увеличена географи-
ята на този спорт.

Така, за съжаление,
участието на Григор Дими-
тров и Цветана Пиронкова
на ХХХ Олимпиада  окон-
чателно приключи, след
като те не бяха включени
дори и между четирите
резервни двойки, които
евентуално биха могли да
попаднат в схемата при
отказ в последния момент
на някои от участниците.

ПРАЗНИК НА БСП. Одобрен от делегатите
на 41-ия кон-
грес на парти-
ята (3-6 юни
1994 г.). Бъл-
гарската со-
циалистичес-
ка партия е
наследник на
БСДП, създа-
дена на 2 ав-
густ 1891 г.
на връх Бузлуджа. В Бузлуджанския конгрес,
свикан по инициатива на Димитър Благоев, уча-
стват около 20 представители на социалистиче-
ските дружинки от Търново, Габрово, Дряново,
Сливен, Казанлък, Стара Загора и др. Поставе-
но е началото на организираното социалистиче-
ско движение в България. От 1894 г. БСДП се
преименува в Българска работническа социал-
демократическа партия (БРСДП). През 1903 г.
БРСДП се разделя на две. Част от нея се обо-
собява в БРСДП (широки социалисти). Друга - в
БРСДП (тесни социалисти), която през 1919 г. се
преименува в Българска комунистическа пар-
тия (БКП) (тесни социалисти), обявена извън
закона през 1924 г. През 1927 г. се създава
Работническата партия - като легално проявле-
ние на БКП, през 1934 г. е забранена. През 1938
г. двете партии се сливат под името Българска
работническа партия (комунисти). През 1948 г.
се преименува в Българска комунистическа пар-
тия, а от 3 април 1990 г. - в БСП.

1887 - ПАТЕНТОВАНА Е БОДЛИВАТА ТЕЛ.
Според мнозина
изследователи
това е едно от изо-
бретенията, проме-
нили света. Създа-
ва го 60-годишни-
ят говедовъд Джо-
узеф Гидън от Ню
Хемпшир, САЩ.
Той изобретява
метод за серийно производство на бодлива тел
и натрупва богатство, след като километри от
неговата тел опасват животновъдни ферми в
Съединените щати. Патентът обаче е на Роуел
Ходж. Първоначалното предназначение на бод-
ливата тел било да удържа в определен пери-
метър от степта добитъка, но по-късно й намират
приложение и за ограничаване достъпа на хора.
Ниската цена я прави предпочитана и до днес.

1915 - В СТАРА ЗАГОРА СЕ РАЖДА РУЖА
ДЕЛЧЕВА, АКТРИСА (УМИРА 2002 Г.). От 1938
г. е в състава на Народ-
ния театър. Създава об-
рази на сцената и на
големия екран, които
влизат в Златния фонд.
Играе Маша от “Три се-
стри”, Костанда от
“Свекърва” на Страши-
миров, Регина от “Лиси-
чета” на Лилиан Хел-
ман, Беатриче от “Хер-
цогинята от Падуа” на
Оскар Уайлд. Остават
незабравими и ролите й
в режисираните от Хачо Бояджиев тв мюзикъ-
ли “Криворазбраната цивилизация” по Добри
Войников (мадам Злата) и “Зех тъ, Радке, зех
тъ!” по Сава Доброплодни (баба Рада). Удосто-
ена е с орден “Стара планина”.

1921 - УМИРА ЕНРИКО КАРУЗО, ИТАЛИ-
АНСКИ ТЕНОР (Р. 1873 Г.). Един
от най-бележитите тенори в ис-
торията на операта. Гастролира
в Санкт Петербург, Милано,
Лондон. Най-голям успех жъне
в “Метрополитън опера” в Ню
Йорк от 1903 до 1920 г. Един от
най-записваните певци за вре-
мето си. Повечето от неговите
записи се пазят в Музея на
Карузо в Ню Йорк, като първи-
те датират от 1902 г.

1942 - РАЖДА СЕ ИСАБЕЛ АЛИЕНДЕ, ЧИ-
ЛИЙСКА ПИСАТЕЛКА.
Една от най-известните
съвременни романистки.
През 90-те години на мина-
лия век всяко ново загла-
вие я поставя в челната де-
сетка на най-продаваните
автори в света. Най-попу-
лярните й творби са “Къща-
та на духовете”, “Дъщеря
на съдбата” и “Портрет в се-
пия”, които тя смята за три-
логия. Президентът Салва-
дор Алиенде е братовчед
на баща й. Всеки нов роман тя започва само на
датата 8 януари и целият й живот се развива
като белязан от провидението или магията.

Анатолий СТАНКУЛОВ

Търговските вериги дек-
ларираха, че са на загуба
в последните години, каза
вчера с ирония министърът
на земеделието и храните.
И понеже няма измервате-
лен уред за насмешка, Ми-
рослав Найденов се дове-
ри на личните си наблюде-
ния. А те сочели, че търгов-
ските вериги у нас се уве-
личават правопропорцио-
нално на намаляването на
животновъдните ферми.
Случаят е конкретен (стр.
6), а парадоксът пълен -
фермерите у нас са застра-
шен вид, преработватели-
те са със задръстени от

продукция складове, тър-
говските вериги са на “за-
губа” но не фалират, род-
ният потребител дотира с
данъците си животно-
въдството, а плаща край-
ния продукт като гражда-
нин на стара страна, член-
ка на ЕС. Те това Мирослав
Найденов нарече евфими-
стично “изкривяване”. А с
ребуса се е захванал пре-
миерът. От вчера. И се за-
кани за люти проверки на
финансови потоци, непла-
тени данъци и производст-
во в сивата икономика.
Операция... както искате,
така можете да я назовете.

Някои могат да го на-
рекат спекула, други не-
нормално разпределение
на блага по цялата вери-
га. Така миролюбиво,
като името си, отговори
министърът, питан ди-
ректно изкривяването

спекула ли е.
Както и да се гледа на

“казуса”, контрата е в
търговските вериги - най-
разпространената форма
на търговия на дребно. С
характерните високи обо-
роти, широки целеви гру-
пи, стандартизация и про-
чее характеристики. Пове-
чето от веригите са чужде-
странни и настъплението
им започна в началото на
новото хилядолетие - мага-
зините им вече са стотици
в десетки селища на стра-
ната.

Повече от 30 различни
такси трябва да плаща
българският производител,
за да стигнат продуктите му
до щандовете на големите
търговски вериги в Бълга-
рия, твърди Кънчо Стойчев
от “Произведено в Бълга-
рия”. И обяснява, че такова
положение не е познато в

никоя друга страна членка
на ЕС. Вносната стока оба-
че получавала бонус от 30-
40% от веригите. Експерти-
те пресметнали, че още
преди да продава стока в
търговска верига, родна
компания производител е
платила най-малко 30 000
лв. за такси. Изборът пред
нашия производител е
един - да се подчини на
монополистите, защото
60% от потреблението на
дребно е в големите
търговски вериги.

Съвсем открито се го-
вори за огромен натиск от
страна на търговските ве-
риги към кабинета, който
сега ще ни спасява от из-
кривяването. За веригите
(каква етимология, а!) ло-
бирали канцлерът Меркел
и предишният френски
президент Саркози. Може-
ше и да не повярваме на

“слуховете”, ако наскоро
КЗК не заключи, че няма
картел при големите
търговски вериги. При по-
ложение че картелът дого-
варя дори промоциите и
отношенията си с достав-
чиците, което Комисията за
защита на конкуренцията
констатира през 2009 г.,
когато бе сезирана за кар-
телно споразумение от кон-
федерацията на работода-
телите.

И понеже са на загуба
в България, “големите
търговски вериги поеха
задължението да възстано-
вят конкуренцията на паза-
ра”, уведомиха самите те
на 23 юли т.г.

А замисляли ли сте се
кой плаща тоновете лъска-
ва хартия за шарените
брошури, вестници и спи-
сания, които пълнят по-
щенските ни кутии?



ТОВА Е една от култо-
вите сцени във филма 
на Майкъл Къртис Ка-

забланка (1942). Заобико-
лен от хората си, капитан 
Рено, шефът на местната 
полиция, затваря кафене-
то на Рик Блейн (Хъмфри 
Богарт) и заявява на ви-
сок глас: „Шокиран съм, 
наистина съм шокиран, 
че тук се залагат пари!“ 
Минута по-късно едно от 
крупиетата подава пачка 
на полицая: „Печалбата 
ви, господине.“ Капитанът 
благодари тихичко, при-
бира парите и заповядва: 
„Всички вън, бързо!“

Във финансовия скан-
дал  около  измамата  с 
определянето на разме-
ра на британския меж-
дубанков лихвен индекс 
London InterBank Offered 
Rate (Libor) трудно може да 
се каже кой е подкупният 
полицай. Поради големия 
брой кандидати за ролята. 
Всеки ден двайсетина голе-
ми финансови учреждения 
(„Барклис“, „Дойче банк“, 
HSBC, „Банк ъф Амери-
ка“ и др.) определят ни-
вото на Libor-а, използван 
като еталон за транзакции 
на обща стойност близо 
800 000 милиарда долара 
(не, не е печатна грешка), 
основно на пазара на дери-
вати (1). Въпросните суми 
са толкова колосални, че 
подтикват нефинансовата 
преса да насочи внимание-
то си към определени прос-
тъпки, но с човешки облик: 
родители, които получават 
семейни помощи, без да 

проверят дали децата им 
ходят на училище, или пък 
гръцки работници, които 
подпомагат скромното си 
съществувание, като ра-
ботят на черно. Дръжте ги! 
Гръмотевиците на управля-
ващите и на Европейската 
централна банка са само 
за тях.

Въпреки че манипули-
рането на Libor-а може да 
изглежда сложно, то е също 
толкова показателно като 
сцената от Казабланка. За-
грижени да покажат добро 
здравословно състояние, 
за да могат да набират ка-
питали при по-добри усло-
вия, големите банки, чиято 
дума беше закон, в продъл-
жение на години умишлено 
са занижавали  индекса, с  
който са взимали заеми. 
Впоследствие обявяваният 
индекс е определял Libor-а, 
и следователно бъдещите 
им заеми. Шефът на „Бар-
клис“, който „физически се 
разболя“ след „разкритие-
то“ за измамите на банка-
та му, подаде оставка на 
3 юли. И управителят на 
Английската банка твърди, 
че е разбрал за въпросната 
измама само преди няколко 
седмици (2).

„Шокиран съм, наис-
тина съм шокиран“ от раз-
криването на измамата? 
Изглежда, че  „Барклис“ и 
Английската банка не четат 
финансовата преса. Тъй 
като още на 16 април 2008 г. 
в Уолстрийт джърнъл 

беше публикувана статия, 
озаглавена „Банкери поста-
вят под съмнение ключов 
индекс“. Още в първия 
абзац четем: „Един от най-
важните барометри за 
здравето на финансовия 
свят изглежда изпраща 
грешни сигнали.“

Ето как се оказва, че 
светът ни гъмжи от произ-
волна и подправена инфор-
мация (Libor, „златно пра-
вило“, нива на дълговете и 
на публичните дефицити, 
които не трябва да се пре-
вишават и др.), заради 
която се измъчват цели 
народи, като испанския 
например (вж. текста на 
Луис Сепулведа). Над гла-
вите на онези, които на-
лагат тези мъчения с най-
голяма же стокост, все още 
има ореол от уважение, 
независимо дали оглавяват 
неконтролируема централ-
на банка или оценъчна 
агенция. Четири години 
след началото на една от 
най-тежките финансови 
кризи в историята, все пак 
вече е даден отговор на 
въпроса за обществената 
полза от тези институции.

( 1 )  Вж .  Ib rah im Warde , 
„La dérive des nouveaux produits 
financiers“ (Изкривяването на нови-
те финансови продукти), Le Monde 
diplomatique, юли 1994. 

(2) Вж. „Missteps on Libor 
doomed top executives at Barclays“ 
(Грешки в Libor-а обрекоха висши 
служители в „Барклис“), The Wall 
Street Journal, Ню Йорк, 15 юли 
2012.
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СЕРЖ АЛИМИ

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Марта Илиева

Литературата ни помага да си обясним 
сложността на света, защото всеки разказ 
започва в определено място и час. Кризата ме 
засяга съвсем пряко. Много от испанските ми 
приятели я изстрадват с целия си опустошителен 
гняв. Те чувстват, че бъдещето няма как да е по-
неясно и наблюдават смаяно как нормалността в 
една европейска страна рухва с всеки изминал ден 
между две безпътни управления – на Народната 
партия и на Испанската социалистическа 
работническа партия, неспособни да излязат с 
обяснение, което да помогне на гражданите да 
проумеят какво по дяволите се е случило, какво се 
случва сега и най-лошото – какво ли е подготвил 
Лукавия за утрешния ден. 

Предполага се, че предназначението на 
всяко правителство е да поддържа в актуален 

Ïðèò÷à çà êîòêàòà íà Ôåëèïå Ãîíñàëåñ
вид разказа за обществото, с всички негови 
противоречия и проблеми. Този необходим 
разказ обаче в Испания не съществува и никога 
не е съществувал. След смъртта на Франко и 
началото на прехода към демокрация отговорните 
за управлението на страната направиха от 
интелектуалния мързел белег за идентичност. Не 
беше нужно да се мисли за модел на жизнеспособна 
държава. И ако се прегледат – както аз го сторих – 
изказванията в парламента или речите по време на 
предизборни кампании, няма да се намери нито една 
запомняща се фраза, която да насочва към т. нар. 
идея за държавата и обществото. 

Единственият испански държавник, който 
се опита да замисли разказ за испанското 
общество, беше Асаня (1). Не е имало и няма друг. 
Защото голямата липса в Испания е липсата 
на просветена буржоазия, на същата онази, 

която създава образите на Мъжа-държавник или 
Жената-държавник. 

Единствената откроима фраза е цитатът, 
с който Фелипе Гонсалес се позовава на една 
китайска пословица: „Не е важно дали котката 
е бяла или черна – важното е да лови мишки.“  
Изхождам от тази фраза, която се наложи във 
връзка с всякакви обществени, икономически, 
културни и политически ситуации, за да се опитам 
да създам разказ, чрез който да успея да разбера 
какво по дяволите се случи, какво Лукавия ни 
е подготвил сега и защо това се случва. Като 
европейски гражданин аз се нуждая от разказ, 
чрез който да разбера днешния кошмар, обяснение, 
което да ми помогне да открия изхода, без да му 
позволя да ме улови като проклетия портрет на 
Дориан Грей.

ЛУИС СЕП У Л В Е Д А

Законът на мошениците

СТРИП .  От  северния  до 
южния  си  край  седем-
километровият булевард 
съсредоточава голямата 

част  от казината, хотелите и залите 
за представления в Лас Вегас. Да го 
пребродиш, е все едно да направиш 
околосветска обиколка за осемдесет 
минути. Срещу пирамидата на хотел 
„Луксор“ се изправя „Екскалибур“ 
– огромен укрепен замък. Недалеч  
Четирите сезона на Вивалди се 
въртят безспир на площадката пред 
хотел „Венеция“. В басейна между 
имитациите на Двореца на дожите 

ГРАДОУСТРОЙСТВО НА САМОТАТА

Ëàñ Âåãàñ — 
âèñø ñòàäèé íà 

Ñúåäèíåíèòå ùàòè
Смятайки, че победа в 
Невада би била решаваща 
за президентските избори 
на 6 ноември т.г., двамата 
основни кандидати заложиха 
там суми, които надхвърлят 
всякакво въображение. В Лас 
Вегас, метрополия на този 
щат и столица на хазарта, 
всичко е прекомерно. Като се 
почне от градоустройството, 
което изолира хората и 
разяжда обществените 
взаимоотношения.

АЛАН ПОПЛА Р 
И ПОЛ ВАНИ Е*

* Географи.

и Кампанилата свещенодействат 
няколко гондолиери. Влюбените се 
целуват и се снимат, докато по моста 
„Риалто“ бавно се разхождат някол-
ко мечтаещи минувачи. На няколко 
крачки – между умалени подобия на 
Айфеловата кула и Триумфалната 
арка, хотел „Париж-Лас Вегас“ гледа 
към Сена. Внезапно спящите води 
на реката се раздвижват от разточи-
телни вълни и водоскоци. Наблизо 
изригва кратер на вулкан – стълбове 
от огън, порой от лава. Врявата се 
усилва от възклицанията, писъците и 
възторжените възгласи на тълпата.

* Чилийски писател, живеещ в Испания. Последно произведение, 
публикувано на френски (съвместно с Daniel Mordzinski) – Dernières 
Nouvelles du Sud (Последни новини от Юга), Métailié, Paris, 2012.

(1) Мануел Асаня (1880-1940) – изтъкнат испански дър-
жавник, писател и журналист. (Б.пр.)
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За разлика от бунтовете в Египет и Тунис сирий-
ското въстание от март 2011 г. не се радва на еди-
нодушие сред арабските левици. Между симпатията 
към демократичните искания на протестиращите 
и страха от външна политическа и военна намеса 
се появи процеп.

НИКОЛ А ДО -ПУЯ Р*

                                                                  СТРАХ ОТ ЧУЖДЕСТРАННА НАМЕСА    

Ñèðèéñêàòà êðèçà ðàçäåëÿ àðàáñêèòå   

*Изследовател във Френския инсти-
тут за Близкия изток в Бейрут.

ПРЕЗ АВГУСТ 2011 г. 
левият националис-
тически ливански 
всекидневник  Ал 

Акбар премина през първата 
криза от създаването си през 
лятото на 2006 г. досега (1). За-
местник главният му редактор 
Халед Сагие напусна вестника, 
в чието основаване е участвал. 
Причината е отразяването на 
сирийската криза. Сагие смята, 
че вестникът не изразява под-
крепа към народното въстание 
от март 2011 г. (2). Ал Акбар 
никога не е отричал политиче-
ската си близост с ливанската 
„Хизбула“, един от основните 
регионални съюзници на Ба-
шар ал Асад. Никога не е крил 
също, че е по-благосклонен 
към диалог между управля-
ващите в Дамаск и част от 
опозицията, отколкото към то-
талното рухване на режима. В 
същото време всекидневникът 
даде трибуна на някои сирий-
ски опозиционери. Сред тях и 
на Саламах Кайлех, интелек-
туалец марксист от сирийско-
палестински произход, арес-
туван в края на април 2012 г. 
от службите за сигурност. 

През юни неразбирател-
ствата лъснаха и в английската 
онлайн версия на вестника 
след статия на Амал Саад-
Горайеб (3). Ливанската жур-
налистка изразява недвусмис-
лена подкрепа към Дамаск, 
нападайки последователите 
на „третия път“, изобличава-
щи  авторитарния сирийски 

режим, като в същото време 
предупреждава за възможна 
чуждестранна намеса, военна 
и западна, по либийския мо-
дел. В резултат на това през 
същия месец друг сътрудник 
на Ал Акбар на английски, 
Макс Блументал, обяви в ста-
тия, критикуваща апологети-
те на Ал Асад в редакцията, 
че напуска (4).

Разногласията в Ал Акбар 
са симптоматични и за деба-
тите, разделящи левиците в 
арабския свят както в стра-
тегически, така и в идеоло-
гически план. Някои от тях 
продължават да подкрепят 
сирийския режим в името 
на борбата срещу Израел и 
„съпротивата срещу империа-
лизма“. Други твърдо застават 
на страната на въстанието в 
името на „революционната“ 
логика и защитата на „демо-
кратичните права“. А трети 
се обявяват за средна линия 
между въздържана солидар-
ност с исканията за свобода на 
протестиращите и отхвърляне 
на „външните намеси“, при-
зовават към някаква форма на 
„национално помирение“. Раз-
личните арабски левици имат 
твърде различни разбирания. 
Някои от тях са с чисто кому-
нистически или марксистки 
произход, а други гравитират 
около нацио нализма, едни са 
радикални, други умерени. С 
развитието на събитията в Си-
рия те все повече приличат на 
парченца от разбита мозайка.

Àíòèèìïåðèàëèñòè÷åñêàòà ïàðàäèãìà

ЕСТЕСТВЕНО, откритите 
привърженици на Ал 
Асад не са много и рядко 

се чуват гласове, призовава-
щи към запазване на режима. 
Безусловните поддръжници 
на народните бунтове обаче 
не изглеждат мнозинство. 
Често разположени в край-
ното ляво на политическия 
спектър, понякога те се родеят 
с троцкизма – като „Социа-
листически форум“ в Ливан и 
революционните социа листи 
в Египет, или с маоизма – като 
„Демократичен път“ в Маро-
ко. Поддържат отношения с 
някои фракции от опозицията 
на режима като Революцион-
ната левица на Гаят Нес. През 
пролетта на 2011 г. участваха в 
организираните демонстрации 
пред сирийските посолства и 
консулства в съответните им 
страни.

Някои независими леви 
интелектуалци също подкре-

пят въстаниците по примера 
на ливанския историк Фавваз 
Трабулси (5). На първо място 
се иска падането на режима. 
Тази позиция на някои от 
арабските левици изключва 
всякакъв диалог. Макар че 
защитава необходимостта от 
мирен народен протест, тя не 
изключва правото на въстани-
ците да прибягват до силата на 
оръжията. Все пак привърже-
ниците на революцията в край-
ната левица се разграничават 
от Сирийския национален 
съвет (СНС) (6), една от основ-
ните коалиции на опозицията, 
по един много важен въпрос 
— съюзът със страни като Ка-
тар, Турция или Саудитска 
арабия ясно е изобличен като 
опасност да се компрометира  
независимостта на народното 
движение в Сирия.

Част от радикалните леви, 
които са против режима и 
апелират за падането му, из-
питват немалко подозрения 
към подкрепата за сирийските 
революционери, оказвана от 

монархиите в Залива, но и не 
се осмеляват да се присъединят 
напълно към антиасадските 
позициите, заявени от част от 
„международната общност“ 
начело със САЩ. И все пак, 
този антиимпериалистически 
рефлекс не води до автоматична 
подкрепа за въстаниците. Дава 
се приоритет на вътрешната 
ситуация в Сирия — такава 
е логиката на въстанието на 
един народ срещу режима му, 
както беше и при процесите, 
протекли преди това в Тунис 
и Египет.

Повечето сили, разполо-
жени в лявата част на поли-
тическия спектър, проявяват 
предпазлива сдържаност по от-
ношение на сирийския бунт. Те 
първо се обявяват срещу воени-
зирането на въстанието, което 
би облагодетелствало единстве-
но радикалните ислямистки 
формации и прииждащите в 
Сирия чуждестранни бойци. 
Подчертават също придаване-
то на религиозен характер на 
конфликта, което постепенно 
ще изправи малцинствата на 
алауити и христия ни срещу 
радикализираното от репре-
сиите сунитско мнозинство, и 
виждат в това риск от безкрайна 
гражданска война. И накрая, те 
се притесняват за отношенията 
между местните и световните 
сили. Иран и Сирия срещу 
монархиите от Залива, Русия 
и Китай срещу САЩ. Тоест, 
опасяват се Сирия да не се пре-
върне във фронтова линия на 
различни участници в голямата 
регионална и международна 
военна игра. В такъв случай 
често левите предпочитат да 
застанат на страната на регио-
налните сили.

Така, когато на 4 април 2012 г. 
Съюзът на йорданските нацио-
налистически и леви парти, 
обединяващ 6 политически 
формации от комунисти до 
арабски националисти, ор-
ганизира митинг в Аман по 
повод деветата годишнина от 
американското нахлуване в 
Ирак, от сцената се говори не 
толкова за падането на Саддам 
Хюсеин, колкото за сирийската 
криза. „Чуждестранната ин-
тервенция“ в Сирия е недву-
смислено заклеймена, някои 
оратори дори правят паралел 
между военната операция 
срещу Ирак през март 2003 г. 
и подкрепата на основните 
западни сили за СНС и въоръ-
жената опозиция (7).

В Тунис влиятелната син-
дикална централа на Общия 
туниски съюз на труда, част от 
чието ръководство произлиза 
от крайната левица, в комюнике 
от 17 май 2012 г. предупреж-
дава за опасност от „заговор“, 
подготвян от „колониалните и 
реакцион ните арабски държа-
ви“, като едновременно с това 
изразява подкрепата си към 
демократичните искания на 
сирийския народ. Два месеца 
по-рано Туниската комунис-
тическа работническа партия, 
рамо до рамо с арабските на-
ционалистически формации, 
призоваваше към протести сре-

щу проведената в Тунис Конфе-
ренция на приятелите на Сирия, 
обединила около СНС близо 60 
международни делегации.

От своя страна, Ливанска-
та комунистическа партия зае 
особено предпазлива позиция – 
макар от време на време да пуб-
ликува в печатните си органи 
статии на сирийски опозицио-
нери, например на Мишел Кило 
(който не принадлежи към 
СНС), тя все пак се въздържа 
от участие в протес тите, които 
от година се организират пред 
сирийското посолство в Бейрут. 
Още повече че тя понякога се 
оказва под критичния огън 
на ливанската крайна левица, 
тъй като част от ръководството 
ѝ все още е приближено до 
сирийската партия „Народна 
воля“ на Кадри Джамил. Като 
член на „легалната“ опозиция 
той се включи в новото прави-
телство на Рияд Хиджаб, а през 
юни 2012 г. Ал Асад го назначи 
за вицепремиер и министър на 
икономиката. 

Част от арабските левици 
често са по-благосклонни към 
пътя на реформите. Според 
тях решението на сирийския 
конфликт трябва да бъде поли-
тическо, а не военно. Заключи-
телното комюнике на Арабската 
националистическа конферен-
ция през юни в Хамамет, Тунис, 
на която присъстваха около 

200 участници, представители 
на националистически, леви 
(8) и в по-малка степен на 
ислямистки арабски форма-
ции, отразява тази позиция. 
Документът претендира да е 
възможно най-консенсусен. Той 
признава правото на сирийския 
народ „на свобода, демокрация 
и мирна промяна на властта“ 
и едновременно с това осъжда 
„насилието, откъдето и да 
идва то“, като по този начин 
приравнява режима и въоръже-
ната опозиция и ги призовава 
да започнат диалог в рамките 
на Плана за възстановяване 
на мира, предложен през март 
2012 г. от пратеника на ООН 
Кофи Анан.

Ако за част от радикалните 
арабски левици перспективата 
за революция е в дневния ред 
за Сирия, друга значително 
по-влиятелна част доброволно 
се е отказала от нея и не желае 
брутално падане на режима. 
За нея причината за противо-
речията се таи във водената 
безименна студена война. Стра-
хът от непознатото и от една 
следасадска Сирия, която се е 
помирила със САЩ и се е съ-
юзила с държавите от Залива, 
е много по-голям от страха 
режимът да се запази.

От друга страна, Сирия си 
остава нещо като Янус в очи-
те на левите арабски борци. 

(1) Този всекидневник публикува 
в продължение на година Монд дипло-
матик на арабски като притурка.

(2) Ibrahim Al-Amin, „Pourquoi 
Khaled Saghieh a-t-il quitté Al-Akhbar?“ 
(Защо Халед Сагие напусна Ал Ак-
бар?) (на арабски), Al-Akhbar, Бейрут, 
21 август 2011.

(3) „ Syrian crisis: There’s a 
crowd“ (Сирийската криза. Има цяла 
тълпа), Al-Akhbar English, 12 юни 2012, 
http://english.al-akhbar.com. 

(4) „The right to resist is universal: 
A farewell to Al Akhbar and Assad’s 
apologists“ (Правото на съпротива 
е универсално: сбогом на Ал Акбар 
и апологетите на Асад), Al-Akhbar 
English, 20 юни 2012.

(5) Бивш член и ръководител 
на Организацията за комунистическа 
дейност в Ливан, Фавваз Трабул-
си преподава история в Lebanese 
American University (Ливанския амери-

кански университет) в Бейрут.
(6) Основан през лятото на 

2011 г., Сирийският национален съвет 
държи седалището си в Истанбул, 
Турция. Той обединява важни партии 
от сирийската опозиция, сред които 
и „Мюсюлмански братя“.

(7) „Les partis nationalistes et de 
gauche affirment leur refus de l’ingérence 
étrangère dans les affaires arabes“ (На-
ционалистическите и левите партии 
потвърждават отхвърлянето на чуж-
дестранна намеса в арабските дела), 
Nida Al-Watan, Аман, април 2012.

(8) Освен баасистките и 
насърските формации, Арабската 
националистическа конференция 
включва и други леви политически 
партии, като мароканската Обе-
динена социалистическа партия, 
Народния фронт за освобождение 
на Палестина и Йеменската социа-
листическа партия. 
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СИСТЕМА, КОЯТО ВРЕДИ 

НА ИКОНОМИКАТА И ОБЩЕСТВЕНИЯ ИНТЕРЕС

Íàäïðåâàðà çà 
ïàòåíòè, ïðåìèÿ çà 

ïðàõîñâàíåòî
Горчива победа за компанията „Самсунг“ в съдебния £ 
конфликт с „Епъл“ – британското правосъдие заключи, 
че таблетът £ не плагиатства този на „ябълката“, 
понеже не бил „толкова атрактивен“. „Войната на 
патентите“ ще продължи, поглъщайки милиони долари, 
под претекст че защитава нововъведенията. Но нима не 
съществуват и други средства, с които да се насърчава 
изобретяването на полезни вещи? 

ДИЙН БЕЙКЪ Р*

Îáèêíîâåíî ñúäåáíî îðúæèå

Ôèíàíñèðàíå íà íîâîâúâåäåíèÿòà 
ïî äðóã íà÷èí

ЗА компании като „Епъл“, 
„Самсунг“ или „Гугъл“ 
е обичайна практика да 

си отправят взаимни нападки 
за нарушаване на патентното 
право при всяко пускане на нов 
продукт на пазара. Каква е цел-
та? Съдът да издаде заповед, 
която да забави продажбата на 
продукта с няколко седмици и 
дори месеци – ценно време, 
през което може да се спече-
лят пазарни дялове. „Гугъл“, 
който беше поизостанал в 
надпреварата за патенти, тъй 
като без съмнение притежа-
ваше по-малко в сравнение с 
конкурентите си, вече навяр-
но ще навакса забавянето си 
благодарение на покупката на 
„Моторола Мобилити“.

Повечето изобретения не 
изискват никаква специална 
закрила. Създаването на ново-
въведение в силно развиваща 
се област предлага достатъчно 
предимства и не е нужно към 
това да се прибавя и юридиче-
ски монопол. При тези условия 
защо да не се поинтересуваме 
от другите налични механизми 
за насърчаване на изобретател-
ността? 

Понеже съществуват и 
други средства за финанси-
ране на нововъведенията (3). 
Джоузеф Стиглиц, носител 
на  наградата за  икономи-
чески науки на Шведската 
банка в  памет на  Алфред 
Нобел, и други изследователи 
предложиха въвеждането на 
система от възнаграждения 
давани от правителството, 
което да купува патентите за 

лекарства и да ги поставя в 
обществения сектор. Би могло 
също да се предвиди значи-
телно увеличение на прякото 
обществено финансиране на 
изследователската дейност, 
чиито резултати и открития 
ще принадлежат в този слу-
чай изцяло на обществения 
сектор. Американското прави-
телство, например, инвестира 
всяка година 30 милиарда до-
лара (около 24 милиарда евро) 
за изследвания в областта 
на биологията и медицината 
чрез Националните институти 
по здравеопазване (National 
Institutes of Health), чиято дей-
ност е световноизвестна и им 
е донесла няколко Нобелови 
награди. За всяка индустрия 
лесно могат да се намерят 
подходящи механизми. 

Създадената през XV век 
патентна система не отговаря 
на икономиката на XXI век. 
Ако не съумеем да я реформи-
раме, ще платим твърде висока 
цена.

(1) Roni Caryn Rabin, „Studies 
link daily doses of aspirin to reduced risk 
of cancer“ (Изследвания свързват еже-
дневните дози аспирин с намаляване 
на опасността от рак), The New York 
Times, 20 март 2012.

(2) Marguerite Reardon, „Google 
just bought itself patent protection“ 
(„Гугъл“ си купи патентна закрила), 
15 август 2011, Cnet.com

(3) Вж. Hervé Le Crosnier, 
„Elinor Ostrom ou la réinvention des 
biens communs“ (Елинор Остром или 
преоткриването на обществените 
блага), Puces savantes, 15 юни 2012, 
http://blog.mondediplo.net.

* Икономист, съдиректор на Цен-
търа за икономически и политически 
изследвания, Вашингтон. 

ВОДЕНИ от надеждата 
да си осигурят щед-
ри ренти, някои фар-

мацевтични  фирми  могат 
да изпаднат в грях поради 
прекален оптимизъм, когато 
гарантират безвредността и 
ефикасността на продукти-
те си. Един неотдавнашен 
пример за това е „Виокс“, 
изключително разпростра-
нено лекарство за лечение на 
артрит, за което се оказа, че 

В РАЗГАРА  на  една 
безпрецедентна ико-
номическа криза от 
Втората  световна 

война насам кандидатите за 
американските президентски 
избори си съперничат дръзко, 
за да гарантират съживяването 
на икономиката. Не липсват 
предложения в областта на 
финансите, новите технологии, 
данъчното облагане, екология-
та. Една институция обаче не 
привлича особено вниманието 
им, макар да е сред основните 
пречки за подема – патентната 
система. 

Сегашното функциони-
ране на системата е просто: 
правителството дава монопол 
върху даден продукт или ме-
тод на неговия изобретател за 
определен период от време. 
Първоначално тази защитна 
мярка целеше да насърчи 
изобретателността на пред-
приятията  и  физическите 
лица. Като безспорен източ-
ник на мотивация тя спомогна 
за много забележителни от-
крития. И все пак, перспекти-
вата за получаване на монопол 
благоприятства също така 
опортюнистичното поведение 
без никаква мисъл за социал-
ните ценности. И колкото по-
големи печалби се очертават, 
толкова по-разпространено 
става това поведение.

Във фармацевтичния сек-
тор например разходите за 
патенти утежняват цената 
на лекарствата, за които се 
възстановяват парите на па-

циента, с близо 300 милиарда 
долара годишно (или 244 мили-
арда евро, което представлява 
малко под 2% от американския 
брутен вътрешен продукт). Но 
това не е всичко – този меха-
низъм, смятан за двигател на 
изобретателността, най-често 
се отразява катастрофално 
на здравето на пациентите. 
Производството на лекарства, 
за които се предвижда възста-
новяване на разходите, страда 
значително от монопола, тъй 
като определянето на цените 
от страна на притежателите на 
патенти не е регламентирано. 
Така лекарства могат да бъдат 
продавани за няколкостотин 
долара, въпреки че биха стру-
вали много по-малко на един 
наистина свободен пазар. В 
някои извънредни случаи, 
както за новите лекарства за 
лечение на рядко срещани 
форми на рак, се случва це-
ните да надвишават хиляда 
долара. 

Пряката последица от този 
механизъм е, че огромна-
та пропаст между цената и 
разходите предоставя само 
за най-богатите достъпа до 
определени молекули, които, 
ако нямаше патенти, щяха да 
бъдат достъпни за всички. И 
дори когато пациентите са 
осигурени, възстановяването 
на разходите за дадени скъ-
поструващи лекарства често 
е истинско предизвикателство 
или пък си е чиста загуба на 
време и енергия за тежко-
болните пациенти и техните 
семейства. 

може да е опасно за хора със 
сърдечни проблеми. 

И накрая, патентната систе-
ма насърчава предприятията да 
съсредоточават изследванията 
си върху продукти, които могат 
да бъдат защитени. На 20 март 
2012 г.  Ню Йорк Таймс  разкри, 
че аспиринът може да намали с 
30% вероятността от развиване 
на тежка форма на рак (1). На 
следващия ден същият вестник 
публикува статия за транекса-
мовата киселина, молекула, на-
маляваща много бързо кърве-
нето. Тъй като и в двата случая 

разходите за изследвания не 
могат да бъдат компенсирани 
от рента, основана на патент, 
фармацевтичната индустрия 
пренебрегна тази потенциална 
възможност за голям напредък 
на медицината. 

В други браншове на ико-
номиката, като например но-
вите технологии, нерядко се 
случва патентите да служат 
преди всичко за подклаждане 
на скъпоструващи съдебни 
битки, при които обаче не 

става въпрос за нововъведе-
ния, а просто за спечелване 
на оръжие за сразяване на 
съперниците. Така „Гугъл“ 
наскоро купи „Моторола Мо-
билити“ за 12,5 милиарда 
долара (около 9,8 милиарда 
евро), за да сложи ръка върху 
многобройните ѝ патенти. 
Според специализираната 
преса интернет гигантът се 
интересувал от това богатство 
само доколкото то щяло да му 
послужи при процеси срещу 
конкурентите (2).

Малко от тях не признават, 
че режимът е авторита-
рен и репресивен, но и до 
днес гласовете в защита на 
режима и срещу междуна-
родните санкции, на които 
той е подложен, отразяват 
една от най-дълбоко вко-
ренените идеологически 
основи на арабските левици 
– парадигмата за продкрепа 
на Третия свят и против 
империалис тите. При едни-
те това чувство е уравнове-
сено от привързаността към 
народния характер на бунта, 
при другите, напротив, то 
е подтиснато от факта, че 
конфликтът става все по-
международен.

На  всичкото  отгоре 
ислямистката динамика, 
отприщена от „арабска-
та пролет“, която в Маро-
ко, Тунис и Египет доведе 
до подстъпите към власт-
та сили, произлизащи от 
„Мюсюлмански братя“, без 
съмнение създаде у част от 
левиците усещане за връща-
не на махалото. Арабските 
бунтове вече също предиз-
викват страх, защото могат 
да доведат до ислямистка 
хегемония. Също като „Мю-
сюлманските братя“ в Еги-
пет и Йордания, движението 
„Възраждане“ в Тунис се 
проявява като пламенен 
защитник на сирийската 
опозиция. Позицията на 
голяма част от арабските ле-
вици по сирийския въпрос 
отразява и собствената им 
конфронтация със силите 
на политическия ислям. 
Ето защо парадоксално, 
но всъщност поради страх 
от несигурното бъдеще, 
партиите, които често се 
обявяват за „революция“ и 
„прогресизъм“, някои дори 
за марксизъм, предпочитат 
решението за Сирия да бъде 
взето чрез преговори и по-
степенен преход.
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Подобно нa централните алеи на 
колониалните изложения от миналото, 
от двете страни на които метрополии-
те изграждаха павилиони в туземски 
стил, „Стрип“ позволява триизмерна 
прослава на „имперската република“. 
Претъпкан денем и нощем, задръстен 
от върволици туристи и коли, той на-
подобява дълъг коридор, в който пе-
шеходни прелези и покрити галерии 
канализират потоците. Между играл-
ните зали и атракциите минувачът е 
въвлечен в един водовъртеж, изпълнен 
с неонови светлини и примигващи ре-
клами, през безкрайни търговски бе-
зистени. Ароматизиращи пръскалки 
разпръскват химически благовония. 
Вкопани в стените, скрити в дънери-
те, малки високоговорители неуморно 
преповтарят дебилни брътвежи и па-
триотични тропари – „Бог да благо-
слови САЩ.“ Не се надявайте да се от-
биете в бар, за да отдъхнете – тезгяхът 
ще бъде окупиран от покер машини. 
Никой момент, никое място не предла-
га безметежно блуждаене на духа. То-
талният спектакъл разсейва, обсебва и 
дезориентира сетивата. Паяжината на 
града опримчва и направлява движе-
нието на телата, удавя индивидите в 
анонимното множество.

Атракциите не притъпяват чув-
ството за самота. Откъсване от тъл-
пата и прикритие предлагат само ка-
зината. На техните маси играчите на 
покер се скриват под качулките, зад 
слънчевите си очила, в бръмчащото 
безмълвие на уокмените. На няколко 
крачки е царството на хайтека: играчи 
забиват бездушен поглед в деколтето 
на холо грама с женски черти, раздава-
ща виртуални карти. Рулетка, колело 
на щастието, „колективни“ игри, кази-
ното е алегория на един свят, в който 
всяко общуване и солидарност са осъ-
дени на провал, остават единствено 
самотата и антагонизмът. Всеки играч, 
обсебен от смътното си влечение, няма 
нито партньор, нито противник, освен 
случайността и вероятността.

Не се самоубиват играчите, 
а жителите

„В щата Невада делът на хората 
с психическа зависимост от хазар-
та е 6% – тройно повече от средния 
за страната“, твърди г-жа Керъл 
О’Хеър, директорка на Съвета по про-
блемите на хазарта на щaта Невада, 
частна организация, сътрудничеща с 
държавата. В тишината на вечерния 
здрач, далеч от тълпата, двадесетина 
играчи, мъже и жени на различна въз-
раст, са си дали среща пред вратата 
на малко помещение, в което са под-
редени маси под формата на U и един 
хладилник. Тук, както на петнадесетте 
срещи, провеждани в същия момент в 
града, ритуа лът е същият. Най-напред 
религиозен прочит на книжката, в коя-
то са записани заповедите на сдруже-
нието. След това – припомняне на тези 
заповеди, правото на изказване се раз-
пределя поравно между участниците. 
Настъпва най-сетне времето на споде-
лянето. Разкази за фалити и семейни 
недоразумения, кавги и раздели, на 
опустошен, безнадежден, провален 
живот. После – утехата от присъстви-
ето на хора, кои то те разбират. След 
приключване на срещата членовете 
на „Анонимните играчи“ се събират 
отвън, облегнати на перилата. Като 
че тук възстановяват подобие на общ-
ност. Зад тях блестят електрическите 
светлини на „Стрип“. Последна цига-
ра и се разделят до следващия ден.

Процентът на зависимостта от ха-
зарта не е единствената статистическа 
аномалия. Съвпадение или не, но Лас 
Вегас притежава и друга характерис-
тика – процентът на самоубийствата 
в града е сред най-високите в Съеди-
нените щати. Тези два показателя са 
в противовес с празничния облик на 
града, като че ли изваждат наяве усе-
щане за отчужденост. Организацията 
на градското пространство далеч не е 
само пасивна среда, а определящ фак-
тор за това чувство.

Безпаричните прииждат тук, в буй-
ната растителност на пластмасовата 
савана и фините гипсови орнаменти на 
палатите. Но с изключение на декори-
те, тук няма нищо от разкоша и блясъка 
на сцените, запечатани върху кинолен-
тите. Нито предизвикателно разголе-
ните женски тела, нито безупречните 
смокинги, нито Стивън Содърбърг и 
неговите герои в екстравагантни пози  
(Бандата на Оушън), нито Мартин 
Скорсезе и неговите персонажи със 
зализани прически (Казино). Виждат 
се само бейзболни шапки, широки ти-
шъртки с цветовете на националния 
флаг, подкъсени крачоли, под които се 
показват голите глезени. И миризма на 
студен тютюн.

Мястото прилича на промишлено 
предприятие, с подредените редици от 
машини и рационализираното прос-
транство на конвейера. Проблясващи-
те гирлянди и звънът на автоматите 
напомнят за кънтежа на ковашки цех и 
искрящите отблясъци на електрожени-
те. Всеки играч си е на мястото. Всеки 
се мъчи да спечели заплатата си с къс-
мет. Безизразни физиономии, автома-
тични движения, отработени рефлекси. 
Пръстите са залепени за клавиатурите, 
очите втренчени в екраните. Телата се 
сливат с апаратите. Сменният майстор, 
преоблечен като охранител, осигуря-
ва реда в производственото хале. Под 
наблюдението на стотици камери той 
следи за спазването на темпото, за до-
брото функциониране на автоматите, 
за равномерното протичане на произ-
водствения процес.

Разбира се, причините за само-
убийствата са най-различни. Г-жа 
Линда Флат от Службата за предо-
твратяване на самоубийствата в Не-
вада споменава за „трудния достъп 
до медицинско обслужване, по специ-
ално при психично болните, още по-
усложнен при сегашното орязване на 
бюджета, и лесния достъп до огне-
стрелни оръжия“, фактори типични 
за американското общество. Обрису-
ва географията на самоубийствата в 
щатите, където броят им превишава 
средната стойност за страната, опис-
ваща дъга от Аляска до Ню Мексико 
през Скалистите планини. Но в този 
„пояс на самоубийствата“ Лас Вегас 
заема изтъкнато място. „От няколко 
години сме сред петте града в Съеди-
нените щати, където най-много хора 
слагат край на живота си“, подчер-
тава Майкъл Мърфи, съдебен лекар 
в окръг Кларк, към който принадле-
жи агломерацията Лас Вегас. Приема 
ни в офиса си сред декори, взети от 
сериен телевизионен филм – на сте-
ната диплом от Федералното бюро за 
разследване (ФБР), снимки на децата 
му на монитора на компютъра, където 
г-н Мърфи, около петдесетгодишен, 
забавен и жизнерадостен събеседник, 
играе ролята си до съвършенство. Под 
неговия скалпел дефилира траурният 
кортеж на умрелите от насилствена 
смърт в окръга: „Хората мислят, че 
най-често се самоубиват туристите 

и играчите. Всъщност болшинство-
то са местни жители.“ 

Представите, свързани с Лас Вегас, 
не съдържат нищо от тази болезнена 
реалност. Ореолът от образи, който 
излъчва градът, привлича всяка година 
все повече нови жители. От двадесет 
години насам напливът на имигранти 
към Невада е най-висок в национален 
мащаб, а град Лас Вегас е основният 
печеливш от това. Между 2001 и 2010 г. 
населението му нарасна от милион и 
половина на два милиона жители (1). 
Структурата на пазара на труда стиму-
лира демографския ръст, предвид сил-
ното търсене на слабо квалифицира-
ни работници в динамичните сектори 
на строителството и хотелиерството, 
което допринася за превръщането на 
града на хазарта в Елдорадо за безра-
ботните.

Данъците са твърде ниски, Данъците са твърде ниски, 
за да бъдат финансирани за да бъдат финансирани 
обществените услугиобществените услуги
„Когато хората се преместват 

тук, те по-често от другаде се уста-
новяват с намерение за нов старт, 
казва г-н Мърфи. Но не им е нужно 
много време да разберат, че поло-
жението им е също толкова тежко, 
колкото и преди.“ На всичкото отгоре 
мечтите на много от тях са провалени 
от краха на жилищното строителство, 
който подкопа основите на градската 
икономика. Стивън Браун, професор 

по икономика в университета в Лас 
Вегас, напомня, че „с 13,5% безра-
ботица Лас Вегас е на първо място 
сред градовете с подобни размери в 
Съединените щати“. Кръгът за раз-
мисъл на „Брукинг инститюшън“ 
отбелязва, че в сравнение със стоте 
най-големи метрополии в страната 
тук ръстът на безработицата е най-го-
лям през последните три години (2). 
Едно влошаване, което съдебният ле-
кар тълкува… по свой начин. „От две 
години насам наблюдаваме пиково на-
растване на самоубийства-убийства 
[когато лицето убива своята съпруга 
или съпруг, преди да сложи край на 
живота си]. Сблъскваме се с два вида 
случаи, уточнява той. Има хора, кои-
то са загубили всичко и не знаят къде 
да отидат. Обикновено те са над 50 
години. И тези, които са вече изто-
щени и не се чувстват способни да 
поемат издръжката на партньора 
си, най-вече ако той е тежко болен. 
Не мога да го докажа, но съм дълбо-
ко убеден, че в повечето случаи тези 
самоубийства са свързани с икономи-
ческата криза.“ 

От 2006 година насам цените на не-
движимите имоти спаднаха с 60,5 % (3). 
Като се почне от призрачните градски 
покрайнини, където блуждае споменът 
за средната класа, за която предприе-
мачите бяха предназначили тези жи-
лища, и се стигне до отдалечените от 
центъра гета на Лас Вегас, навсякъде 
кризата е оставила своя отпечатък в ка-
мъка. Същите заковани дъски, забраня-
ващи достъпа до запорираните къщи, 
същите табели „Продава се“, окачени 
в градините. Г-жа Деси Колман, 55-
годишна, живее в едно от тези мизер-
ни поселения на северните квартали, 
където градът изглежда в процес на 
„баракизация“. Около един филиал на 
„Армията на спасението“, между ма-
гистралата и гробището „Удлоун“, сто-
тина бездомници, преживяващи върху 
изоставен терен, са опънали палатки 
на възвишението до „Вегас Драйв“. 
Недалеч от там жители секат с брадва 
дървета от градините си, за да направят 
цепеници за огрев, а на прага на една 
врата се организира битпазар на бедни-
те – вехтошарница от преоценени пред-
мети, канапе, изложено на тротоара. 
„Тук, както и в други квартали, много 
хора загубиха къщите си, разказва г-жа 
Колман. Един от братовчедите ми, на 
съседната улица, например… И всички 
бяха засегнати. Освен богатите!“

Все по-широкото прилагане на 
запор върху недвижимите имоти (4)  
доведе до отслабване на междусъсед-
ските взаимоотношения. Принудител-

ното заминаване на част от жителите 
задълбочи социалната аномия, резултат 
от и без това значителното текучество 
на населението (5). В Лас Вегас 91% от 
жителите са преселници от друг щат, 
а 45 % имат намерение да се преместят 
(6). На изток от града цели квартали от 

ГРАДОУСТРОЙСТВО НА  САМОТАТА
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(9)  Robert Venturi, Stephen Izenour et 
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(10)  Rick Fantasia и Kim Voss, Des syndicats 
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syndicales aux Etats-Unis, (Опитомени профсъюзи. 
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каравани свидетелстват за свръхви-
соката мобилност на част от амери-
канското население. Робърт Шофилд, 
управител на „Роял Мобайл Хоум 
Парк“, смята че в града има тридесет 
и пет хиляди такива жилища. Между 
237-те обитатели на неговия паркинг, 
повечето са  „пенсионери и работещи 
с доходи под средните“. Голям брой 
пенсионери живеят по този начин по 
собствено желание, докато хората в 
трудоспособна възраст водят чергар-
ски живот по принуда, поради реду-
ващите се кризи. Всъщност „никой не 
е местен“, констатира г-н Мърфи и 
добавя: „Високият процент на самоу-
бийства вероятно се дължи също и на 
това, че хората живеят в изолация, 
че в случай на затруднение им липсва 
подкрепата на близък човек, че межу-
съседските взаимоотношения са мно-
го слаби. Много голяма част от жи-
телите нямат на кого да разчитат в 
случай на тежък проблем.“ 

Урбанизацията не позволя-
ва превъзмогването на градската 
самота. Напротив, тя засилва по-
следствията ѝ. Според Мат Рей, 
професор по социология в универ-
ситета „Темпл“ във Филаделфия, 
автор на няколко статии за самоу-
бийствата в Лас Вегас, „високият 
демографски ръст не бе придружен 
от създаване на местни културни 
центрове или училища например. Тези 
средища биха позволили да се създа-
дат обществени връзки, да се улесни 
съвместният живот. Тяхната липса 
е разрушителна за градското обще-
ство.“ Причината за този пропуск?  
„Твърде ниският процент на данъчно 
облагане, който не позволява на град-
ската управа да финансира подобни 
средища.“ И наистина, щатът Невада 
и градът Лас Вегас прилагат една от 
най-ниските данъчни ставки в САЩ 
– никакъв данък върху доходите, нито 
данък наследство, нито корпоративен 
данък. Ако към това прибавим раз-
пуснатите нрави – хазарт, проститу-
ция, алкохол, женитба-развод, Лас 
Вегас се очертава като лабораторен 
пример на ултралибералния град.

Разчленяване 
на пространството, 
разчленяване на времето
Под строгия контрол на рейтин-

говите агенции (7) градската управа 
заложи на „шокова стратегия“, за да 
ускори либерализацията на иконо-
миката (8). От 2008 г. насам всички 
публични разходи бяха орязани: - 
43,6% в администрацията, - 27,2% в 
правосъдието, - 23,6% в културата, 
- 9,8% в сигурността. Бяха затворени 
училища и спортни центрове. Фи-
нансирането на обществени строежи 
бе намалено наполовина. Градските 
власти предпочитат отсега нататък да 
разчитат на публично-частното парт-
ньорство, както при преустройството 
на централната зона на града, чиято 
цел е да се създаде един засега несъ-
ществуващ център. В момента зона-
та, в която се съсредоточават туристи 
от цял свят, е „Стрип“, но това не е 
място за срещи между жителите. За-
сега няма такова нито в града, нито в 
предградията.

Пресичането на предградията при-
лича на  упражнения по ритмика – без-
крайно повторение на формите. Реди-
ците и колоните, в които са подредени 
къщите, успоредни и перпендикулярни 
на пътната мрежа, изграждат терито-
рия, гарантираща самотата на жители-
те, като затварят пространствата и не 
позволяват създаването на транспортни 
артерии. От двете страни на главните 
улици бариери ограждат парцелите и ви 
принуждават да заобикаляте. Насипи, 
кули, стени. Дори решетки. Америка 
възстановява формите и функциите на 
средновековната архитектура. Укреп-
ленията около затворените общности, 
накичени с наблюдателници, разчер-
тават градската среда. В тези квартали 
на частни резиденции е невъзможно да 
проникнеш без покана, без охраната да 
е проверила номера на колата и полу-
чила телефонно потвърждение от соб-
ственика. Сегрегацията е разделяне на 
различията, но и агрегация на прилики-
те. Всяка клетка, всяко отделно остров-
че се стреми към изолиране от остана-
лите. Тук са пенсионерите, по-нататък 
работещите. А декласираната средна 
класа е там, където по стените може да 
прочетете: „Къщата ви е запорирана? 
Мъчно ви е? Елате да посетите нашата 
жилищна сграда.“ 

В бледата светлина на супермар-
кет „Уолмарт“ шетат служителите, 
бродят шепа клиенти. Четири часа су-
тринта е. Отворените денем и нощем 
казина налагат своя ритъм на всички 
дейности в града. Работното време на 
магазините е съобразено със смените 
на крупие тата и камериерките. В кух-
ните на ресторантите пиковите часове 
са отдавна забравени. Тук цари атмос-
фера на постоянно очакване. Редки 
клиенти постоянно се редуват и при-
ключват вечерята си сами на масата. 
„Лас Вегас е градът, където всичко 
е отворено 24 часа в денонощието! 
Обожавам това!“, възкликва г-н Буч, 
61-годишен, родом от града. „Искам 
да си купя нещо в два часа след по-
лунощ? Отивам! Искам да отида на 
ресторант в три? Отивам! Тук мо-
жеш да отидеш където искаш, кога-
то искаш.“ Безумната архитектура на 
Лас Вегас е основана на непрекъснато-
то използване на времето. В този град, 
където работата на три смени е стил на 
живот, експроприираните граждани са 
лишени от местата и моментите, които 
споделяха заедно.

Както отбелязват архитектите Ро-
бърт Вентури и Дениз Скот Браун, на 
„Стрип“ „практически всичко е ре-
клама. (…) Голямата реклама изпък-
ва, за да насочи водача към магазина, 
а по-нататък, върху огромни пана, 
надвесени над магистралата, нацио-
налните производители хвалят браш-
но за сладкиши и перилни препарати. 
Графичният знак в пространството 
се е превърнал в архитектура на този 
пейзаж.“ (9) Градоустройството на 
Лас Вегас излага на преден план три-
умфа на консуматора, докато служи-
телите, като тези на „Уолмарт“ или на 
казината, са оставени в задния двор на 
градската икономика.

Новата икономика на третичния 
сектор, представляваща днес огромно-

то мнозинство от работните места в 
САЩ, издигна консуматора до ранга 
на ново действащо лице в обществе-
ното развитие. От световен производ-
ствен център САЩ постепенно се пре-
връщат в обикновено пространство 
на консумация. Но в това общество, 
където консуматорският консенсус из-
глежда замества класовите антагониз-
ми, трудещите се не са изчезнали. От 
1990 г. насам развитието на хазартна-
та индустрия доведе до изграждането 
на нови казина, едни от други по-ги-
гантски. Няколко стотици или хиляди 
служители са събрани на едно и също 
работно място. Докато динамиката на 
заселване клони към разпръсване на 
жителите на градовете, новата геогра-
фия на наемния труд образува по про-
тежението на „Стрип“ концентрации, 
благоприятстващи изграждането на 
безпрецедентни форми на синдикална 
организация. 

Между 1950 и 1980 г. „Лас Вегас 
беше един от градовете, в които син-
дикатите имаха карикатурната ре-
путация на корумпирана и мафиотска 
структура“, от която работодателите 
не се колебаеха да се възползват, за да 
възпрепятстват тяхното разрастване, 
отбелязват социолозите Рик Фантей-
джа и Ким Вос (10). През този период 
служителите обраха негативите от 
функционирането на американските 
профсъюзи, което поставя статута и 
заплатите на наемните работници в 
зависимост от децентрализирани спо-
разумения на работното място между 
работодателя и служителите. Коруп-
цията на синдикатите и репресивният 
подход на работодателите доведоха до 
пропукване на местната солидарност.

Безпрецедентни форми 
на профсъюзна 
дейност в казината
Необходимо бе време за изграж-

дане и организиране в южните щати 
(Сънбелт) на „работническо движе-
ние“, сравнимо по мощ със съществу-
ващото в градовете на Средния Запад. 
Движение, способно да се противопос-
тави на спада на трудовите възнаграж-
дения, при който заплатата се замества 
с кредит, а условията на труд се по-
ставят по-долу от „свободата“ на кон-
суматорите. В офисите на секция 226 
на „Кълинъри Уъркърс“ (ресторант-
ски служители) председателката на 
профсъюза г-жа Джеоконда Аргуейо-
Клайн си спомня: „В началото на 80-
те години на ХХ век бяхме в тежко 
състояние и служителите на казина-
та срещаха проблеми с дирекцията. 
Тогава те почувстваха необходимост-
та да се организират и да се борят.“  

Завоят се очертава в началото на 
80-те години. „През 1984 г. вдигнахме 
много голяма стачка с участието на 
осемнадесет хиляди служители. През 
следващите години се постарахме да 
създадем комитети във всяко казино. 
Впоследствие, през 1991 г., избухна 
стачката във „Фронтиър“. Тя про-
дължи шест години, четири месеца и 
десет дни.“ Започнала по време на пре-
договарянето на колективния договор 
на служителите от хотела, тази стачка 
е най-продължителната и една от най-

значителните в САЩ след 1945 г. – 
двадесет хиляди стачкуващи мани-
фестират по „Стрип“, поход от петсто-
тин километра през пустинята Моха-
ве. Това позволява медиатизацията на 
тяхната кауза (11). И накрая, победата 
през 1998 г. Битка, която „показа на 
предприятията, че служителите са 
способни да се организират, че знаят 
за какво се борят и че са единни в бор-
бата за доброто на семействата си, 
за достойни условия на живот“.

В Лас Вегас синдикализмът е един-
ствената надежда за възпиране на ло-
гиката на експлоатацията. „Вижте 
примера със „Стейшън“, продължава 
г-жа Аргуейо-Клайн. В това казино 
служителите решиха да се органи-
зират, защото там можеш да рабо-
тиш тридесет години и да не получиш 
пенсия. Няма сигурност за работно-
то място, длъжен си да плащаш сто 
долара месечно за здравна застра-
ховка. Можете да видите разликата 
между статута на тези служители 
и този на нашите членове. Тя е мно-
го голяма.“ Днес 90% от служители-
те в казината членуват в профсъюз. 
„Кълинъри Уъркърс“ наброяват пет-
десет и пет хиляди члена, т.е. пет хи-
ляди по-малко от 2008 г.  Вярно е, че 
икономическата криза засегна иконо-
миката на Невада, казва в заключение 
г-жа Аргуейо-Клайн, но нашите члено-
ве са защитени. Продължават да са 
пенсион но осигурени и да разполагат с 
безплатна здравна застраховка за себе 
си и за семействата си. Всичко това не 
се промени с рецесията. Служителите 
запазиха сигурността за работните 
си места. Профсъюзът образува около 
тях нещо като защитна преграда.“

Подобно на Детройт в миналото, 
по времето на голямата индустрия, Лас 
Вегас в ерата на икономиката на услу-
гите се проявява като борчески град 
със силно развито профсъюзно движе-
ние. Отвъд приватизираната сценогра-
фия на своята територия, извън фалша 
и кича на псевдоконсенсуса той може 
би разкрива модерността на американ-
ското общество – духът на съпротива и 
склонността към колективни действия, 
надживели всички опити за смазване 
на солидарността между хората на тру-
да, всички намерения за превръщане 
на обществената раздробеност в прин-
цип за организация на пространството 
и обществото. Настанени в средата на 
пустинята, сред червени възвишения и 
морави хълмове, тези трудещи се, из-
правени пред пустошта и вятъра на ис-
торията, са може би пионерите на един 
нов модел?
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УТРОТО на 4 февруари 1988 г. в 
Мадрид беше доста студено. Ни-
ските температури се усещаха на 
улицата, но не и в добре отоплената 

зала на Двореца на конгресите. Над хиляда 
предприемачи, поканени от Асоциацията 
за прогрес в управлението (АПУ), очакваха 
окуражителните думи на Карлос Солчага, 
министър на икономиката и финансите в 
социалистическото правителство на Фелипе 
Гонсалес.

И министърът рече: „Испания е тази  
страна в Европа, а навярно и в света, 
където могат да се спечелят най-много 
пари за най-кратко време. Не го казвам 
само аз – казват го борсовите съветници и 
експерти.“

Ръкоплясканията покачиха температурата 
до тропическа. Испанската социалистиче-
ска работническа партия говореше ясно и 
убедително – Испания беше страна, в която 
само глупците не могат да забогатеят или да 
живеят с убеждението, че са богати. Всяко 
съображение или възражение по основни-
те правила в икономиката, по въпросите 
на етиката и социалната солидарност, по 
социал демократическата идея за благоден-
ствието или по евентуалната лява позиция 
за произхода на богатството можеше да бъде 
отчетено като преодолимо, незначително, 
несъществено препятствие по пътя към едно 
общество, чийто знак за самоличност щеше 
да бъде богатството. Придобито при това в 
кратък срок. 

А как една страна може да попадне в 
капана на внезапно натрупаното състояние? 
Глобалната криза има вече много обяснения, дадени 
от икономистите, те изтъкват основното – капиталис-
тическата система в своята цялост се е провалила. За 
специфичния случай на Испания обаче причините 
следва да се търсят в прехода от диктаторска нацио-
налкатолическа държава към демократична държава, 
чиято максима беше: да теглим чертата и да започнем 
отначало.

В Испания всички дискусии се отложиха или се 
сведоха на несъдържателно ниво в името на присъеди-
няването ни към групата на европейските демократич-
ни нации. Така бе пренебрегнат демократичният опит 
на републиката, дори с цената на самолишаването от 
исторически референт. Наложи се начин на същест-
вуване, основан не толкова на неистовото ни желание 
след присъединяването към НАТО да бъдем западняци 
в Студената война, колкото на испанското културно 
проклятие, наречено пикареска (2). Котката, какъвто 
и да е цветът ѝ, трябва да лови мишки.

Хитрецът „пикаро“ може да ни се вижда смешно 
подъл тип, докато излапва гроздето на клетия слепец, 
но когато на всички нива такова хитруване се пре-
върне във формула за посрещане на следващия ден 
и — което е още по-лошо – във формула за управление, 
резултатите са все същите. Злосторничеството съ-
ществува именно за да ни припомня зле стореното.

В Испания има нещо много зле направено, на 
което се набляга, и това е перверзията спрямо езика, 
за да се отдалечи той от действителността. Не слу-
чайно държавният тероризъм, провеждан в борбата 
срещу ЕТА през осемдесетте години, се назоваваше 
антитерористична политика. Не случайно и думата 
криза се подменяше със „забавяне на растежа“, 
а откупуването на частни банки се представя като 
„заем при най-добри условия“. От първия ден на 
прехода евфемизмът се наложи като основополагаща 
част от политическото говорене.

                             
Три години преди падането на Берлинската стена, 

преди края на т. нар. реален социализъм в страните 
от Източна Европа, а и на несполучилото установя-
ване на първия „нов международен ред“, Испания 
влезе в Европейския съюз. А думата глобализация се 
схващаше като вид врява. Без въобще да се мисли по 
какъв начин испанската държава ще се вгради в това 
ново статукво, как ще се включи в икономическата 
глобализация. И така, с убеждението за принадлеж-

ност (след осмоза) към богатата част от човечеството 
испанската политическа класа като цяло и испанските 
икономисти – почти без изключение – не направиха 
и най-бегъл анализ на последствията от този факт, 
който по същество представляваше първа крачка към 
настоящата криза.

Когато най-силните световни икономики решиха, 
че по-слабо развитите страни трябва да се разраснат 
до огромен пазар, при условие че се конкурират с 
продуктите от Първия свят, нито един пророк от 
рода на Карлос Солчага не се замисли, че колкото и 
несправедливи и манихейски да са условията, нало-
жени на страните от Третия свят, за да се конкурират, 
те ще пораждат нескончаема динамика – бедните ще 
започнат да продават с всеки изминал ден все пове-
че на богатите и да се конкурират с индустриите от 
Първия свят.

С бързи темпове бедните страни започнаха да 
бележат изненадващ ръст и бяха наречени нововъз-
никващи икономики. Това, което можеше да бъде 
вид етика и справедлива рeпарация заради вековете 
на грабеж, не беше пропуснато от малцинството 
господари на огромната част от богатствата на ин-
дустриалните сили и те наложиха на държавите един 
икономически възглед, надхвърлящ политическите 
съображения. Решени да получат дял от зародилото 
се богатство в нововъзникващите пазари, те не се 
поколебаха да пожертват собствената си национална 
промишленост. Преместването на фабрики и произ-
водствени мрежи, шантажи от типа „няма да плащам 
данъци или си тръгвам“, като в случая с шведската 
„Волво“, принудиха страните от Първия свят да 
предприемат ограничителни мерки. По Държавата 
на благоденствието започнаха да се появяват пър-
вите пукнатини на (както изглеждаше) неизбежния 
демонтаж.  

А си струва да се запитаме дали пък това е нов 
начин на действие на господарите на богатството. 
Не. Това не е новост в поведението на капитализ-
ма. Човекът, който успя да даде определение на 
това поведение много преди глобализацията да 
навлезе в икономическия и политическия речник, 
беше президентът на една далечна южноамери-
канска нация – Салвадор Алиенде. В своя реч пред 
Общото събрание на ООН на 4 декември 1972 г. 
той каза: „Изправени сме пред истински челен сблъсък 
между големите корпорации и държавите. Послед-

ните чувстват намеса в своите решения 
– политически, икономически и военни – 
от страна  глобални организации, които 
не зависят от нито една държава и кои-
то при съвкупните си дейности не носят 
отговорност и не се отчитат пред никой 
парламент, пред никоя представителна 
институция на колективния интерес. С 
една дума, цялата политическа структура 
на света е подкопана.“ 

Пазарът започна да действа като дикта-
тура, а политиката, това отколешно изкуство 
на възможното, се превърна в състезание за 
излъчване на хора, които по-добре управля-
ват интересите. Но не на държавите, а на Па-
зара. Всичко това обаче беше пренебрегнато 
от испанските политици. Така характерното 
за хитреца от испанската пикареска „прези-
рам това, което не познавам“ ги вкара в аб-
солютен застой, вместо да противодействат 
на първите симптоми на кризата.

Няма испански политик, който би се 
поколебал, че туризмът е първата или втора 
испанска индустрия. Никой  обаче не дръзва 
да признае, че туриз мът е подвластен на 
чужди на човешката воля евентуалности и 
освен обогатяване на собственици на турис-
тически заведения, поражда и комплекс за 
малоценност, който вреди на обществата, 
живеещи от туризъм. Не е все едно дали си 
жител на страна, водеща в технологичните 
новости, или на страна на сервитьори, гот-
вачи и рецепционисти. 

Присъединяването на Испания, заедно 
с Гърция и Португалия, към Европейския 
съюз, освен скъсване с изолираността и 
автаркията, означаваше и пари (под форма-
та на присъе динителни или подпомагащи 

развитието фондове), повече отколкото отпуснатите 
по плана „Маршал“ за цяла следвоенна Европа. През 
периода 2007-2013 г. Испания продължи да усвоява 
средства от фондовете в размер на 3,25 милиарда евро. 
И независимо че през осемте години управление на 
Аснар лозунгът „Испания върви добре“ беше догма, 
а правителството на Родригес Сапатеро уверяваше, 
че испанската икономика изпреварва италианската 
и доближава френската и че испанската финансова 
система е най-добрата на света, Испания не даде 
нито едно евро за десетте страни, присъединили се 
към ЕС през 2004 г.

Тази подробност трябваше да повиши бдител-
ността на европейските ръководители по отношение 
на устойчивостта на испанската икономика. Това 
обаче не стана. Защото пазарите бяха открили, както 
в САЩ, много по-доходоносен бизнес от модерни-
зацията на испанската производствена система – 
спекулацията с недвижими имоти и безконтролното 
предоставяне на ипотечни кредити.

Нито един испански политик или икономист не 
се загрижи, че през петте години преди кризата, за-
почнала след фалита на банката „Лемън Брадърс“, 
нововъзникващите икономики като Китай, Индия и 
Бразилия се разрастваха с неудържим темп. Не ги трог-
ваха усилията на малкото испански фирми с влияние в 
глобалната икономика да бъдат конкурентноспособни. 
Това им беше безразлично на фона на бързите печалби, 
които осигуряваше строителството, тухлата. 

Корупцията нахлу в испанския политически 
живот, а тя е в самата същност на романа пикареска – 
аз ти обезпечавам предизборните разходи, а ти 
ме уреждаш с общинска земя, като обявяваш, че 
е предвидена за урбанизиране. Така се появиха 
гротески като призрачния град Сесеня – над 13 500 
апартамента насред пустош, без вода, електричество 
и градска инфраструктура, построени благодарение 
на щедростта на банките, които преди да предос-
тавят първите кредити на един неграмотен хитрец, 
наречен Пако ел Посеро (3) (посеро наричат канал-
джиите, които живеят от изпражнения), завишиха 

Ïðèò÷à çà êîòêàòà íà Ôåëèïå Ãîíñàëåñ

(2) Жанр в испанския роман от ХVІ и ХVІІ в., в който 
главният герой е хитрец, шмекер с тъмно потекло. (Б.пр.)

(3) Paco el Pocero (исп.) – прозвище на Франсиско Ер-
нандо Контрерас, един от най-богатите испански бизнесмени. 
(Б.пр.)

ANTONIO SAURA. – „Въображаем портрет“, 1997
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изкуствено цената на земята и съответно стойност-
та на апартаментите, които дори не фигурираха в 
проектите.

Примерът на Сесеня се повтори надлъж и шир 
по испанската територия. И естествено, строи-
телството, тухлата, осигуряваше работа. Бившият 
премиер Родригес Сапатеро в едно от най-гротес-
ковите си изявления увери, че между 2006 и 2008 г. 
в Испания били създадени повече работни места, 
отколкото във Франция, Италия и Германия, взети 
заедно. Премълча обаче, че заплатите са една тре-
та от тези на работниците във Франция, Италия и 
Германия. Добре вървеше страната, много добре. 
Митът за марката „Испания“ се утвърждаваше като 
още една догма.

Производственият модел, зависещ от строител-
ството като централна ос, корумпира не само поли-
тическия живот, но също културния и обществения. 
Стотици хиляди младежи се отказваха доброволно 
от правото на образование. Тухлата, строителство-
то ги очакваха с разтворени обятия. Защо им е да 
полагат усилия цели пет години или повече, за да 
стават лекари или инженери, като могат да внесат 
първите си три заплати в банка или спестовна каса, 
да получат ипотечен кредит за 30 или 40 години и 
тутакси да си купят апартамент, кола, телевизор с 
висока разделителна способност (HDTV) и последно 
поколение айфон? 

Няма страна, преживяла такова масово дезертира-
не от училищата за толкова кратък срок. Няма страна, 
пожертвала толкова ентусиазирано бъдещето си под 
лозунга „купи две“.

Тухлената треска и ширещата се корупция до-
ведоха до построяването на летища, на които не е 
кацал самолет, високоскоростни влакови линии, на 
които не е стъпвал пътник, писти за „Формула 1“ 
насред градовете, фараонски дворци на културата, в 
които гнездят птиците. Насред всичко това банките 
обявяваха най-благоприятните баланси в историята. 
Котката ловеше мишки.

Испания вървеше добре, пророческите слова на 
Солчага се сбъдваха – Испания беше най-добрата 
страна в света за печелене на пари в кратки срокове. 
И всичко това благодарение на един неизчерпаем 
природен ресурс, чиято цена се покачваше с всеки 
изминал ден – земята.

Бизнес културата в една страна се измерва с раз-
нообразието на производството ѝ. Тухлата се зае да 
убие тази аксиома, а малките и средните предприятия 
насочиха производствените си линии почти изцяло 
към бума в строителството.

Може би най-голямото доказателство за инте-
лектуалната немощ на испанските политически 
ръководители е в неразбирането, че нужният за 
обществото разказ трябва да е подчинен на аристо-
теловите драматургични правила: в него трябва да 
има завръзка, кулминация и развръзка. На разбираем 
език това може да се преведе като неверие, че бъде-
щето е повторение на настоящето, а в икономиката 
се свежда до разбирането, че циклите неизбежно 
имат край. Испания е католическа страна и можеше 
да се очаква, че нейните ръководители ще хвърлят 
лек поглед към библейските времена. Така може би 
щяха да си спомнят, че в съня на фараона дебелите 
крави се превръщат в слаби и че непорочният Йосиф 
е разгадал този сън като предусещане за края на един 
икономически цикъл. 

Когато започна бумът в строителството, всички 
политически и профсъюзни ръководители в Испа-
ния знаеха, че седят на буре с барут. С изключение 
на плахите гласове на Обединената левица обаче, 
които предупреждаваха за опасността, никой не се 
осмеляваше да настъпи опашката на котката. Котката 
трябваше да продължава да лови мишки, дори те да 
не съществуват.

В едно свое стихотворение Бертолт Брехт каз-
ва, че както народите трябва да сменят негодните 
си водачи, така понякога и водачите трябва да си 
сменят народа. Разбира се, твърдението е цинич-
но, но това навярно са изпитали и в Испанската 
социа листическа работническа партия, когато са 
узнали резултатите от изборите през миналата 
година – най-напред автономните и общинските, а 
после и общите. Първите крачки при посрещането 
на кризата бяха направени от правителството на 
Родригес Сапатеро. Преди това обаче той отричаше 
съществуването ѝ, защото идеолозите на свободния 
пазар го бяха убедили, че испанската икономика 

е неуязвима. Първите мерки означаваха отказ от 
каквато и да било лява или социал демократическа 
претенция в политиката на едно социалистическо 
правителство. Не беше направен нито един смислен 
анализ по отношение на обществото, за да се обясни 
ставащото, за да разбере гражданинът защо банките 
престават да отпускат кредити, защо малките и сред-
ните предприятия се сриват, повлечени от ефекта на 
доминото, и безработицата расте с всеки изминал 
ден, с всяка минута. А десницата, Народната партия, 
освен че провеждаше най-безотговорната опози-
ционна дейност, която някога се е виждала в една 
демократична страна, торпилираше плахите опити 
на правителството да спасява положението. Само че 
положението се очертаваше не само от нарастващи-
те безпокойство и безпомощност на гражданите, а 
и от една необяснима потребност – „да се възвърне 
доверието на пазарите“. Тя пък се изразяваше в 
това пари от публичната хазна да се предоставят на 
банките, чиито каси – както стана и в САЩ – бяха 
пълни с токсични активи. 

Последните месеци от управлението на социа-
листите приличаха на комедия, която бавно се прео-
бразува в трагедия. От една страна, правителството 
орязваше заплати и предоставяше обществени 
средства на банките, а от друга, персонажи като 
настоящия министър на финансите и публичната 
администрация Кристобал Монторо не се притес-
няваха да заявяват публично „Да оставим Испания 
да се срине, ние ще я изправим“. Не по-зле играеше 
и Луис де Гиндос, днес министър на икономиката 
и конкурентноспособността, човекът на „Лемън 
Брадърс“ в Испания и Португалия. Той знаеше за 
проучванията на Федералния резерв на САЩ, об-
виняващи американските рейтингови агенции, че са 
фалшифицирали информацията за стабилността на 
банката, която по-късно обяви фалит и повлече цяла-
та финансова система, но не предупреди испанското 
правителство за мащабите на прииждащия потоп.

И така, докато социалистическото правителство 
орязваше социалните програми  с евфемизма „необ-
ходими преустройства“ или „изисквания, наложени 
от Брюксел“ и предоставяше пари на банките, без-
работицата нарастваше – от два на три милиона, на 
четири милиона, докато достигна днешните близо пет 
милио на незаети. Под крилото на сенките, в нощни 
доби и с коварство беше променена Конституцията, 
за да се установят нива на дефицит, непостижими, 
ако към икономическата не  се прибави и друга 
криза – социал ната, кризата на бедността. А тя вече 
поникваше на испанска земя – по земята, която не 
струваше толкова, колкото ѝ бяха определили бан-
ковите оценители.

По време на изборите липсата на обяснение за 
ставащото, подтикна гражданите към най-злокобния 
от всички въпроси: какви искаме да бъдем – гражда-
ни или потребители? Огромната част от обществото 
избра последното и повери смазващо абсолютно 
мнозинство на десницата.

А котката? Беше ли престанала да лови мишки? 
Или беше отворен нов килер за ненаситността ѝ. Ис-
пания изкара за продан публичния си дълг. С парите, 
получени от правителството, вместо да поддържат 
кредитни линии, които можеха да бъдат спасение за 
много дребни и средни предприятия, или да реви-
зират ипотечните кредити и да не пристъпват рязко 
към запориране на имуществото на неплатежоспо-
собните, банките започнаха да изкупуват облигации 
с 3, 4 или 5% лихва. Спекулацията разчиташе на 
безценната помощ, оказана ѝ от държавата с об-
ществени пари. Как се отрази кризата на испанската 
финансова система? Тя просто престана да печели 
толкова много. Но не престана да печели.

Съгласно икономическите правила на ЕС държа-
вите са тези, които гарантират сериозността, устой-
чивостта и жизнеспособността на своите финансови 
системи, на частната икономика. Тази перверзия на 
капитализма позволява да се поддържат печалбите 
на спекулантите, но има ли проблеми или рискови 
ситуации, насреща е държавата с публичните пари, 
за да извади кестените от огъня.

Фискалните резерви се изчерпаха месеци след 
края на социалистическото управление, котката 
още изпитваше глад за мишки, и ето че се намеси 
Европейската централна банка. Тя отпусна заеми 
с 1% лихва, без ни най-малко да проучи реалната 
жизнеспособност на испанските банки, които ги 
усвояваха. А котката продължаваше да дебелее – с 
парите, получени с държавна гаранция при 1% лихва, 
те се захванаха да изкупуват още испански държавни 
облигации при 4, 5, 6 и 7% лихва. Да. Испания про-

дължи да бъде най-добрата в Европа и света страна 
за печелене на пари в кратки срокове. 

В страната на евфемизмите погнусата от 
корупция та се нарича „отдръпване от политика-
та“. Докато Испания потъваше в тресавището на 
безработицата, изпълнителните директори и шефо-
вете на банки и спестовни каси подготвяха оттегля-
нето си, като се „самонаказваха“ с обезщетения за 
милиони пред безстрашието на т. нар. политическа 
класа. Една социална класа защитава интересите си 
като такава, а испанската политическа класа защи-
тава интересите на спекулантите в услуга на пазара. 
Има обаче изключения. Вярно е, че границата между 
двата свята понякога е пропусклива. Неслучайно 
бившият премиер Хосе Мария Аснар е „етичен“ 
съветник в империята „Мърдок“ и външен съветник 
на многонационалната енергийна компания „Енде-
са“, бившият премиер Фелипе Гонсалес е незави-
сим съветник на „Gas Natural Fenosa“, а бившата 
социалистическа министърка Елена Салгадо също е 
картотекирана в „Ендеса“ като съветничка в чилий-
ския филиал „Чилектра“, съучастник в най-тежките 
престъпления спрямо околната среда в Патагония. 
Страхотна котка, не спира да лови мишки.

В Испания, обратно на това, което се случва 
по други ширини, се страхуваме от утрото, защото 
зората ни води нови, още по-гъсти сенки. Правител-
ството на Народната партия, вярно на същността на 
Мариано Рахой (напомнящ бюрократ от деветнаде-
сети век, който носи ръкавели от черен плюш, за да 
запази безуп речната белота на ризите си), управлява 
страната като синдик. Прикрито в абсолютното мно-
зинство, то се е превърнало в емисар на пазарите, 
дошъл да увеличи несигурността на гражданите, 
третирани като потребители в немилост. Всяка 
сутрин ни събужда с нов удар лапата на котката, 
която настоява да яде мишки, дори те да са в човеш-
ки образ. Орязване на образованието, орязване на 
здравеопазването, още уволнения, представени като 
„преустройства“, и пълно мълчание пред новите 
скандали за корупция, кражби, измами, извършени 
от институции като „Банкиа“ – банката, обявена за 
най-солидната финансова институция, която днес 
заплашва да взриви цялата финансова система.

„Банкиа“ се роди от сливането и последвало-
то преобразуване на множество спестовни каси. 
Стремежът им да бъдат „конкурентноспособни“ на 
пазара изключваше социалната функция на предиш-
ните каси, първите резултати бяха оптимистични и 
обнадеждаващи за вложителите в акции, но съвсем 
скоро се случи нещо необяснимо, балонът се спука 
и „Банкиа“ получи инжекция от 23,5 милиарда евро 
обществени пари, повече от целия бюджет за инфра-
структура на испанската държава.

Предполагам, че всички сме виждали картината 
на банкер, който се хвърля през прозореца по време 
на икономическия крах през 1929 г. В Испания оба-
че банкери като Родриго Рато – бивш министър на 
Аснар, бивш служител на МВФ и потенциален  пре-
миер (преди Аснар да предпочете за свой наследник 
Мариано Рахой), не скачат от никакъв прозорец по 
„Кастеляна“. Не и със заплата от 2,184 млн. евро.

Така всеки опит да се разкаже какво по дяволите 
се е случило, какво Лукавия ни е подготвил сега и 
какво ще се случи утре, започва и свършва с призи-
ва на Карлос Солчага за корупция и изоставяне на 
етиката, който препраща към котката с неопределен 
цвят, по цитата на Фелипе Гонсалес. 

Карл Маркс писа, че капитализмът съдържа 
семената на собственото си унищожение. Имал е 
предвид Англия, но ако днес седеше под слънцето 
на някой плаж в Марбеля, а в нозете му бе котката, 
която лови мишки, навярно щеше да открие, че 
класическият капитализъм, опрян на експлоата-
цията, пораждаща принадена стойност, е далеч от 
самоунищожение. Той е приел невидимия лик, не-
уловимата плът и невъобразимата ненаситност на 
пазара. Навярно белобрадият философ би се обадил 
по айфона си на своя колега Фридрих Енгелс и два-
мата заедно, по бермуди и под слънцето на Марбеля, 
може би щяха да напишат: „Един призрак броди по 
света. Това е призракът на света, в който искаме 
да живеем, възможният призрак на възможното 
общество, в което желаем да вземем участие“.

Но докато този призрак не тръгне, проклетата 
котка ще продължава да лови мишки.   

ЛУИС СЕПУЛВЕДА
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ПРЕЗ последните месеци човек 
би си помислил, че френските 
кинодейци са си поставили 
за цел да покажат на младите 

момичета от средните и ниските класи 
как да избегнат съдбата, от която се 
страхуват – безсмислено или никакво 
образование, последвано от дълги го-
дини неблагодарна работа за мизерна 
заплата. Естествено не става въпрос да 
ги насърчават да погледнат критично на 
ситуацията си – винаги е имало богати 
и бедни и винаги ще има. Това е посто-
янна величина в историята на човечест-
вото. Или почти постоянна, тъй като на-
дали има човек, който да не е забелязал, 
че напоследък бедните стават все по-
бедни, а богатите – все по-богати. Това 
може да породи съмнението, че някои 
политически механизми работят в пол-
за на това състояние на нещата. Но да 
намериш причина да говориш за това, 
би било проява на недопустим попу-
лизъм, особено от страна на чаровна 
млада дама, какъв ужас! А и защо да 
се натоварваш с подобни изтощителни 
размисли, при положение че природата 
те е дарила с всичко необходимо, за да 
излезеш на печалба – младо, съблазни-
телно и здраво тяло?

През миналия декември излезе 
филмът на Делфин и Мюриел Кулен 
17 момичета. Вдъхновен от истинската 
история на онези американски гимна-
зистки, които през 2008 г. забременяха 
едновременно, филмът пренася сюжета 
във Франция, в град Лориан, и го пред-

ставя в силно идеализирана светлина. 
Режисьорките показват бременността 
при подрастващите като романтичен 
бунт срещу ограничения свят на роди-
телите и учителите и подбират слаби и 
красиви актриси, заснети  в ослепител-
на хубост (1).

Да потвърдим подронващото ес-
тество на преждевременната бре-
менност, би означавало да прикрием 
насърчаването ѝ от години насам от 
масовата култура в САЩ и малко по-
малко в Европа. След американския 
филм Джуно през 2007 г. свидетелства 
за това са предаванията „Тийн мам“ и 
„Бременна на 16“ по МТV, „На 16 и ско-
ро мама“ по М6 или „Клем, твърде рано 
майка“ и „Подрастващи, а вече майки“ 
по TF1. Във Франция през 2011 г. 
клипът на песента на Колонел Рейел 
Орели е гледан 23 милиона пъти в „You 
Tube“, за огромна радост на против-
ниците на аборта: „Орели е само на 
16 и вече чака дете/ приятелите и ро-
дителите ѝ я съветват да се отърве/ 
но тя не е съгласна, вижда нещата 
другояче/ да я наричат „мамо“ готова 
е вече...“

По-общо казано, възбудата, заоби-
каляща бременността на звездите в 
светските хроники (най-малката ко-
ремна издатина предизвиква слухове 
за бременност), и идиличната визия, 
приписвана на семейния им живот, 
съдържат идеята, че майчинството е 
истинското осъществяване на жената. 
„Достатъчно майка ли сте?“ – пита една 
от кориците на американското списание 
Тайм, посветено на „интензивното 
майчинство“ (21 май).

Макар този културен климат да е 
притеснителен, за момента данните са 
стабилни – във Франция забремене-
лите подрастващи са няколко хиляди 
годишно, 10 пъти по-малко, отколкото 
в САЩ. Но за жените от всяка въз-
раст семейното огнище има огромна 
притегателна сила, особено ако са 
на първа линия на пазара на труда за 
нископлатена и временна работа с 
непълно работно време. Работата за 
тях дори не е гаранция за финансова 
независимост, както за феминистките 
през 70-те години.

След майката – проститутката. 
През февруари излезе Тя на Малгожата 
Шумовска, игрален филм за студент-
ската проституция – явление, набира-
що скорост до такава степен, че някои 
университети организират превантивни 
кампании. Едната от героините е израс-
нала в жилище за социално слаби и е в 
подготвителна година, но няма време 
да учи, защото се изтощава от работа 
в заведения за бързо хранене. Другата 
пристига от родната си Полша и откри-
ва каква е цената на стая в Париж. За 
късмет и двете ще осъзнаят, че срещу 
това да споделят доходите си с тях, срав-
нително заможни мъже не искат нищо 
повече от няколко приятни момента на 

плътска близост. В крайна сметка светът 
не е чак толкова зле устроен.

ТЕ ще бъдат потърсени за раз-
следване от журналистка на Elle 
(Жулиет Бинош), задръстена 

лелка, обзета от състрадателни предраз-
съдъци, която не е виждала светлината 
на еротичното разцъфтяване, тъй като 
никога не е търгувала с прелестите си. 
Филмът затвърждава традиционните 
жено мразки представи по отношение на 
проституцията. Незадоволеният мъж от 
буржоазията (клиентът) е чувствително 
и нещастно същество с детска душа. За 
сметка на това недоволната буржоазна 
жена е намръщена глупачка, гротескно 
същество. Тя е единствената виновни-
ца за нещастие то си (нищо страшно), 
защото не изпълнява най-свещените си 
задължения. Когато говори със събесед-
ничките си, пише критик в Телерама (1 
февруари 2012), журналистката осъзна-
ва, че „вече не разбира това, за което 
тези момичета говорят без проблеми 
– да даваш удоволствие“. Забележете, 
да даваш, а не да получаваш. Филмът 
представя като естествена тази подчи-
неност, тъй като в него проституцията 
е истината за сексуалността. 

Сцените с клиентите са самата 
трогателна човечност, очарователни 
закачки, екстравагантни пози и любов-
ни песни на китара. Подобна картинка 
описва и статията „Call-girls“ ( Моми-
чета на повикване) във в. Експрес (8 
февруари): „Освободената и елегант-
на амазонка намери мястото си сред 
различните категории жени, редом 
до отрудената работничката или до 
самотната майка – каквато е и тя 
самата понякога, няма как – парични-
те затруднения я задължават“, пише 
седмичникът. Колко деликатно е казано 
—„парични затруднения“.

В същото време, по повод премина-
ването си към луксозно бельо, бившата 
елитна проститутка Захия Дехар, която 
през 2009 г. (тогава непълнолетна) 
беше „подаръкът за рождения ден“ на 
футболиста Франк Рибери, излиза на 
корицата на Next, модната притурка на 
Либерасион (4 февруари 2012).  Дизай-
нерът Карл Лагерфелд намира, че тя се 
вписва „в линията на френските курти-
занки“, „чисто френска традиция, от 
която целият свят се е вдъхновявал и е 
имитирал“. Журналистката от ежеднев-
ника пък смята, че историята ѝ е „го-
ляма глътка въздух“ за това общество, 
„останало в ерата на наследниците  
рентиери“. Кой казва, че издигането в 
социалната стълбица е невъзможно? 

Макар не всички жени да се подда-
ват на изкушението от тази „модерна 

приказка“ (заглавието на портрета на би-
вшата компаньонка), всички са настой-
чиво подканени да се грижат по-скоро 
за стойността си като обект, отколкото 
като субект.  Естетическите критерии и 
облеклото, определящи стриктния код за 
секси външен вид, който се очаква от тях, 
понякога им се налагат от най-крехка  
възраст, и то често с пълното им съгла-
сие – модата и красотата се показват 
едновременно  като предполагаем билет 
за социално издигане и като бягство към 
царството на мечтите (2).

Така кризата, липсата на индивиду-
ални и колективни перспективи изглеж-
да задействат най-архаичната женстве-
ност, приемана като коз в едно сурово, 
конкурентно, безпощадно общество 
– било то за да се защищават от него чрез 
семейството, или за да си намерят място 
в него сред разнообразието от фатални 
жени. И за майката, и за проститутката 
тази сексуалност винаги се определя 
единствено от нуждите и очакванията на 
другия. Собствените желания, мнения и 
амбиции са прикрити. „Далеч от иде-
алите на едновремешните завоевател-
ки, свободните жени-интелектуалки 
и жените с власт, женствеността 
вече явно отговаря на едно-единствено 
определение – съблазняването, и може 
да има само една цел – майчинството. 
Съпрузите и детето на първо място 
(3)!“, пише Мариз Ваян, която вижда 
в това устойчиво потискане както на 
интелектуалността, така и на сексуал-
ността на жените. Пред Next бившата 
компаньонка Дехар разказва как като 
малка в Алжир била „първа в класа 
си“, обичала математиката и мечтаела 
да стане „пилот на самолет“...

Да упражняваш професия, която 
ти харесва, да съществуваш социално 
чрез умения, различни от майчинството 
и съблазънта, и да извличаш от това 
финансовата независимост, която ти 
позволява да спиш с когото пожелаеш 
– когато си жена, особено ако не си 
родена със сребърна лъжица в устата, 
това никога не е било сигурно. Но явно 
вече дори не е и цел.

(1) Вж. „17 Filles et pas mal d’objections“ (17 
момичета и не малко възражения), Peripheries.
net, 1 януари 2012.

(2) Вж. Beauté fatale. Les nouveaux visages 
d’une aliénation féminine (Фатална красота. 
Новите лица на женското отчуждение), Zones 
— La Découverte, Paris, 2012.

(3) Maryse Vaillant, Sexy soit-elle. Propos 
sur la féminité (Да бъдеш секси. Размисли за 
женствеността), Les liens qui libèrent, Paris, 
2012. Съжаляваме единствено, че авторката 
противопоставя на съвременните промени 
една „автентична“ женственост, която, да го 
кажем по-учтиво, носи в себе си не по-малко 
други клишета.
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ПРОВАЛЪТ,

Еврооблигационната емисия на Дянков показа двойния аршин
на властта към чуждите и българските инвеститори

Йосиф
АВРАМОВ

лед  като  за  три  години
почти изхарчи фискалния
ни резерв, оставен от ка-
бинета, начело на който
бе Сергей Станишев, пра-

 Към хвалбите относно сделката
свой принос има и премиерът Бори-
сов, който направи доста неумело и
повърхностно сравнение с лихвата от
7,5%, постигната от предходен ми-
нистър на финансите, но без да спо-
мене, че става дума за 10-годишни
бондове. С тях бяха преоформени
брейди облигациите, които бяха пла-
сирани на световните финансови па-
зари през 1994 г. след практическия
фалит на България през 1990 г. Сега
Дянков емитира облигации за поло-
вината от срока (5 години) при доста
високата лихва от 4,25%, и то при по-
ложение, че е заварил най-високия
резерв в историята на страната ни от
8,2 млрд. лв. Испания, която за спася-
ването на своите банки потърси 100
млрд. евро от Европейския стабили-
зационен фонд, постига по своите
емисии почти същите нива, както
България в началото на юли. По сери-
озни финансови теми, каквито е еми-
тирането на еврооблигации, българ-
ският министър-председател не след-
ва занапред да прави фриволни и не-
компетентни изказвания. Със сигур-
ност те предизвикват в банковите сре-
ди и в партньорите ни в чужбина при-
смех, а високите лихви по облигации-
те ни ще плати не някой друг, а обще-
ството ни, което винаги е плащало
скъпо и прескъпо за грешките и не-
кадърността на своите управници.

В сделката са взели участие пове-
че от 360 чужди инвеститори. Стран-
но защо обаче не са били допуснати
български участници? В случай, че
МФ бе допуснало български институ-
ционални инвеститори, доходността
можеше да спадне с 0.2% пункта и по
този начин на данъкоплатците да се
спестят между 15 и 20 млн. евро. Ве-
роятно тези облигации вече са пре-
продадени на български пенсионни
фондове или на български банки, но
на по-висока цена от привилегирова-
ните инвеститори, които получиха
книжа при първичното предлагане.
При препродажбата българските ку-
пувачи са оставени да купуват при

едва 3,5% доходност, спрямо 4,436%
на пласираните книжа. Това обаче
поставя в неизгодна позиция българ-
ските инвеститори и не само е в техен
ущърб. Тази дискриминационна поли-
тика на МФ е обидна и за всички
данъкоплатци у нас, които все пак са
повярвали на българската финансова
система.

Кой да купи от българските евро-
облигации за 950 млн. евро е решено
от МФ, като изборът му е да даде пе-
чалбата на чуждите инвеститори, кла-
сирайки ги при 4,436% и огранича-
вайки местните инвеститори, класи-
райки ги при 3,5% на аукционите за
ДЦК. С това правителството ясно по-
каза, че иска да има два пазара на
държавен дълг, вътрешен, където с
непазарни похвати получава ниска
доходност, и външен, където местни-
те играчи не са допуснати.

Нееднозначни оценки отвън

В публикация на Андрю МакДувъл,
публикувана във Financial Times, ев-
рооблигационната ни емисия се оце-
нява нееднозначно. В нея се отбеляз-
ва, че емисията е първата емитирана
в евро от 2002 година насам и е еми-
тирана в трудна фискална ситуация.
Това означава, че без продажбата на
облигации на правителството щеше
да се наложи да бръкне в резервите
за пенсии, или да се насочи към при-
ватизация, за да покрие дълга си. Така
че решението на българското прави-
телство да излезе на пазара бе про-
диктувано частично от недостиг на
пари в бюджета в краткосрочен план,
тъй като страната бавно изпълзява от
рецесията, която внезапно и болезне-
но сложи край на бума от последното
десетилетие, се казва в материала.
Фактът, че емисията бе презаписана,
и сравнително ниската доходност, са
сигнал за доверие към дългосрочни-
те фискални перспективи пред Бълга-
рия. Доходността по падежиращите
през януари облигации е 7,5 на сто, а
повечето от страните в региона са
поставени под далеч по-силен натиск.

Емитирането на еврооблигацион-
ната емисия не е повод да се спеку-
лира от Дянков и сие, че на България
й предстои увеличаване на кредитния
ни рейтинг. Понастоящем той е BBB,
със стабилна перспектива на агенция
S&P, а рейтингът ни в Moody’s - Baa2,
стабилна перспектива. За сравнение
кредитният рейтинг, т.е. международ-
ната оценка за платежоспособност,

та на върха в края на м.юни. Липсва
засега съгласие за емитирането на
еврооблигации, които да преразпре-
делят дълга в еврозоната. Основен
противник на идеята за общи еврооб-
лигации е канцлерката Меркел, неза-
висимо че тя бе подложена на натиск
от страна на Франция, Италия и Ис-
пания. Позицията на Меркел бе под-
крепена по навик и от българския
премиер,  според който може да се
пристъпи към въвеждането на евро-
облигации, когато всички станат дис-
циплинирани и покрият критериите от
Маастрихт. Това той заяви само 3-4
дни преди България да излезе на
международните финансови пазари
със свои облигации, по които се по-
стигнаха лихвени нива над два пъти
по-високи от евентуалните лихви по
общи еврооблигации. Въпреки това
България е против общите еврообли-
гации, тъй като и Германия е против!
Не е ясно защо и независимо от раз-
личията в лихвените равнища на об-
лигациите на двете държави ние сме
против, особено ако те се предлагат
от френския президент - социалист.
Нещо повече - по думите на премие-
ра ни на този етап не е необходимо
да бъде задълбочавана политическа-
та интеграция в ЕС, което е отстъпле-
ние от европейската идея.

Независимо от хвалбите на Дянков
и сие за уж огромния ни успех на све-
товните финансови пазари, Виенският
институт за международни икономи-
чески изследвания очаква икономи-
ческият ръст в България да достигне
едва 0,5% през годината. В анализа,
публикуван след емисията, се подчер-
тава, че в момента на икономически-
те перспективи пред държавите от
Централна и Югоизточна Европа на-
тежават два основни фактора: криза-
та в еврозоната и цените на сурови-
ните. У нас към тях се добавя и трети
- шоковото поскъпване на еленергия-
та 1 юли, което ще повлече след себе
си вдигане на цените на дребно на
основни хранителни стоки и на услу-
гите. Инфлация от няколко процента в
условия на извънредно свито потреб-
ление е сигурен индикатор за
допълнително обедняване на българ-
ските граждани, от една страна, и за
предстоящ фалит на хиляди малки и
средни фирми, от друга. От това из-
водът е ясен - нови десетки хиляди
заети ще станат безработни, което ще
е поредното увеличение към досегаш-
ните 400 хиляди от началото на ман-
дата на ГЕРБ.

Игра с доходността

Друга песен обаче “пеят” управля-
ващите и тя засега все още се слуша
от голяма част от непросветените във
финансовите им далавери наши съна-
родници, които не правят разлика
между доходност по петгодишна еми-
сия и доходност по десетгодишна
емисия, каквато бе предходната. Спо-
ред прессъобщението на МФ Репуб-
лика България “се завърна впечатля-
ващо на международните капиталови
пазари след десетгодишно отсъствие”.
Тази поредна лъжа, тиражирана от
ведомството на Симеон Дянков, е
удобно, но само временно алиби за
неговата нескопосана финансова по-
литика, довела България до ръба на
финансовата катастрофа. В бюлетина
на МФ се отбелязва, че РБългария
емитира облигации на стойност 950
млн. евро при лихва от 4,25% и с
доходност 4.436%, а падежът им е на
9 юли 2017 г. Водещи мениджъри на
емисията са BNP Paribas, HSBC,
Raiffeisen Bank International. Новата 5-
годишна еврооблигационна емисия на
България бе записана за близо 30
минути след обявяване на транзакци-
ята в информационните системи, а
общата стойност на заявените
поръчки надвиши 6 млрд. евро само
след три часа от стартирането на
процедурата по приемане на поръчки.

Относно уж ниската лихва, която е
постигнал финансовият ни министър
Симеон Дянков, в медиите излязоха и
редица обективни оценки, в т.ч. и от
средите на българската десница, като
това на бившия син депутат Мария Ка-
пон. Тя подчертава, че удобно се про-
пуска фактът, че се заменя матуритет
на дълга от 10-годишен с такъв за 5
години. Всеки средно грамотен наш
сънародник, който плаща личен заем,
е наясно, че когато взема кредит за
10 години или за 5 години, лихвата е
различна. Правилен е изводът й, че
се залага

 капан за следващия
български кабинет

който ще трябва да вземе нов заем,
за да погаси този и ще попадне в
същата ситуация точно в края на своя
мандат. Кабинетът Сакскобургготски
пласира 10-годишни бондове с кое-
фициент над лихвения суап +299. По-
настоящем Дянков пласира 5-годиш-
ните облигации с коефициент +330, с
което на практика сегашната сделка
е доста по-неизгодна. Подобна финан-
сова операция обективните икономи-
чески анализатори по принцип кла-
сифицират като “обикновен провал”.

на Германия е тройно А - най-високи-
ят възможен. Кредитният  ни рейтинг
-  тройно “В”, на “Стандард енд Пуърс”
на практика е на границата на обли-
гациите от т.нар. клас “боклук” (junk
bonds). Това означава, че ако стабил-
ността на немските държавни финан-
си и германското благополучие са въз
основата на стабилен бюджет и на
силна и платежоспособна експортно-
ориентирана икономика, привидната
финансова стабилност у нас се дължи
на стегнатия до последната дупка ко-
лан и разрастващата се мизерия на
нашия народ.

Задава се ново
затягане на коланите

Правителството на Борисов засега
следва стриктно политиката на канц-
лера Меркел за развитието на Евро-
па, а тя е равнозначна с ново “затяга-
не” на коланите. Финансовите пазари
и международните партньори на ЕС
имаха огромни очаквания към среща-

С
вителството на ГЕРБ излезе на фи-
нансовите  пазари  да  попълни
продънената ни държавна хазна.
Без нов заем МФ не може да си
позволи да плати на 5 януари 2013
г. вноската по падежа на еврообли-
гациите от предходна емисия - око-
ло 1 млрд. евро. Коалиция за Бълга-
рия напълно основателно не под-
крепи в НС пускането на нова евро-
облигационна емисия, тъй като е
имало достатъчно голям фискален
резерв, който би могъл да покрие и
емисията по плащанията през 2015
г. Според бившия министър на фи-
нансите Пламен Орешарски “след
като този резерв е изхарчен, как да
подкрепим заема. ...Властите тряб-
ва да отговорят защо в резерва няма
достатъчно средства четвърта годи-
на след тяхното управление”.
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нието на управлението на
училището. От проекта за
нов закон за училището
се очакваше по-нататъ-
шното повишаване на
изискванията за лидерски
качества и професиона-
лизъм на училищните ди-
ректори. Въпросът за под-
бора им и за тяхното по-
стоянно обучение става
все по-актуален. Защото
повечето от тях са досе-
гашни учители без специ-
ална квалификация за уп-

равленска дейност и ли-
дерско присъствие в жи-
вота на колектива.

Смятам, че за необхо-
димите компетентности
като съвкупност от знания,
управленски умения и
личностни качества в про-
екта за нов Закон за пре-
дучилищно и училищно
образование са предяве-
ни по категоричен начин
необходимите изисквания.
За длъжността директор
не може да кандидатства
педагогически специа-
лист, който не притежава
учителски стаж. Предла-
гам обаче да се посочат
поне 3 години необходим

стаж и само при липса на
подходящ кандидат да се
допускат дори и една го-
дина. Не подлежи на дис-
кусия, че директорската
длъжност трябва да се за-
ема с конкурс от личност,
доказала своите качества
в конкуренция с други кан-
дидати. Директор, заел
тази длъжност за първи
път, правилно ще работи
една година с подкрепата
на друг опитен директор-
наставник. Тук предлагам
да се добави, че се изиск-
ва още през следващата
втора година да осъщест-
ви специализация във вуз
по организация и управ-

Преди повече от двадесет години чух мъж на около сегаш-
ните мои 80 години да казва на група млади хора, опиянени от
щастието, че посрещат зората на българската демокрация:
“Мили мои, усещам, че радостта ви скоро ще угасне, когато
видите как българският чорбаджия плаща и храни.” За съжале-
ние неговото предсказание се сбъдна. Моята добавка е: Няма
нищо по-хубаво и от най-лошия социализъм, когато имаше
работа и хляб за всички, нямаше ратаи, чифликчии и аренда-
тори. Никой не залостваше дома си с железни врати и решетки.

Расте броят на “щастливците” да намерят нещо в кофите за
боклук, хартисало от софрата на българския чорбаджия. Стоти-
ци хиляди са безработни, други чакат с месеци да получат
заработените си пари. Е, свободни са да протестират и стачку-
ват, да се оплакват на профсъюзните босове. Без всякакъв
резултат. Който не му харесва, прав му път, на гурбет да иде.

Времето е на българските милионери. Те живеят в охолство
и разврат в своите дворци, яхти и чуждоземни курорти. А тези,
които са се родили бедни, да се радват, че имат свобода да
просят, да крадат, да проституират. И тази родна картина се
наблюдава по времето на разцвета на човешката цивилизация,
на фона на  роботизация, компютризация, когато и просяците
носят мобилни телефони. Вярвам обаче, че хората скоро ще
измислят името на бъдещото общество, освободено от бедност-
та и несправедливостта. Не може вечно да се върви надолу.

Благой МИХАЙЛОВ, София

Екипът на телевизионното шоу “Канала”,
излъчено по БНТ на 14 юли т.г., си направи шега
с доц. Божидар Димитров, показвайки го като
вампир с два големи бели зъба. Тогава всички
се засмяхме на сполучливия шарж, но после ми
дойде наум, че е тъжно.

Чудя се къде отидоха изповядваният от про-
фесора комунизъм и леви идеи в партията, в ко-
ято членуваше. Той днес дори ги обругава - той,
който години наред е ползвал благата на соци-
ализма като негов фаворит, като агент на негови-
те служби за сигурност, като директор на Наци-
оналния исторически музей от незапомнени вре-
мена... Да се обърнеш и да се изхрачиш върху
миналото си, не е ли признак на вампирясване?

От телевизионния екран Божидар Димитров
заяви, че няма нищо лошо да има богати хора.
Той или не разбира че у нас има богати, защото
са ограбили тези, които днес са бедни, или про-
сто слугува ясно кому. Едни хора са станали бо-
гати, защото са ограбили благата, произведени

Георги АРГИРОВ

Голям срам браха български-
те футболни отбори още със
старта на евротурнирите тази
година. И четирите ни предста-
вители отпаднаха още след
първото явяване на европейска-
та футболна сцена. Напускане на
турнирите още през юли не се
беше случвало в досегашната ни
футболна история.

ЦСКА отпадна от словенско-
то джудже “Мура” в елиминаци-
ите на Лига Европа и още на
другия ден “армейците” освобо-
диха 11 играчи, което си е цял
тим. След провала срещу бос-
ненския “Сараево” “Левски” не

Шоковото увели-
чение на цената на
еленергията с 13%
от началото на юли
си е просто поред-
ният финансов удар
срещу бедстващите
българи. Действие-
то на националния
регулатор е проти-
вонародно, поставя
в безизходна ситу-
ация борещия се за
оцеляване бълга-
рин.

Питам се ще има
ли КС необходима-
та воля и разум да
отхвърли измислените аргумен-
ти на г-н Ангел Семерджиев, или
ще се задоволи с шикалкавене
и заглаждане на шоковия удар?
В отговор на многобройните
протести от страна на потърпев-
шите българи и исканията за
оставка на Семерджиев, той за-
явява едва ли не, че е недосе-
гаем от закона и никой не може
да го свали от поста шеф на
ДКЕВР. Наглост и безсрамие от

ление на училището.
Безспорно най-голя-

мото нормативно пости-
жение в кариерното раз-
витие на педагогически-
те кадри, включително и
на директорите, е тяхно-
то атестиране на всеки 4
години. То трябва да се
обвърже освен с реали-
зацията на стратегията за
развитие на училището и
с изискването за придо-
биването на специализа-
ция по организация и уп-
равление на образовани-
ето, както и с придобива-
не на професионалноква-
лификационна степен.

Известно е, че учите-

лите от цялата страна
многократно са подкрепя-
ли идеята за мандатност
на директорската длъж-
ност. Подкрепям я и аз.
Защо? Предвидено е
след атестация посредст-
веният директор да се ос-
вобождава. Останалите
обаче продължават - кол-
ко мандата? Ами ако в ко-
лектива израсне и друг
лидер (директорът неви-
наги е лидер), при това с
потенциал за управле-
нец, особено при реална
необходимост от промени
в политиката на училище-
то? Трябва мандатност!

Лидерът е длъжен да

притежава много качест-
ва, но най-важното е спо-
собността за адаптация
към обективно обуслове-
ните промени в глобална-
та и във вътрешната сре-
да. На лидера му е необ-
ходима изключителна
чувствителност към нови-
те условия, дори преди да
са настъпили. Закостеня-
лостта на възгледите и
липсата на разбиране за
новото са най-честата
причина за провала на
лидерите в образовател-
ната система.

Доц. Петко КРЪСТЕВ
Кърджали

Евроидиоти ли са футболните ни отбори?

Е
дин от най-
важните факто-
ри за качество-
то на образова-
нието е състоя-

изгони само един от футболисти-
те, но собственикът Тодор Бат-
ков наложи яки глоби, а гневни
фенове налетяха на капитана
Станислав Ангелов и треньора
Илиан Илиев пред “Герена” и
трябваше родната полиция да
брани “сините звезди”. Пловдив-
ският “Локомотив” отпадна от
холандския “Витес” и остана без
собственик, но бързо успя да
излезе от ситуацията. Аптекар-
ският бос Веселин Марешки се
нагърби да “лекува” черно-бяла-
та лавина след оттеглянето на
Константин Динев. Дали обаче
варненският бос от дистанция ще
успее е друг въпрос. Разградски-
ят “Лудогорец”, сочен от всички
за пример как трябва да се ра-
боти, отпадна от миналогодиш-
ния участник в групите на Шам-
пионската лига “Динамо” Загреб
къде с малко съдийска помощ,
къде с малшанс.

Отпадането на ЦСКА е зако-
номерно. Преди 4 години Ди-
митър Борисов и Иво Иванов спа-
сиха ЦСКА от фалит, но оттогава
не се и научиха как се управлява
футболен клуб. Всяка година пер-
ничаните наливат милиони, но
след края на всеки сезон фено-
вете на “армейците” говорят с
мъка за провалена селекция, от-
падане от евротурнирите и неяс-
но бъдеще. Да припомним ли, че
звездата на “червените” Жуниор
Мораес бе продаден ден преди
първия мач със словенците. Така

ясно пролича, че да се “извозва”
боклукът на София не е равно-
силно на това да се “извозва”
ЦСКА. Каквото и правят двамата
собственици на “червените”,
въпреки наглед добрите им на-
мерения.

В “Левски” поне в организа-
ционен план всичко е наред.
Има почти завършена селекция,
но за момента няма резултати.
Няма да е лошо обаче Тодор
Батков по-малко да говори, за-
щото след поредните провали
обикновено ръси “бисери”, които
обаче не топлят сърцата на “си-
нята половина” на България.

При “Лудогорец” положение-
то е подобно. Там проблемът е
предимно в липсата на шампи-
онско мислене и самочувствие.
Въпреки спечеления требъл и
наличието на футболисти, извою-
вали титли и с други отбори, раз-
градчани не проявяват футболна
зрелост. Те забравиха основната
футболна истина, че всеки мач
се играе, докато съдията не сви-
ри неговия край. А това не се видя
нито в Загреб, нито в Разград. В
последните минути на редовното
време и на скандално дългото
продължение “зелените” се
търкаляха по зеления терен, вме-
сто да играят. Може би и затова
съдията от Германия го даде това
голямо продължение. Така отбо-
рите ни освен с позорен провал
май заслужиха да бъдат опреде-
лени за евродиоти.

ДКEВР КАТО ЛИКВИДАТОР
НА БЕДНИТЕ БЪЛГАРИ

страна на висш държавен слу-
жител.

Повече от ясно е, че ако КС
приеме за нормално, т.е. уза-
кони с решението си приетите
13% увеличение, това означа-
ва, че регулаторът ще бъде
официално узаконен като лик-
видатор на голямата част от
българския народ.

Георги АСЕНОВ, Лом

От телевизионния екран Вампири, таласъми...
от други хора, с което са ги превърнали в бедни.
Явно, за него в това няма лошо. Няма нищо лошо
едни да имат дворци и вили в Кан или Монако за
десетки милиони евро, а други да спят в топлофи-
кационните шахти; едни да преяждат, а други да
ровят в кофите за боклук за прехрана.

Има три степени на квалификация - чирак,
калфа и майстор, съответно - основно, средно и
висше образование. Работният ден за всички е
осем часа и силите на едни хора не превъзхож-
дат тези на другите повече от два до три пъти.
Поради това учените-икономисти отдавна са ка-
зали, че едни хора не трябва да получават по-
вече от два до три пъти блага от другите. Това,
което е в повече, е ограбено, присвоено чрез
измама, насилие и други средства. Та, по-добре
доц. Димитров да не пробутва от телевизионния
екран своите вампири като еталон!

Българско работническо
марксистко движение (БРМД)

Няма по-добро и от
най-лошия социализъм
Няма по-добро и от
най-лошия социализъм
Няма по-добро и от
най-лошия социализъм
Няма по-добро и от
най-лошия социализъм
Няма по-добро и от
най-лошия социализъм
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Позиция Мисия Брюксел

‚˙ÁÍÎËÍ‚‡ı‡ ìŒ, ¡˙Î„‡Ëˇ! —Ú‡Ì‡-
Ú‡ Ì‡ ÓÁËÚÂ!î.

œÂÁ ÚÂÁË ‰‡ÎÂ˜ÌË „Ó‰ËÌË
‰˙Ê‡‚‡Ú‡ ÌË ÓÚ‰ÂÎˇ¯Â ÌˇÍ‡Í‚Ë
ÒÂ‰ÒÚ‚‡ Á‡ ÔÓÔ‡„‡Ì‰‡ ÔÂ‰ ˜ÛÊ-
‰ÂÌˆËÚÂ. ÃÓÊÂ ‰‡ ÒÏÂ ·ËÎË ÚÓÚ‡-
ÎËÚ‡Ì‡ ‰˙Ê‡‚‡, ÌÓ ÂÁÛÎÚ‡Ú˙Ú
·Â¯Â Ì‡ÎËˆÂ. «‡Ô‡‰ÌˇˆËÚÂ ÁÌ‡Âı‡
Á‡ ¡˙Î„‡Ëˇ Ï‡ÎÍÓ, ÌÓ ÒÚÂÂÓÚËÔË-

ÚÂ ·ˇı‡ ÔÓÎÓÊËÚÂÎÌË. ÃÓÂ, ÔÎ‡ÌËÌË, Ì‡È-ÏÓ˘ÌËÚÂ ÓÔÂÌË
„Î‡ÒÓ‚Â, Ì‡È-ÒËÎÌËÚÂ ·ÓˆË Ë ˘‡Ì„ËÒÚË, Ì‡È-ÔÂÍ‡ÒÌËÚÂ
„ËÏÌ‡ÒÚË˜ÍË, ÍÓÌÍÛÂÌÚÓÒÔÓÒÓ·Ì‡ Ó˙ÊÂÈÌ‡ ÔÓÏË¯ÎÂÌÓÒÚ
Ë... ÓÁË. ÃÓÊÂ ‰‡ Ò˙Ï ·ËÎ Ï‡Î˙Í Ë ÌÂ ÓÒÓ·ÂÌÓ ËÌÙÓÏË‡Ì,
ÌÓ ÒÂ „Ó‰ÂÂı, ˜Â Ò˙Ï ·˙Î„‡ËÌ.

¬ Ì‡¯Ë ‰ÌË ìÔÓÔ‡„‡Ì‰‡î Á‚Û˜Ë ÔÓ ÍÓÏÛÌËÒÚË˜ÂÒÍË, Á‡-
ÚÓ‚‡ ÚÂÏËÌ˙Ú ·Â Á‡ÏÂÌÂÌ Ò ìÔË‡î. ” Ì‡Ò ËÏ‡ ıËÎˇ‰Ë ÔË‡
ÙËÏË. “‡Ï ËÁÚË˜‡ ÛÊ‡ÒÌÓ ÏÌÓ„Ó Ì‡ˆËÓÌ‡ÎÂÌ ÂÒÛÒ. œ‡ËÚÂ
Ó·‡˜Â ÓÚË‚‡Ú Á‡ ÎË˜Ì‡ Î˙ÊÎË‚‡ ÂÍÎ‡Ï‡ Ì‡ ÔÓÎËÚËˆË ‚˙‚
‚˙ÚÂ¯ÂÌ ÔÎ‡Ì. ÕÂ Á‡ ÏÂÊ‰ÛÌ‡Ó‰ÌÓÚÓ ËÁÏÂÂÌËÂ Ì‡ ‰˙Ê‡-
‚‡Ú‡. «‡ÚÓ‚‡ ‚ Ì‡¯Ë ‰ÌË ÌÂ Â ÔÂÔÓ˙˜ËÚÂÎÌÓ ‰‡ Í‡Á‚‡¯,
˜Â ÒË ·˙Î„‡ËÌ. ¿Á Ë ‰Ó ‰ÌÂÒ ·˙Á‡Ï ‰‡ ËÁÚ˙ÍÌ‡ Ò‚ÓˇÚ‡
Ì‡ˆËÓÌ‡ÎÌ‡ ÔËÌ‡‰ÎÂÊÌÓÒÚ. ÕÓ ˜ÂÒÚÓ Á‡Ô‡‰ÌËÚÂ Ò˙·ÂÒÂ‰ÌË-
ˆË Ò‡ ÒÂ ÒÂÔ‚‡ÎË: ì»ÒÍ‡ÚÂ ‰‡ Í‡ÊÂÚÂ, ˜Â ÓÚ ·˙Î„‡ÒÍË ÔÓ-
ËÁıÓ‰?î œÓ‰ÚÂÍÒÚ˙Ú Â, ˜Â ‰‡ ÒË Ò‡ÏÓ ·˙Î„‡ËÌ, Â ÍÓÙÚË -
ÚÓÎÍÓ‚‡ ÓÚ‰‡‚Ì‡ ÒË ÚÛÍ, Á‡˘Ó ÌÂ ÒË ÒÚ‡Ì‡Î ·ÂÎ„ËÂˆ?

ƒÛ„Ë Ò‡ ÏÂ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ˇÎË ÔÓ ÒÎÂ‰ÌËˇ Ì‡˜ËÌ: ì“ÓÈ Â ·˙Î„‡-
ËÌ, ÌÓ ÏÌÓ„Ó ÒÔÂˆË‡ÎÂÌî. œÓ‰‡Á·Ë‡ ÒÂ, ˜Â Ó·ËÍÌÓ‚ÂÌËÚÂ
·˙Î„‡Ë ÌÂ Ò‡ ˆ‚ÂÚÂ Á‡ ÏËËÒ‡ÌÂ. Õ‡ÔÓÒÎÂ‰˙Í ËÏÂÚÓ ¡˙Î„‡-
Ëˇ ˜ÂÒÚÓ ‚˙‚Ë ‚ ÍÓÏÔÎÂÍÚ Ò ÍÎ˛˜Ó‚ËÚÂ ‰ÛÏË ÍÓÛÔˆËˇ,
Ó„‡ÌËÁË‡Ì‡ ÔÂÒÚ˙ÔÌÓÒÚ, Ì‡¯ÂÒÚ‚ËÂ Ì‡ ÓÏË, Í‡‰ˆË, ÔÓ-
ÒˇˆË, ÔÓÒÚËÚÛÚÍË, ÒÛÚÂÌ¸ÓË Ë ÔÓ˜ÂÂ ÙÎÓ‡ Ë Ù‡ÛÌ‡.

ÕÂ ˜Â ÚÂÁË ÌÂ˘‡ „Ë ÌˇÏ‡. ÕÓ Â‰ËÌÒÚ‚ÂÌÓ Ì‡¯‡Ú‡ ‰˙Ê‡-
‚‡ Ú˙ÔË ‰‡ ·˙‰Â ÓÔËÒ‚‡Ì‡ ÏÂ‰ËÈÌÓ ÔÓ ÚÓÁË Ì‡˜ËÌ. ¬ÒË˜ÍË
‰Û„Ë ÒÚ‡ÌË Â‡„Ë‡Ú ÓÒÚÓ. —‚‡ÎˇÏ ¯‡ÔÍ‡ Ì‡ ÛÍ‡ËÌˆËÚÂ.
ƒ˙Ê‡‚‡Ú‡ ËÏ ÏÓÊÂ ‰‡ Â Ó˘Â ‰‡ÎÂ˜Â ÓÚ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ËÚÂ Á‡
Á‡Ô‡‰Ì‡ ‰ÂÏÓÍ‡ˆËˇ. ÕÓ  ËÂ‚ Â‡„Ë‡ Í‡ÚÂ„ÓË˜ÌÓ Ì‡ ‚ÒË˜-
ÍË ÓÔËÚË ÓÍÓÎÓ Â‚ÓÔÂÈÒÍÓÚÓ Ô˙‚ÂÌÒÚ‚Ó ÔÓ ÙÛÚ·ÓÎ ‰‡ ÒÂ
Ò˙Á‰‡‚‡ ÏÂ‰ËÂÌ ËÏË‰Ê Ì‡ ÒÚ‡Ì‡Ú‡ Í‡ÚÓ ‡È Ì‡ ÔÓÒÚËÚÛˆË-
ˇÚ‡ Ë ˆ‡ÒÚ‚Ó Ì‡ ‡ÒËÁÏ‡ ÔÓ ÒÚ‡‰ËÓÌËÚÂ. “ÂıÌËÚÂ ÔÓÒÎ‡ÌËˆË
ÌÂ Ò‡ÏÓ ÔË¯‡Ú ‰ËÔÎÓÏ‡ÚË˜ÂÒÍË ÌÓÚË, ÚÂ ÒÂ ÒÂ˘‡Ú Ò ÊÛÌ‡-
ÎËÒÚË Ë „Î‡‚ÌË Â‰‡ÍÚÓË, ÒÎÂ‰ ÍÓÂÚÓ Ò˙ÓÚ‚ÂÚÌËÚÂ ÏÂ‰ËË
ËÏ‡Ú Â‰ÌÓ Ì‡ÛÏ, ÔÂ‰Ë ‰‡ ÔÂ‚˙˘‡Ú Ú‡ÁË ‰˙Ê‡‚‡ ‚ ÏË-
¯ÂÌ‡.

» Û Ì‡Ò, Ë Ì‡ «‡Ô‡‰ ËÏ‡ ÏÌÓ„Ó ıÂÈÚ˙Ë, ÍÓËÚÓ ÒË ËÏ‡Ú
Î˛·ËÏË ÌÂ„‡ÚË‚ÌË ÏË¯ÂÌË. “‚˙‰ˇ, ˜Â ‚ ÛÒÎÓ‚ËˇÚ‡ Ì‡ ·ÂÁ-
ÔÂˆÂ‰ÂÌÚÌ‡ ÍËÁ‡ ‚ ≈—, ‚Â˘‡Â˘‡ ÌÂ„Ó‚Ëˇ ‡ÁÔ‡‰, ¡˙Î„‡Ëˇ
ÒÂ Â ÔÂ‚˙Ì‡Î‡ ‚ ÏË¯ÂÌ‡ Ì‡ Â‚ÓÔÂÈÒÍËÚÂ Ë Ò‚ÂÚÓ‚ÌËÚÂ
ıÂÈÚ˙Ë.

 ‡Á‚‡Ú, ˜Â ‚ÒˇÍ‡ ÍËÁ‡ Â Â‰Ì‡ ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚ. «‡ ÏÂÌ Úˇ Â
¯‡ÌÒ ‰‡ Ó·ˇÒÌËÏ ¡˙Î„‡Ëˇ Ì‡ ‰Û„ËÚÂ. » Ì‡ ÒÂ·Â ÒË.

≈‚ÓÔ‡ Â ‚ ËÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË Ë ‰ÂÏÓ„‡ÙÒÍË ÛÔ‡‰˙Í. ÕÓ
ÌËÍÓÈ ÌÂ Â ·ËÎ ÔÓ-ÁÎÂ ÓÚ ·˙Î„‡ËÚÂ Ë ‚ ‰‚ÂÚÂ Ó·Î‡ÒÚË. ƒÌÂÒ
√˙ˆËˇ ÔÂÊË‚ˇ‚‡ ÌË˘ÓÊÌÓ Ï‡ÎÍ‡ ˜‡ÒÚ ÓÚ ÒÚ‡‰‡ÌËˇÚ‡ Ì‡
·˙Î„‡ËÚÂ ÔÂÁ ‰‚‡‰ÂÒÂÚÚÂ „Ó‰ËÌË Ì‡ ÔÂıÓ‰. ÕËÍÓˇ ÒÚ‡Ì‡
ÌÂ Â Á‡„Û·ËÎ‡ (·ÂÁ ‚ÓÈÌ‡) Á‡ ÚÓÎÍÓ‚‡ Í‡ÚÍÓ ‚ÂÏÂ ÚÓÎÍÓ‚‡
„ÓÎˇÏ‡ ˜‡ÒÚ ÓÚ Ì‡ÒÂÎÂÌËÂÚÓ ÒË, Í‡ÍÚÓ ¡˙Î„‡Ëˇ. —ÎÂ‰ Í‡ÚÓ
ÌË ÔËÂı‡ ‚ ≈—, ÌËÂ ÌˇÏ‡ÏÂ ‡·ÒÓÎ˛ÚÌÓ ÌËÍ‡Í˙‚ Ì‡ˆËÓÌ‡ÎÂÌ
ÔÓÂÍÚ!

ÕÓ ÚÓ˜ÌÓ ÔÓ Ò˙˘Ëˇ Ì‡˜ËÌ Ë ≈— ÌˇÏ‡ ‡·ÒÓÎ˛ÚÌÓ ÌËÍ‡Í˙‚
ÔÓÂÍÚ Á‡ ÒÂ·Â ÒË. —ÎÂ‰ ‡Á¯Ëˇ‚‡ÌÂÚÓ ≈— Â¯Ë ‰‡ ÒÂ ·ÓË
Ò ÔÓÏˇÌ‡Ú‡ ‚ ÍÎËÏ‡Ú‡. ÕÓ ÔÓÍ‡È ÍËÁ‡Ú‡ ≈‚ÓÒ˙˛Á˙Ú
Ì‡Ô˙ÎÌÓ Á‡·‡‚Ë, ˜Â ·Â¯Â Á‡ÔÓ˜Ì‡Î ‰‡ ÒÔ‡Òˇ‚‡ ÔÎ‡ÌÂÚ‡Ú‡...
“‚˙‰ˇ, ˜Â ¡˙Î„‡Ëˇ Â ÍÓÌˆÂÌÚË‡Ì ËÁ‡Á Ì‡ ≈—. ≈‚Ó-
Ò˙˛Á˙Ú Â ‚ ÍËÁ‡ ÓÚ ÌÂÓÚ‰‡‚Ì‡, ÌÓ ÌËÂ ‚Â˜Â ‚ÚÓÓ ÔÓÍÓÎÂÌËÂ
ÒÏÂ ‚ ÍËÁ‡. ≈— ÚÂÔ˙‚‡ ˘Â ÒÚˇ„‡ ÍÓÎ‡ÌËÚÂ, ‡ ÌËÂ Ò‡ÏÓ ÚÓ‚‡
Ô‡‚ËÏ ÔÂÁ ÔÓ-„ÓÎˇÏ‡Ú‡ ˜‡ÒÚ Ì‡ Ò˙ÁÌ‡ÚÂÎÌËˇ ÒË ÊË‚ÓÚ. ¬
≈— ÍÓÂÌÌÓÚÓ Ì‡ÒÂÎÂÌËÂ Ì‡Ï‡Îˇ‚‡, Á‡ ÒÏÂÚÍ‡ Ì‡ ÔË¯˙ÎˆË
Ì‡È-‚Â˜Â ÓÚ ‡‡·ÒÍËˇ Ò‚ˇÚ. ” Ì‡Ò ÔÓÔÓˆËˇÚ‡ ÏÌÓ„Ó ÓÚ‰‡‚-
Ì‡ ÒÂ ÔÓÏÂÌˇ ‚ ÔÓÎÁ‡ Ì‡ ‰Ó¯ÎËÚÂ ÓÚ »Ì‰Ëˇ. ≈‚ÓÔ‡ ÚÂÔ˙‚‡
ÒÂ ÛÒÂÚË, ˜Â „Û·Ë ÍÓÌÍÛÂÌÚÓÒÔÓÒÓ·ÌÓÒÚ ‚ ËÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍ‡Ú‡
ÒÙÂ‡. ” Ì‡Ò ÚÓ‚‡ ÒË Â ıÓÌË˜ÂÒÍÓ Ò˙ÒÚÓˇÌËÂ.

œÂÁ 60-ÚÂ „Ó‰ËÌË ‘‡ÌˆËˇ Ë ¬ÂÎËÍÓ·ËÚ‡ÌËˇ  Á‡„Û·Ëı‡
ÍÓÎÓÌËËÚÂ ÒË. ƒÌÂÒ ≈‚ÓÔ‡ „Û·Ë Ò‚ÓˇÚ‡ ÔÓÁËˆËˇ Ì‡ Ô˙‚ÓÒ-
ÚÂÔÂÌÌ‡ Ò‚ÂÚÓ‚Ì‡ ÒËÎ‡. œÓ‰Ó·ÌÓ ÌÂ˘Ó ÔÂÊË‚ˇ flÔÓÌËˇ ÔÂ‰Ë
ÓÍÓÎÓ ‰‚Â ‰ÂÒÂÚËÎÂÚËˇ - ÏÂÊ‰Û‚ÂÏÂÌÌÓ Úˇ Ò‚ËÍÌ‡ Ò ÌÓ‚ÓÚÓ
ÒË Í‡˜ÂÒÚ‚Ó Ì‡ Ò‚ÂÚÓ‚Ì‡ ÒËÎ‡ ‚ ÛÔ‡‰˙Í. ÕÓ ≈‚ÓÔ‡ ÓÒÚ‡‚‡
Â‰ÌÓ ‰Ó·Ó ÏˇÒÚÓ Á‡ ÊË‚ÂÂÌÂ, ‡ ¡˙Î„‡Ëˇ Â Â‰ÌÓ ÔÂÍ‡ÒÌÓ
ÏˇÒÚÓ Á‡ ÔÂÍ‡‚‡ÌÂ Ì‡ ÔÓ˜Ë‚Í‡ Ë ‰ÓË Á‡ ÊË‚ÓÚ, ‡ÍÓ ÒË ÒË
Ò˙Á‰‡Î ÛÒÎÓ‚Ëˇ. ¬ÒÂ ÔÓ‚Â˜Â ≈‚ÓÔ‡ ˘Â ÒÂ ÔÂ‚˙˘‡ ‚ Â‰ËÌ
Ó„ÓÏÂÌ ÏÛÁÂÈ, ‡‰‚‡˘ ÔÓÒÂÚËÚÂÎËÚÂ Ò ËÒÚÓËˇ, ˆË‚ËÎËÁ‡-
ˆËˇ, ÔËÓ‰‡, ÍÛıÌˇ, ËÁÍÛÒÚ‚Ó. ‘‡ÌˆËˇ Ë »ÒÔ‡ÌËˇ Ò‡ Ì‡È-
ÚËÔË˜ÌËˇÚ ÔËÏÂ Á‡ ‰˙Ê‡‚Ë Ò ˜Û‰Ó‚Ë˘ÂÌ ÚÛËÒÚË˜ÂÒÍË
ÔÓÚÂÌˆË‡Î. ŒÒ‚ÂÌ ÚÓ‚‡ ‘‡ÌˆËˇ Â „‡Î‡ÍÚË˜ÂÒÍË ¯‡ÏÔËÓÌ ‚
Ó·Î‡ÒÚÚ‡ ìËÁÍÛÒÚ‚Ó ‰‡ ÒÂ ÊË‚ÂÂî. ƒÓÔÛÒÍ‡Ï, ˜Â ÏÂÊ‰Û ËÁÍÛ-
ÒÚ‚ÓÚÓ ‰‡ ÊË‚ÂÂ¯ Ë Á‡Ú˙‚‡ÌÂÚÓ ‚ ÍËÁ‡Ú‡ ËÏ‡ ÌˇÍ‡Í‚‡
‚˙ÁÍ‡. ÕÓ ÔÓÌÂÊÂ ˜Ó‚ÂÍ ÊË‚ÂÂ Ò‡ÏÓ ‚Â‰Ì˙Ê, ‡Á Ò˙Ï Á‡
ÙÂÌÒÍËˇ ÏÓ‰ÂÎ. ‘ÂÌÒÍË? œÓ-ÚÓ˜ÌÓ ·Ë ·ËÎÓ - Â‚ÓÔÂÈÒÍË.

ŒÚ ÌˇÍÓÎÍÓ ‰ÌË Ò˙Ï ‚ Ó‰ËÌ‡Ú‡ Á‡ Í‡Ú˙Í ÓÚÔÛÒÍ Ë Á‡
ÔÓÂ‰ÂÌ Ô˙Ú ÒÂ Û‚Âˇ‚‡Ï, ˜Â Û Ì‡Ò ‰ÓË ‚˙Á‰Ûı˙Ú ÏËË¯Â
ÔÓ-ıÛ·‡‚Ó. ”ÌËÍ‡ÎÌÓÚÓ ÊË‚ÓÚËÌÒÍÓ Ë ‡ÒÚËÚÂÎÌÓ ‡ÁÌÓÓ·‡-
ÁËÂ Û Ì‡Ò Ò‡ ÏËÎËÓÌË Ô˙ÚË ÔÓ-ˆÂÌÌË ÓÚ ÁÎ‡ÚÌËˇ ÂÁÂ‚ ‚ ¡Õ¡
Ë ‰ÓË Ì‡ ≈÷¡. ¬ÒˇÍ‡Í‚Ó ÏÌÓ„ÓÓ·‡ÁËÂ Ó·Ó„‡Úˇ‚‡ ‰˙Ê‡‚‡-
Ú‡, ‡ÍÓ Úˇ Â Ì‡ ÏˇÒÚÓÚÓ ÒË. —˙˘ÓÚÓ ÒÂ ÓÚÌ‡Òˇ Ë Á‡ ≈‚ÓÔ‡.

«‡ ‰‡ ‰Ó‚˙¯‡ Á‡Í‡˜Í‡Ú‡ ‚ Á‡„Î‡‚ËÂÚÓ Á‡ ÓÏËÚÂ, ÌÂÍ‡
‚ÁÂÏÂÏ ÔËÏÂ ÓÚ ËÒÔ‡ÌˆËÚÂ. ÕÂ ÔÂ‚˙Ì‡ ÎË ÙÎ‡ÏÂÌÍÓÚÓ
ÚÂıÌËÚÂ ˆË„‡ÌË ÓÚ ÒÚË„Ï‡ÚËÁË‡ÌÓ Ì‡ÒÂÎÂÌËÂ ‚ ÍËÒÚ‡ÎÌ‡
ÏÂ˜Ú‡ Á‡ Í‡ÒË‚ Ì‡˜ËÌ Ì‡ ÊË‚ÓÚ?

Георги ГОТЕВ

И
Ï‡ı Í˙ÒÏÂÚ‡ Ó˘Â Í‡ÚÓ
Ï‡Î˙Í ‰‡ ÊË‚Âˇ ‚ ˜ÛÊ·ËÌ‡.
 Ó„‡ÚÓ Á‡Ô‡‰ÌˇˆËÚÂ ÏÂ ÔË-
Ú‡ı‡ ÓÚÍ˙‰Â Ò˙Ï, ˜ÂÒÚÓ

Страна на розите
или страна
на ромите?

От стр. 11

„Здравейте,
господа войници!”
Парад. Президентът на републиката обхожда
редиците на част от оредялата българска армия

- Здравейте, господа
войници!

- Здраве желаем, гос-
подин президент!

Един господин поздра-
вява други господа.

Етимологичните речни-
ци поясняват, че “госпо-
дин” произлиза от “госпо-
дар” и че “господ”означа-
ва власт, властител. След
Великата френска револю-
ция възприетото “гражда-
нин” става синоним на
гражданско и класово рав-
ноправие. Отзвук на демо-
кратичен повей са и иска-
нията на разбунтувалите
се руски войници по фрон-
товете на Първата светов-
на война господа офице-
рите да се обръщат към
тях на “Вие”. Едно от първи-
те решения на Временно-
то правителство след Фев-
руарската революция в Ру-
сия е да отмени всякакви
звания и обръщения, осно-
вани на класово различие,
като “сиятелство”, “превъз-
ходителство” и прочее, ус-
тановени от Табела на зва-
нията още от времето на
Петър I. Временното пра-
вителство приема обръще-
нието “другари” (товарищи)
между военнослужещите.
Това обръщение битува
сред казаците от Запорож-
ката сеч още от XVII-XVIII
век. С тази дума се е обръ-
щал към своите войници
великият руски пълково-
дец Александър Суворов.
Това е обръщение към
другарите в боя, но то не
изтрива различията и от-
говорностите между ко-
мандира и войника. Пак
Суворов казва: “Дружбата
и службата са две пара-
лелни линии, които никога

Румен ПОПОВ,
контраадмирал о.з.

не се пресичат”.
След Октомврийската

революция обръщението
“другар” в партийните сре-
ди преминава в обществе-
на употреба и добива
гражданственост в офици-
алното общуване в държа-
вата. По-късно, когато след
Втората световна война се
формират двата противо-
стоящи блока на Изток и
Запад, това обръщение се
установявя във всички со-
циалистически страни.

С промените от 1989 г.
първата грижа на “рефор-
маторите” беше да зачерк-
нат думата “другар” от об-
ществена употреба и да
направят всички “господа”.

Доколко всички сме
“господа” с еднаква те-
жест пред обществото и
закона, е спорен въпрос,
но нека да се върнем към
поздрава на президента:
“Здравейте, господа вой-
ници”. Наистина ли госпо-
дин президентът и госпо-
дата войници имат ед-

накъв статус в обществе-
ния и държавния живот?
Фактът, че президентът
свободно се разхожда
пред строя, а господин
войникът е впримчен в
него и е задължен да от-
говори по точно опреде-
лен начин, го прави не-
равностоен. По-важното е
друго: господин прези-
дентът е върховен главно-
командващ и има право да
изпрати господин войни-
ка където той сметне за
нужно, но той, войникът,
не може да откаже, дори
когато това е Афганистан.
По йерархическата
стълбица на господин
войника могат да му запо-
вядват министър-предсе-
дателят, министърът на
отбраната, командирът на
отбраната и всички по-
малки началници с по-го-
леми длъжности и звания.
Всички учтиво могат да го
наричат “господин вой-
ник” и да се разпореждат
с неговите умения, сили и

с живота му дори. Най-
многото, което “господин”
войникът може да напра-
ви, е да каже “слушам”.
Във всички други случаи
го заплашват наказания,
съд. Тези взаимоотноше-
ния произлизат от консти-
туцията и са записани в
законите на страната  и
уставите на въоръжените
сили. В такъв случай какъв
е смисълът на взаимните
любезности, които си раз-
менят президентът и вой-
ниците.

След разпадането на
СССР в Русия също заме-
ниха официалното обръ-
щение “другарю” с “госпо-
дин”, “госпожа” и пр. Във
въоръжените сили обаче
обръщението “другарю,
другари” се запази. С това
се подчертава не равен-
ството в отговорностите, а
равенството във войната
и боя.

Днес Русия не ни слу-
жи за пример. В армиите
от НАТО обръщението “от-
горе надолу” е “солдати”,
“сержанти”, а в обратно на-
правление, “отдолу наго-
ре”, е еднозначно: “сър”
(господин, обръщение към
благородник, класово раз-
личен от войника) .

В по-старите времена,
за които с пресилено уми-
ление си спомнят съвре-
менните “патриоти”, в за-
поведи и пред строя про-
славените командири от
войните, които води отече-
ството, се обръщат към
подчинените си с най-до-
стойното звание: “Войни-
ци”! А когато са доволни
от техните победи, ги на-
ричат: “Юнаци”, “Герои”,
“Орли”.

Могат ли тези думи да
стоят в един ред с “Госпо-
дин”.

Народе????

Каква свобода? От какво свобо-
да? От НАШАТА високодемократич-
на и дълбокохуманна Османска
империя?! От тази “гнила и безза-
конна държава”? От “сегашната
държавна деспотско тиранска сис-
тема в което днес безчеловечно
беснеят турски кеседжии и енича-
ри и в което владей правото на си-
лата”? От “тиранството, безчелове-
щината и самата държавна систе-
ма на турското правителство на
Балканския полуостров”?

И каква е подлата цел? На мя-
стото на това “забележително мул-
тикултурално постижение” “да се
подигне храм на истинната и пра-
вата свобода... на съгласието,
братството и съвършеното равен-
ство между всички народности”!

Това не е “коварството” на офи-
циалната историография.

Тези думи са на Васил Левски.
Който (по логиката на чирака) си е
най-откровен престъпник и държа-
вен враг. Как да не го обесиш!

Какво правят 22 години декон-
структорите на българската исто-
рия, спешените чираци и калфи на
нео-османизма, и всички ония ти-
пове, които мърсуват в олтара на
народната памет?

Когато наричат Левски коне-
крадец и детеубиец, Ботев теро-
рист, а неговата публицистика - из-
точник на “ужас и отвращение”;
когато наричат Априлското въста-
ние зловреден мит, а Възражда-

Историкът и деконструкторите

нето - още по-зловреден; когато
възкресяват мечтата на Мидхат
паша за османска нация, обслуж-
ват стратегията на нео-османизма,
и ни внушават, че сме едни осман-
ски мутанти; когато поискаха па-
метник на Сюлейман паша на
Шипка, а утре ще поискат памет-
ник на Барутанлията насред Ба-
так; когато ни сочат за най-светъл
пример хаджи Иванчо - знаят ли
какво правят?

Знаят. Зачеркват българската
нация и българската история, декон-
струират българската Голгота, отри-
чат българското Възраждане. И
така отричат великото време на
Просвещението, обявяват за
престъпно всяко отрицание на дес-

потизма и безправи-
ето, изтръгват Бълга-
рия от европейската
история, зачеркват
самата европейска
история, и съвсем не-
алегорично изнасил-
ват Europa regina.

И това позорно
зрелище продължа-
ва 22 години!

“Не ме тревожи
какво ще се случи в
бъдещето. Боя се от
това какво ще става
в миналото”, казва
един ислямски
мъдрец...

В този контекст
излиза книгата “Лев-

ски - най-ясната загадка”. И този
факт й отрежда тежка, но благород-
на мисия.

Загадката обаче остава. Колко-
то и да си въобразяваме, че сме
разгадали Левски, че са ни остана-
ли само онези четири въпросител-
ни, сподирили най-важната дума -
“Народе????”. Ако бяха удивителни,
по-лесно щеше да ни е. Щяхме да
ги разчетем като възклицание,
учудване, удивление, като заповед
даже.

Но той не ни заповядва. Той ни
пита. През времето. А ние не зна-
ем отговора. Защото не разбира-
ме въпроса. Когато го разберем,
няма да се харесаме. Нито тогава,
нито сега.

- Здравейте, господа войници!
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Нямаме армия, нямаме военноморски флот, нямаме бойни самолети,
а с ликвидирането и на военната промишленост ще останем беззащитни

еотдавна станахме свидетели
на поредния протест на работ-
ници от военен завод, които
месеци наред не бяха получа-
вали заплати. Рецептата, пре-

Крум ЛАЗАРОВ години на миналия век България беше
сред първите десет производители на
оръжие с 4% от световния износ на спец-
продукция. Това, за сведение на министър
Дянков, ни носеше около 1 млрд. щ.д. го-
дишен приход. Военните заводи даваха
работа на над 100 000 души, които осигу-
ряваха прехрана на около 600 000.

Много заводи разполагаха с научни
звена, които създаваха нови изделия. Ре-
дица институти на БАН работеха и
изпълняваха поръчки на военната про-
мишленост. Някои от заводите поддържа-
ха техникуми, в които се обучаваха сред-
но-технически кадри. Най-талантливите
от тях отиваха в техническите вузове. Про-
извеждахме висококачествени изделия,
като например противотанковия кумула-
тивен изстрел, зенитни ракети “Стрела” и
др. На високо ниво бе производството на
боеприпаси. Нашите автомати “Калашни-
ков” се ползваха с отлична репутация. Във
всеки завод имаше представители на во-
енното министерство, които стриктно кон-
тролираха качеството на произвеждана-
та продукция.

Във Вазовските машиностроителни
заводи  израснаха плеада висококвали-
фицирани работници и инженери като Ма-
рин Минчев, Тотьо Тотев, Атанаска Же-
лязкова, Нено Христов, Иван Минчев, Ека-
терина Моллова и др. Мнозина от тях от-
дадоха по 20, 30 и дори 40 години от съзна-

телния си живот за развитието на оръжей-
ната ни промишленост. Десетки са нововъ-
веденията и рационализациите, предло-
жени от тях и техни колеги, които се вне-
дряваха в производството. Всички те за-
служено бяха удостоявани с високи
държавни отличия. Със златните си ръце
те създаваха такава продукция, че поня-
кога получаваха по-високи заплати от
директорите на заводите.

Когато говорим за производството и
реализацията на специалната продукция,
не може да не споменем за “брилянтния
камък” от огърлицата - “Кинтекс”. През
годините външнотърговското предприятие
се утвърди като надежден партньор на
международния пазар за спецпродукция.
Беше желан и търсен износител. През
онези години нямаше случай на провал
при реализиране на външнотърговските
сделки. Предприятието успешно осъщест-
вяваше реекспортна дейност - внасяше
фармацевтични продукти и др. стоки.

През втората половина на ХХ в. срещу
страната ни бяха извършени две провока-
ции. Едната бе свързана със замесването
ни в опита за убийство на папата, а дру-
гата - възродителният процес. Първата це-
леше компрометирането на България като
най-верен съюзник на СССР във външна-
та търговия с оръжие. Втората преследва-
ше целта да се уязви авторитетът на стра-
ната, постигнат с проявите по целия свят

по повод 1300-ата годишнина от създава-
нето на българската държава. В междуна-
роден план, особено в арабските страни,
последствията от двете провокации бяха
катастрофални. Много държави затръшна-
ха вратите си за нашите стоки, включител-
но и за специалната ни продукция. Поли-
тическата обстановка в арабския свят е
такава, че там въоръжаването и сега е
първостепенна задача. Всеки, който иска
да намери отговор на въпроса защо бяха
закрити и се закриват българските военни
заводи, нека провери кои фирми в момен-
та са завладели арабския оръжеен пазар,
измествайки България.

В кафене в Банкя прочетох надпис: “Кой
каквото и да ти говори, знай, че накрая
става дума за пари.” Думата е за тези 4%
от световния износ на оръжие, който се
падаше на България.

Анализите след атентата на Бургаското
летище показаха с безпощадна яснота
кризата, в която се намира страната ни. За
много от управляващите понятия като на-
ционална сигурност, държавна сигурност,
съхраняване на териториалната цялост са
празни приказки. Нямаме армия, нямаме
военноморски флот, нямаме бойни самоле-
ти. Оказа се, че не можем да гарантираме
и вътрешната си сигурност. Ликвидирайки
и военната промишленост, се лишаваме от
всички компоненти, необходими нашата за-
щита. Ще останем беззащитни.

Снимка БГНЕС

есети ноември отприщи
талазите на грубостта.
За да стане тя нераз-
ривна част от всекидне-
вието ни. Дотолкова, че

ГРУБОСТТА, БЕЗ КОЯТО (НЕ)МОЖЕМ...
Oгнян СТАМБОЛИЕВ вите забележка или просто ги

помолете да станат, ще получи-
те ругатня или груб, обиден от-
каз. “Платил съм си билета,
чичо!”, ми се сопна двуметров
ученик. “Няма да стана заради
тази баба!... Що не си гледаш
работата? Или искаш да слезем
да си поговорим?!”...

“Чичо, колко ти е часа?”, ме
спира красива млада госпожица
с разголено пъпче, яркозелени
коси с безброй пластмасови фи-
бички по тях, качила се върху
обувки с двайсетсантиметрови
платформи. “Не знам дали съм ви
чичо, уважаема госпожице, но ще
ви кажа - часът е дванайсет без
пет.” Изглежда, че учтивата фор-
ма - не само за младите, но вече
и за повечето граждани на днеш-
на демократична България, е
нещо ненужно, отживяло, арха-
ично. На много места няма да се
обърнат към вас с нормалното
“вие”, а ще ви стреснат от упор с
грубото и фамилиарно “ти”. Инте-
ресно, че така започват да се
държат и по-възрастни хора, ко-
ито не са възпитани от американ-
ските екшъни, чалгата, кючеците
и кеча. Най-фамилиарни и груби
са търговците по пазарите, част
от полицаите, както и някои от
таксиметровите шофьори.

Млад продавач на обувки на
един от големите градски пазари
у нас, който ме вижда за първи

път, започва да ми говори на “ти”
и упорито се опитва да ми натра-
пи стоката си: “А за тебе, госпо-
дине, ще намеря най-доброто, ти
само почакай...” Питам го дали е
чувал за учтивата форма на обръ-
щение и знае ли как се разгова-
ря с възрастен и непознат, при
това клиент. Обиден, той ме по-
глежда накриво и изругава полу-
гласно. Очевидно неговата “учти-
вост” има граници!...

Да, учтивостта се изгуби, из-
чезна в нашите отношения. Вече
почти навсякъде се обръщат към
всеки на “ти”, като в ориенталска
Турция. Но доколкото зная, в
езика не съществува учтивата
европейска форма на обръще-
ние “вие”... Не знам дали има
друга страна в Европа, в която
да се говори рязко, фамилиарно,
безпардонно. Да не говорим за
употребата на най-обикновени-
те и задължителни фрази като
“Извинете”, “Моля”, “Разрешава-
те ли”, “Простете”, “Благодаря” и
дори трайно вградените в езика
ни “Мерси” и “Пардон”.

По-добре е да не отваряме
приказка за условното наклоне-
ние. Настъпят ли те в автобуса
или на улицата, няма нормално
извинение. Ако има, то е нещо
като възглас - “Опа-а!” А дадеш
ли път, едва ли ще чуеш “Благо-
даря”. Обръщенията пък са “Ало-
о!” и “Ей!” Тази неучтива форма

се намести и в големите телеви-
зии, които за съжаление дават
тон в отношенията ни и възпита-
ват доста неуспешно младите.
Водещи разговарят със събесед-
ниците си фамилиарно, позволя-
ват си да се обръщат по този
неучтив начин дори към извест-
ни творци, учени, интелектуалци,
депутати, министри и премиер.
Министър-председателят съвсем
не владее учтивия начин на из-
разяване и дава лош тон, но това
е друга тема. Най-лошото е, че
сега повечето от децата, учени-
ците и изобщо младите хора у
нас трудно се справят с учтивата
форма, защото нито у дома, нито
навън имат примери за добро
възпитание и етикет.

“Нищо не струва по-евтино и
нищо не е толкова скъпо, както

учтивостта”, беше казал велики-
ят Сервантес. Но изглежда, че
ние, българите, се оказахме
сред най-неучтивите и с най-груб
речник и обноски народи в Ев-
ропа. Твърде далеч сме не само
от французите или англичаните,
но и от близките до нас поляци,
чехи, руснаци и румънци - там
дори хората с по-ниско образо-
вание и социално положение се
държат по-почтително, по-възпи-
тано от нашите управници, по-
лицаи и държавни служители,
журналисти и интелигенти. Но
след като и премиерът, и ми-
нистърът на културата говорят на
“ти” почти с всички...

Да, през последните 20 годи-
ни станахме доста по-груби и
некултурни, и по-неевропейци.
Не е зле да помислим за това...

ДДДДД
вече не ни прави впечатление.
За култура на поведение, за ети-
кет, за елементарна учтивост
можем само да мечтаем. С гру-
бостта и откритата агресия се
сблъскваме почти навсякъде: на
улицата, в трамвая, в магазина, в
бръснарницата, на работа, в учи-
лище, в болницата... Не бих ис-
кал да сравнявам сега додесето-
ноемврийска България с днеш-
ната. И тогава имаше грубост и
сравнително ниска култура на
поведението, но съвсем не в тези
мащаби. Сега тя е повсеместна
(груби са дори и органите на
реда!), но това, което сега лично
ме кара да се срамувам, че съм
българин и европеец, е липсата
на всякакво уважение, да не го-
ворим за вече “излишни” неща
като етикет и добър тон. Те са
нещо като анахронизъм. Нямам
предвид само грубостта и ужася-
ващото безкултурие по мачове-
те, пазарите и заведенията, пре-
ливащи от чалга. В трамвая или
в автобуса младите хора са сед-
нали, а възрастните, бременни-
те жени и инвалидите често сто-
ят прави. Опитайте се да напра-

Н
поръчана от управляващите, бе проста -
заводът трябва да се приватизира. Разби-
ра се, със заучената фраза за стратегиче-
ския инвеститор. Тези “стратегически ин-
веститори”, които за повече от 20 години
съсипаха българската  промишленост, в
частност и военната. Учудващо е лекомис-
лието или недомислието, с което управля-
ващите в последните години варварски
приватизират военните заводи на Бълга-
рия. И тъй като сега си сверяваме часов-
ника с нашите приятели и съюзници от
НАТО, може ли някой от властимащите да
отговори: Защо в Турция, Израел, Белгия,
Гърция 100% от военнопромишлените
предприятия са държавни, а в Италия и
Франция има държавни и частни военни
заводи? Те по-невежи ли са от нас, че не
ги приватизират? Или обратното. Не го
правят, защото съхраняват гръбнака на на-
ционалната си сигурност.

Тези дни министър, предлагайки по-
редно ликвидиране на ВМЗ, самоуверено
заяви, че България влиза в десетте държа-
ви производители на оръжие. Дано е така,
макар че е малко вероятно. Да, през 80-те

Приватизират и
националната ни
сигурност

Приватизират и
националната ни
сигурност
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националната ни
сигурност
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Марина Господинова
квартет свири
в парка „Заимов”

Броени часове остават до началото
на Банско джаз фест, когато в града
отново, в продължение на 9 дни, всичко

Група „Чамбао” пак пристига
през ноември с три концерта
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Марина Господинова квартет
представя: “...с наситения цвят на
море” - концерт в столичния парк
“Заимов” пред театър “София”,
днес от 19 ч. Входът е свободен.
Концертът се организира от
Столичната община и Дома на
културата “Средец”. В състава на
квартета са Марина Господинова
- вокал, Васил Пармаков - пиано,
Веселин Веселинов-Еко - контра-
бас, Атанас Попов - барабани. Във
втория ден на август - месеца на
Слънцето, когато мислите узря-
ват с наситения цвят на море,
Марина Господинова квартет кани
меломаните на пътешествие до
един екзотичен остров. Остров,
където летните коктейли са с
вкус на боса нова, мидичките и
раковините суингират под
стъпките на танцуващи знойни
тела с гореща латино кръв. Това
приказно кътче е в центъра на
София - “Остров на музиката в
парка “Заимов”, а гласът на Мари-
на ще ни понесе по вълните на
най-съкровените ни желания. Оп-
ределят я като една от най-изящ-
ните млади джазови певици.

Изложба за Хорхе Луис
Борхес в Мексико

Марина Господинова
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Вдовицата на аржентинския
писател Хорхе Луис Борхес - Ма-
рия Кодама, взе участие в откри-
ването на изложбата “Борхес в
Мексико: визуална и литературна
хроника”, подредена в Двореца на
изящните изкуства в Мексико
сити. Експозицията е част от
поредицата събития, с които се
отдава почит на именития ав-
тор, роден на 24 август 1899 г.
и починал на 14 юни 1986 г.

Джордж Клуни
предлага колата си
на търг в подкрепа
на Судан

Актьорът Джордж Клуни пред-
лага колата си на търг. Звездата
от филма “Потомците” продава
автомобила си, за да събере пари
в подкрепа на хуманитарните дей-
ности в Судан. Очаква се колата,
която е само на 2736 км, да бъде
продадена за 125 000 долара на 19
август. Приходите от продажба-
та ще бъдат предоставени на
проекта “Satellite Sentinel”, създа-
ден от Клуни и активиста Джон
Прендергаст, който използва са-
телитни снимки за наблюдение на
суданския регион за доказателст-
ва за “предполагаеми жестокости”.
През март Клуни беше арестуван
с баща си и членове на Конгреса
край посолството на страната
във Вашингтон заради протести-
те им срещу злоупотребата с
човешките права, припомня БГНЕС.

Всичко ще бъде джаз
в Банско от утре

Филми, картини и изискана музика в малките
часове допълват фестивалната атмосфера

естивалът “Дни на класиката в Бал-
чик” се провежда за трети пореден
път. На открита сцена край брега на
морето водещи музиканти от Европа
ще свирят в продължение на седем
дни. Откриването беше с концерт на
Класик ФМ М-Тел оркестър под
диригентската палка на маестро
Григор Паликаров. Сред участниците
е и топ виолончелистът на Виенската
филхармония Робърт Нат, както ДУМА
писа. “Сцената в Балчик за мен е
малкият Байройт (известен фестивал
за класическа музика, основан от
Рихард Вагнер)”, заявил той.
При огромен успех преминава до
момента третото издание, е мнението
на организатора на събитието Сава
Тихолов. “Има хора, които трета
година планират отпуските им да
съвпаднат с провеждането на фести-
вала”, казва Тихолов.
Вече се провеждат разговори с
изпълнителите за четвъртото издание
на фестивала, като на заключител-
ния концерт, който е в събота, се
очаква кметът на Балчик Николай
Ангелов да съобщи и датите на
Дните на класиката за 2013 г.
На сцена “Мистрал” се представят
още солистите на Софийската опера
Атанас Младенов, Любов Методиева и
Даниел Дамянов, най-добрият ни
перкусионен ансамбъл “Полиритмия” и
арфистката Деница Димитрова. Изклю-
чително атрактивният секстет на
Михаил Йосифов също ще свири на
сцената в Балчик. На закриването на
Дните на класиката в Балчик ще
свири камерният оркестър от Виена
“Симфониета дел арте”, който ще бъде
дирижиран от Константин Илиевски.

Вилиана СЕМЕРДЖИЕВА

ще бъде джаз. На 3 август, както ДУМА
писа, е предфестивалната вечер с кон-
церта на Йълдъз Ибрахимова и Биг
бенда на БНР в залата на хотел “Фло-
римонт”. Ще участва и Ейот бенд от
Сърбия. А на 4 август е официалното
откриване на площада. Днешната вечер
пък е отредена за известния пианист
проф. Йовчо Крушев - той ще изнесе
клавирен концерт от 20 ч. в салона на
читалище “Н. Вапцаров”. Както всяка
година, специални оферти има не само
за заклетите фенове на джаза, но и за
онези, които искат да преживеят една
различна лятна ваканция. Наред с кра-
сивата природа и величествената осан-
ка на Пирин, етнографското богатство
на Банско, Разлог, Добринище и още
много селища в района, великолепната
музика, която ще звучи всяка вечер на
открито, хотели и къщи за гости предла-
гат всякакви изкушения. Много са хоте-
лиерите, верни сподвижници на орга-
низаторите на фестивала, които предо-
ставят изгодни условия за настаняване
по време на събитието.

Водещ на официалната програма на
сцена “Пл. “Н. Вапцаров” е Тома Спро-

странов. И тази година в рамките на
съпътстващата програма той ще пред-
ставя игрални филми от историята на
джаза и филми-портрети на големи
джазови звезди от своята колекция -
всеки ден от 14 и от 16 ч. в залата на
апартхотел “Лъки Банско”.

В рубриката “Среднощен джаз” от
23.30 до 2.30 ч. в три клуба ще има
специални програми: Тони Златанов
трио ще радва посетителите в пиано
бара на “Перун лодж”, Михаил Йоси-
фов квартет - в Бъндер пъб на хотел
“Бъндерица”, Кристина Кирова и Олд
голд бенд - в Най клуб на “Флоримонт”,
Наско Миладинов трио и Петя Станче-
ва (вокал) - в пиано бара на “Кемпин-
ски гранд арена”.

През цялото време в галерията на
музея “Никола Вапцаров” ще бъде под-
редена изложба с творби на видни
съвременни художници - Ангел Герджи-
ков, Бончо Асенов, Валентин Голешев,
Владимир Шунев, Вили Николов, Васил
Карадимов, Дарина Златарева, Евгени
Петров, Костадин Станоев, Крум Костов,
Николай Добрев, Огнемир Киров, Сте-
фан Георгиев, Васил Петров.

Виенски оркестър
закрива Дните на
класиката в Балчик

Дана РУСЕВА

Ф
Видният
интелектуалец
Гор Видал
почина на 86
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Известният писател и полити-
чески коментатор Гор Видал е
починал в дома си в Лос Андже-
лис във вторник вечер. Причина
за смъртта му е усложнения вслед-
ствие на пневмония, потвърди не-
говият племенник, цитиран от Би
Би Си. Носителят на престижната
американска награда за литера-
тура почина на 86 години. Той е

автор на повече от 25 романа, над
200 есета и немалко пиеси.

Първия си роман Видал пише
едва на 20 години. Истински и
скандално популярен го прави тре-
тата му книга - “Градът и стълбът”.
Тогава “Ню Йорк таймс” отказва да
публикува рецензия за романа,
който пръв в американската лите-
ратура открито засяга проблемите
на хомосексуалността. Въпреки
това Видал се утвърждава като
исторически белетрист. Признат е
за изобретател на политическия ис-
торически роман.

У нас Гор Видал стана любим
автор с “Калки”, а после предизви-
ка небивал интерес с “Вашингтон,
окръг Колумбия”, “Сътворението” и
“На живо от Голгота”. Признат е за
един от най-влиятелните либерал-
ни американски интелектуалци на
XX век, припомна news.bg.

Ню Йорк сити балет репетираше вчера за своето участие в
програмата “Работи и процес в Гегунхайм”, която се представя в

едноименния музей в Билбао, Испания. Трупата ще изпълни свои
хореографии върху “Лешникотрошачката” и “Спящата красавица” днес

Снимка БГНЕС
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Разговор

Почитателите на Мелпомена и
театралите имат възможност да
прочетат една много ценна и
интересна книга, която актьорът
Васил Червенков написа и озаглави
“Театър и живот”, издадена от
“Ивел Стил М”. Творбата бе пред-
ставена неотдавна от проф.
Надежда Сейкова, дългогодишния
директор на Класическата гимна-
зия Гергина Тончева и редакторка-
та на книгата Кети Василева.
Всички бяха единодушни в мнение-
то, че книгата на Васил Червенков
се чете на един дъх, че тя е полез-
на, особено за младите, които
тепърва навлизат в изкуството.
“Театър и живот” има автобиогра-
фичен характер, тя описва както
богатия сценичен живот на Васил
Червенков, така и ръководния му
опит като директор на няколко
извънстолични театъра. Авторът
споделя и спомените си за своите
учители - големите български
актьори Йордан Матев - “такъв,
какъвто го запомних”, и Ружа
Делчева - “на сцената и в живота”.
Книгата разказва и за Арт те-
атър - театъра на дъщеря му
Милена Червенкова, която също е
актриса, създателка и директорка
на частната трупа.
“В тази книга е целият ми живот...
Нищо в нея не е измислено. Всичко
е видяно, почувствано, преживяно,
споделя пред ДУМА авторът Васил
Червенков. Книгата “Театър и
живот” може да се намери в кни-
жарниците - в НАТФИЗ, на ул.
“Георги С. Раковски” 108, и на ул.
“Стефан Караджа”, както и в
столични библиотеки.
Васил Червенков е роден през 1936
г. в Пловдив. Завършил е актьорско
майсторство при проф. Филип
Филипов във ВИТИЗ “Кръстьо
Сарафов”. Работил е в театрите
в Благоевград, Пловдив и Стара
Загора, както и в Софийския
пътуващ театър. Бил е директор
на Драматичните театри в Кюс-
тендил и Габрово, както и зам.-
директор на Пернишкия театър и
на НДТ “Сълза и смях”.

Васил Червенков:

Театралните директори
трябва да са добри мениджъри

Изкуството има нужда от всеотдайни и
саможертвени хора, казва известният актьор,
който написа книга за театъра и живота сиИнтервю на Надежда УШЕВА

 Казвате, че тази книга събира
целия ви живот... Как дойде идеята
за нея? Имахте ли трудности при
написването и издаването й?

- Конкретната идея се появи във
връзка с моята 70-годишнина, тогава
моя близка учителка по литература
присъства на честването и ми зададе
въпроса - Защо не напишеш книга за
твоя интересен театрален живот. В
първия момент се смутих, после мис-
лих няколко месеца, спомените оживя-
ваха, възстановяваха се събития, сре-
щи, роли, премиери, радости и вълне-
ния, но колебанията и нерешителност-
та да се хвана за перото оставаха. И
неочаквано, близо половин година
след юбилея, седнах пред белия лист
и започнах да пиша. Мисълта ми тръгна
толкова леко и бързо, че осъзнах че
това намерение и желание е зреело в
мен. Просто трябваше да бъда прово-
киран и моята приятелка направи това
много удачно. Написах книгата за по-
малко от година. Много лесно, без
съкращения... Когато станах готов, про-
четох отделни откъси на мои близки и
приятели, те много ги харесаха. И за-
почнах битката за издаването на кни-
гата. Това се оказа нелесна работа...
Имахме известна финансова помощ от
Министерството на културата и отдел
“Театър”. От написването до излизане-
то на книгата минаха повече от 4 годи-
ни, успяхме да я представим във връзка
с моята 75-годишнина.

 Книгата има добри отзиви и е
търсена от театрали. Какво я прави
ценна и полезна за читателите?

- Книгата е колкото лична изповед,
толкова и театрална, защото моят жи-
вот, преминавайки като актьор и ди-
ректор през няколко театъра, естестве-
но, е отражение на това, което се е
случило през годините. Много ме ам-
бицира обстоятелството, че аз съм един
от малкото театрали, които имат щас-
тието да работят в две абсолютно раз-
лични икономически и политически
системи. Работих като директор и като
актьор в социалистическата система,
имах щастието и след 1989 г. да бъда
още веднъж директор за втори път в
Кюстендил и продължих да играя, и
когато настъпиха демократичните про-
мени у нас. Мисля, че с пълно основа-
ние имам правото да правя известни
сравнения за театъра преди и след
промените. МК и хората от отдел “Те-
атър” ми казаха, че очакват книгата и
ще я подкрепят, защото се оказа, че аз
пиша и като единствен театрален ди-
ректор на извънстолични трупи. Няма
книга, която да проследи мъките, тер-
занията, радостите, успехите и неуспе-
хите на един театрален директор в
двете политически системи, бих казал,
и театрални, защото промените в те-
атъра са също генерални.

 Какви са те? Какви разлики
намирате при двете системи? Като
бивш театрален директор, какъв е
сполучливият модел според вас?

- Страшно ме провокирате, Надя,
защото много хора, които прочетоха
книгата ми, пожелават да седна и да
напиша втора. И тя да бъде в два раз-
дела - първият - българският драмати-

чен театър преди и след промените
през 1989 г. и втората част - театрални
срещи. Да разкажа за тези изтъкнати
наши театрални творци, преди всичко
от извънстоличния театър, с които съм
се срещал и работил. Идеята зрее и не
е изключено да помисля за втора кни-
га. Първият път седнах да пиша в нача-
лото на август... Много пъти си мечтая,
че най-добрият вариант за нашия дра-
матичен български театър днес би бил,
ако може да се съчетаят основните
неща - отпреди 1989 г., и новите неща,
които настъпиха впоследствие. Тоест
репертоарът да бъде независим, да
няма “цензура”, защото, знаете, в кни-
гата съм написал, преди да се стигне
до репертоара на един драматичен
театър, особено извън столицата, се
минаваше през градски, окръжни ко-
митети... Много пъти нашите реперто-
арни предложения се обсъждаха и се
гледаха от нетеатрали и неспециалис-
ти, които не познаваха драматургията.
Дразнеше ме опекунството - винаги
съм се чувствал доста зависим в градо-
вете, където съм работил. Бил съм ви-
кан непрекъснато на отчет и са ми
държали сметка за най-малкото нещо
- не ми е било никак приятно, казано,
съвсем откровено. Разбира се, от тези
неща днес няма и помен. След проме-
ните се развързаха ръцете на театра-
лите, дадоха свобода на избора. Сега
големият въпрос е намаляването на па-
рите. Липсата на финансови средства.
Ако би могло да се запази отношени-
ето и помощта на държавата към дра-
матичния театър у нас, мисля, че ре-

зултатите ще бъдат по-добри. А рабо-
тата - много по-лека и приятна.

 За съжаление, днес основен
проблем не само за културните ин-
ститути, е недостигът на сред-
ствата. Как би трябвало да се уп-
равлява една такава институция,
за да бъде тя успешна? Необходи-
мо ли е директорът да притежава
мениджърски качества?

- Първото нещо, особено важно
за младите хора, които имат смелост-
та и дързостта да ръководят театър у
нас, е да се ограмотяват ме-
ниджърски, да минават курсове към
МК и да имат командировки на За-
пад. Да се учат в най-добрия смисъл
на мениджърство - да разширяват
своите икономически знания и похва-
ти. Желанието им да контактуват и да
привличат богати хора, които разпо-
лагат със средства, за да помагат на
театъра. Но най-главното е дирек-
торът да прави ежедневно и ежеча-
стно финансови разчети на приходи-
те и разходите. Да знае, че разходи-
те, които може да си позволи, са на
базата и на приходите, т.е. приходи в
театъра трябва да постъпват, незави-
симо от всичко. Независимо че може
да не покрият разходите, но без при-
ходи - няма зрители.

 Правите ли си равносметка?
Какво най-често си мислите, по-
глеждайки назад?

- Препрочитайки някои от страни-
ците, още си задавам въпроса дали
съм пропуснал сериозни, мащабни
неща, които са се изпречвали в моя
над 50-годишен театрален път. Но,
съвсем откровено, не бих си отправил
такава бележка и не бих пожелал да
правя второ издание на книгата, което
да бъде преработено и допълнено. В
нея има стотици имена, стотици теат-
рални факти - над 90 на сто от тях бяха
в моето съзнание, не съм си водил
подробни бележки. Да не говорим за
театралните програми, с които разпо-
лагам... Моята оценка е добра и мисля,
че, тръгвайки от детството - от най-
ранна възраст се заразявам с театъра,
защото моите родители и учители ме
водеха в Пловдивския театър - в онези
години беше много силен театър, със
силна актьорска трупа. Още в училище
участвах в изяви на театралната само-
дейност, но щастливата ми среща бе с
Йордан Матев - големия наш актьор от
Народния, който ме накара да се по-
светя на театъра. Преди това учих ме-
дицина в Пловдив, след първи курс се
отказах и кандидатствах в театралния
институт. В момента също цялото ми
съзнание, цялото ми същество, всичко
е свързано с театъра.

 Участвате в спектакъла “На-
празни усилия на любовта” на Арт
театър...

- Огромно удоволствие ми носи
участието в “Напразни усилия на лю-
бовта” от Шекспир в театъра на
дъщеря ми Милена. Вълнувам се за
следващата постановка. Очаквам
представленията с нетърпение, из-
живявам изключително голяма ра-
дост и удовлетворение, усещайки
добрия прием и отзив на зрителите в
залата. Дай боже, да има още годи-
ни пред мен, за да мога да предавам
опита и знанията си на младите, да
им помагам, да им бъда полезен.

 Какво бихте посъветвали
младите хора, които тепърва за-
почват да се занимават с театър?
Какво трябва да знаят?

- Да обичат театъра повече от
всичко. Тези хора трябва да са готови
да дадат живота си за него. Да не
преследват материални интереси, да
нямат надежди за печалбарство. Те-
атърът е кръст - тежък, мъчителен, но
това, което той дава, когато си на сце-
ната, когато се срещаш с публиката -
покрива всички мъчнотии. Това е удов-
летворение, емоционална наслада,
гордост, че ти даваш нещо от себе си
на хората - добро, култура, интели-
гентност, вяра, надежда за живот и за
бъдеще. С театъра не бива да се ек-
спериментира, той има нужда от все-
отдайни и саможертвени хора. Този,
който се е насочил към театъра, тряб-
ва да носи искрата в себе си.

Снимки Благовеста ЦВЕТКОВА
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о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО
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Блондинка се връща разтревожена
вкъщи и пита мъжа си:
- Къде са децата?
- На английски!
- Офф, добре! Where are the children?

ДИМИТЪР ДИМИТРОВ, член
на общопартийната контролна
комисия на БСП
Проф. ДРАГАН БОБЕВ, директор
на Детската онкохематология
ИРИНА САРДАРЕВА, дизайнерка
ЗАХАРИ ЗАХАРИЕВ,
зам.-председател на ДКСИ
Акад. КАМЕН КУМАНОВ, биохимик
КОЛЬО ПАРАМОВ,
финансист и политик
Проф. НЕВА КРЪСТЕВА,
органистка и музиковедка
ХРИСТО ГАНЕВ,
писател, сценарист
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Пренасяне мощите

на св. първомъченик и
архидякон Стефан (ок. 428). Св. свеще-
номъченик Стефан, папа Римски

За мястото, гдето се намирали све-
тите мощи на св. първомъченик и архи-
дякон Стефан, получил откровение йе-
русалимският презвитер Лукиан. Тяло-
то на св. Стефан лежало в пещерата в
някогашното имение на еврейския учи-
тел Гамалиил. Там били погребани по-
късно самият Гамалиил със сина си
Авив и Никодим. Над техните гробници
построили църква. Мощите на първомъ-
ченика най-напред били пренесени в
Йерусалим, а по-късно - в Цариград.

Ван Морисън представя новия си
студиен албум на 2 октомври
Ван Морисън представя новия си
студиен албум на 2 октомври
Ван Морисън представя новия си
студиен албум на 2 октомври
Ван Морисън представя новия си
студиен албум на 2 октомври
Ван Морисън представя новия си
студиен албум на 2 октомври

страдната певица Джина Иванова, солистка на култовата дискогру-
па от 80-те “Трамвай номер 5”, омъжи голямата си дъщеря Кристина
Жекова, която също е певица. Криси каза заветното “Да” също на
музикант - Димитър от Казанлък, с когото живеят заедно от няколко
години. След сключването на църковния брак купонът се пренесе

Стотици ученици от всички
варненски училища присъстваха
на благотворителния концерт за
Аделина Коджабашева от
Бургас. Събитието се състоя в
клуб “Диското” и бе организи-
ран от тийнейджъри от морския
град по идея на десетокласнич-
ката Полина Христова.
Звезди също подкрепиха деца-

5-годишно момиченце беше намерено да
живее с крави в руска провинция. Детето не
може да говори, само мучи като животните,
които са се грижили за него. Самоличността
на момиченцето не е ясна, но то било
открито благодарение на притеснен съсед,
който живеел в близост до фермата.
Детето не може да се храни нормално и
предпочита да пие мляко в тенджера.
“Когато ни се обади мъжът и съобщи за
момиче, което живее с крави, не му повяр-
вахме, но после с очите си видяхме, че е
истина”, разказват служители по сигурност-
та. Това не е първият случай в Русия на
дете, което намира подслон при животни.
Още една “Маугли” на име Наташа беше
открита през 2009 г. в сибирския град Чита,
където израснала, отгледана от кучета.
Наташа била също на 5 и можела само да
лае, вместо да говори.

Маската на уукито Чубака от “Меж-
дузвездни войни” бе продадена за 172
хил. долара на аукцион. Главата на фил-
мовия герой бе купена в комплект с фо-
тографии с автографи на Питър Мейхю
- британски актьор, изиграл рошавия
220-сантиметров извънземен, и Стюарт
Фрийборн, художник-гримьор, работил
над дизайна на причудливите галакти-
чески създания от оригиналната косми-
ческа трилогия на Джордж Лукас.

На аукциона бяха продадени и дру-
ги аксесоари от “Междузвездни войни”.
Така например бластер (лазерен пис-
толет) бе купен за 104.5 хил. долара.
Оригинал на постера към епизод 4 -
“Нова надежда”, пък отиде в частна
колекция за 73.8 хил. в зелено.

пециално музикал-
но послание от
Бразилия ще чуе

ÁÅÁÅË
ÆÈËÁÅÐÒÎ

Певицата
е едно от
културните
съкровища
на съвременна
Бразилия

С пролет спонсорира национал-
но турне на певицата с близо 2
милиона бразилски реала
(около милион евро).

На концертите си у нас Бе-
бел Жилберто ще зарадва пуб-
ликата с изпълнения от послед-
ния си студиен албум “All in One”
(2009), както и с най-добрите
си песни от “Momento” (2007),
“Bebel Gilberto” (2004) и “Tanto
Tempo” (2000), общо с шест но-
минации “Грами”. Причината за
тях е неповторимата смесица в
нейната музика между самба,
бразилски джаз, класически
латино мотиви и запазената й
марка - електронна боса нова.

Пред родните медии певи-
цата сподели, че следващият
й проект със заглавие
“Dreams” ще говори за човеш-
ките взаимоотношения и по-
ведение и че специално за
българската публика е подгот-
вила изненада - парче от
предстоящия си албум.

Бебел Жилберто, чиито
композиции са част от саунт-
рака на един от най-популяр-
ните филми от последното де-
сетилетие - блокбъстъра с
Джулия Робъртс “Яж, моли се
и обичай”, сподели, че лична-
та й мантра е “Живей, чувствай
и се наслаждавай”. Точно това

ще получи и публиката на кон-
цертите й - романтична, емо-
ционална и мечтателна вечер,
в съпровод на морския бриз и
шума на вълните.

Билети “Ранно пиле” на
цена 30 лв. са пуснати вече за
продажба в мрежата на
Eventim.bg (Офис 1, Германос,
Пикадили, Технополис, ОМВ и
др). Можете да се сдобиете с
ценните пропуски на промоци-
онална цена и на касите на
Летния театър и Двореца на
спорта във Варна, както и от
барa на “Hacienda Beach” и ре-
цепцията на хотел “Морско
конче” на къмпинг “Юг”.

българската публика на двата
концерта под наслов “Една
вечер с Бебел Жилберто” - на
11 август в Летния театър на
Варна и на 12 август в Лозе-
нец, къмпинг “Юг” в Залива на
делфините, научи ДУМА от
Елена Пенева. Певицата, коя-
то идва у нас по покана на
“EventEase”, е едно от най-го-
лемите бразилски съкровища
и доказателството за това е
подкрепата на правителството
на новия президент на страна-
та Дилма Русеф, което тази

Джина от „Трамвай номер 5” омъжи дъщеря си

Криси и Митко

Е

Намериха 5-годишно дете,
отгледано от крави

Звезди и ученици
пяха за Ади
Нина АЛЕКСИЕВА

$172 хил.
за главата
на Чубака

в ресторант “Скай плаза” на НДК, научи ДУМА от Лео Богдановски. Роси
Кирилова откри поздравителния рецитал с китка от най-хубавите си песни.
Певицата разтанцува сватбарите в ритъма на “Боса по асфалта”, “Живей за
мига”, в кулминацията покани тъщата Джина, за да изпълнят в дует “Кога, ако
не сега”, накрая Роси зави първото хоро с “Месечинко, чакай”. “Трамвай номер
5” продължи с два от култовите си хитове - “Усмивката” и “Тя”. Хайгашод Агасян
грабна микрофона, за да поздрави младоженците с “Не остарявай, любов” и
“От много, много отдалеч”, после покани Джина, за да изпълнят заедно “За
любовта сезони няма” и “Колко нежност”. Самата Джина изпълни народната
песен “Хоро се вие” и “Memory” от мюзикъла “Котките”. Празничната украса и
водещата на сватбата бяха подарък от колежката на Джина от “Трамвай номер
5” Ади Митрева, която има фирма за организиране на тържества. Букета на
булката обаче не можа да хване малката дъщеря на Джина и Джон от група
“Кукери” - Мартина, която също е певица. На тържеството тя показа за първи
път на роднините си своя избранник Пейо.

Снимка ЛИЧЕН АРХИВ

та в кампанията им за Ади. На
сцената пяха Биг Ша, Лил Ша,
Конса, Бенджи, Надя от “Дийп
зоун”, група “Антураж”, Димчо,
както и изгряващи таланти от
варненските училища. Кон-
цертът бе финалното събитие от
едноседмичната кампания за
Ади, която се проведе в мор-
ската ни столица, съобщиха
организаторите.
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днес над по-голямата част от страната отново
ще се установи слънчево време. В следобед-
ните часове купеста облачност ще се развива
над западните и планинските райони и на

места там е възможно за кратко да превали. Вятърът
през деня ще е слаб. Започва постепенно повишение
на температурите, максималните ще са между 29o и
34o, в София около 30o. Атмосферното налягане ще
бъде малко по-високо от средното за месеца. Преди
обяд над планините ще е слънчево. След обяд над
билата ще се развие купестодъждовна облачност и
на отделни места краткотрайно ще прегърми и прева-
ли. Вятърът по високите части ще е умерен от северо-
изток. Дневна температура на 1200 м около 23o, на
2000 м около 16o. По Черноморието ще бъде слънче-
во, а вятърът до умерен, предимно от север. Макси-
малните температури по крайбрежието ще са около
30o. Температурата на морската вода е 26-28o, вълне-
нието на морето ще е слабо 2-3 бала.

И Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1.59036

GBP
2.48359

CHF
1.62809

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ
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ÌËÂ Ì‡ ıÓ‡Ú‡, ÍÓËÚÓ Ó·Ë˜‡ÚÂ.

‰‡ ÒÂ ÔÓ„ËÊËÚÂ Á‡ Ò‚ÓˇÚ‡ ÔÓ-
ÔÛÎˇÌÓÒÚ. ÕÂ ÒÂ ÔÂÒËÎ‚‡ÈÚÂ.

‚‡‚‡ÚÂ, ‚˙ÔÂÍË ˜Â ËÏ‡ÚÂ
ÊÂÎ‡ÌËÂ Á‡ ‡·ÓÚ‡.

Ô‡ÚÌ¸ÓË Ë Ì‡ ËÌÙÓÏ‡ˆËˇ.
œÓ-ÒÍÓÓ Û˜ÂÌÂ, ‡ ÌÂ ËÁˇ‚‡.

Ë ÚÂÁ‚Ë. ŸÂ ÛÒÔÂÂÚÂ, ‡ÍÓ ÒÂ
Ò˙Ó·‡ÁËÚÂ Ò ËÁËÒÍ‚‡ÌËˇÚ‡.

Ò‚ÂÚÎËÌ‡ ‚˙ıÛ ‰Â·ÌË Ì‡
Ô˙‚ ÔÓ„ÎÂ‰ Ù‡ÍÚË.  ˙ÒÏÂÚ.

ÌÓÒÚ - ‚˙ÁÔÓÎÁ‚‡ÈÚÂ ÒÂ. ÕÂ
ËÁÓÒÚ‡‚ˇÈÚÂ ‡·ÓÚ‡Ú‡ ÒË.

¬ÌËÏ‡‚‡ÈÚÂ Í‡Í‚Ó „Ó‚ÓËÚÂ, Á‡
‰‡ ÌÂ ÒÂ Ó·˙ÌÂ ÒÂ˘Û ‚‡Ò.

„Ó Ô‡Ë.  ‡Í‚Ó ÔÓ‚Â˜Â ‚Ë ÒÂ
ËÒÍ‡, ÓÒ‚ÂÌ ÌÂÁ‡‚ËÒËÏÓÒÚ?

ÔÓ„ÎÂ‰ ‚‡¯ÂÚÓ ÔÓ‚Â‰ÂÌËÂ, ‚
Í‡ÈÌ‡ ÒÏÂÚÍ‡ ˘Â ÛÒÔÂÂÚÂ.

¬ŒƒŒÀ≈…
ƒÂÌˇÚ Â Ò‚˙Á‡Ì Ò
ËÁÔ˙ÎÌÂÌËÂ Ì‡
Á‡‰˙ÎÊÂÌËˇÚ‡ Ë
ÔÓÂÚËÚÂ ‡Ì„‡ÊË-

ÏÂÌÚË. Œ˘Â ÒÛÚËÌÚ‡ ÒË Ì‡-
Ô‡‚ÂÚÂ ÔÎ‡Ì Ë „Ó ÒÎÂ‰‚‡ÈÚÂ.

06.30 ÕËÂ Ë „‡‰˙Ú/Ô/
07.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡

- ËÌÙÓÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ÒÛÚÂ¯ÂÌ
·ÎÓÍ

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Ò

09.05 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ Ò  ÛÎÚÛ‡-
ÍÛÎÚÛÂÌ ·ÎÓÍ

10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.15 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë

2012: ÀËÌËˇ ìÀÓÌ‰ÓÌî
10.45 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë

ÀÓÌ‰ÓÌ 2012: ÙÛÚ·ÓÎ: ¬Â-
ÎËÍÓ·ËÚ‡ÌËˇ - ”Û„‚‡È

12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.20 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë

ÀÓÌ‰ÓÌ 2012: ŒÎËÏÔË‡‰‡-
Ú‡ Ò “ÂÂÁ‡ Ã‡ËÌÓ‚‡

13.30 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë ÀÓÌ-
‰ÓÌ 2012: ‚ÓÎÂÈ·ÓÎ: ¿‚ÒÚ-
‡ÎË  ̌- ¡˙Î„‡Ëˇ/Ï˙ÊÂ/, „Â-
·‡ÌÂ/ÔÓÎÛÙËÌ‡ÎË Ë ÙËÌ‡ÎË/
, ÔÎÛ‚‡ÌÂ, ÚÂÌËÒ, ÒÚÂÎ·‡ Ò
Î˙Í/ÊÂÌË, ÙËÌ‡Î/

17.50 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë
2012: ÀËÌËˇ ìÀÓÌ‰ÓÌî

18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.15 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.30 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë

ÀÓÌ‰ÓÌ 2012: ÒÔÓÚÌ‡
„ËÏÌ‡ÒÚËÍ‡ /ÊÂÌË/

20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.30 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
20.40 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë ÀÓÌ-

‰ÓÌ 2012: ƒÌÂÒ Ì‡ Ë„ËÚÂ
21.30 ÀÂÚÌË ÓÎËÏÔËÈÒÍË Ë„Ë

ÀÓÌ‰ÓÌ 2012: ÔÎÛ‚‡ÌÂ/
ÙËÌ‡ÎË/, ‚ÓÎÂÈ·ÓÎ: ¡‡ÁË-
ÎËˇ - —¿Ÿ/Ï˙ÊÂ/, ·ÓÍÒ,
·‡ÒÍÂÚ·ÓÎ/Ï˙ÊÂ/, ‚ÓÎÂÈ-
·ÓÎ: œÓÎ¯‡ - ¿ÊÂÌÚËÌ‡/
Ï˙ÊÂ/, Í‡ÌÛ Í‡ˇÍ, ÚÂÌËÒ Ì‡
Ï‡Ò‡, ÙÂıÚÓ‚Í‡/ÊÂÌË/

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî
- ËÌÙÓÏ‡-
ˆËÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚ Ó ‰ Â ˘ Ë

¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë ¬ËÍÚÓ ÕËÍÓ-
Î‡Â‚

09.30 ìœËˇÚÂÎËî - ÒÂË‡Î, ÒÂÁÓÌ
9, ÂÔ. 21

10.00 ìÃ‡ÎÍË ÒÎ‡‰ÍË Î˙ÊÍËÌËî -
ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 3

11.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡ ·Ó„‡ÚË-
ÚÂ ‰Âˆ‡î- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 38

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡ ÂÏË-
ÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ì«Î‡ÚÌ‡Ú‡ ÍÎÂÚÍ‡î - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 27
15.00 ì¿Ì‡ÚÓÏËˇÚ‡ Ì‡ √ÂÈî - ÒÂË-

‡Î, ÒÂÁÓÌ 6, ÂÔ. 24
16.00 ìŒÚ˜‡ˇÌË Ò˙ÔÛ„Ëî - ÒÂË‡Î,

ÒÂÁÓÌ 6, ÂÔ. 23
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ì»Á·Ó˙Ú Ì‡ À‡‡î - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 92
19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡

ÂÏËÒËˇ
20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË‡Î, ÂÔ.

20
21.00 ìÕËÍËÚ‡: ŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 19
22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡ ÂÏËÒËˇ
22.30 ìÕ‡ÁÌ‡˜ÂÌËÂÚÓî - ÂÍ¯˙Ì,

ÚËÎ˙, —¿Ÿ, 1997 „.; –ÂÊË-
Ò¸Ó:  ËÒÚË‡Ì ƒÓ„Û; ¬ ÓÎË-
ÚÂ: ¡ÂÌ  ËÌ„ÒÎË, ƒÓÌ‡ÎÒ
—˙‰˙Î‡Ì‰, ≈È‰˙Ì  ÛËÌ,  Î‡-
Û‰Ë  ̌ ‘ÂË

00.50 ì Ó‰Ó‚Ó ËÏÂ: ◊ËÒÚ‡˜˙Úî -
ÒÂË‡Î, ÒÂÁÓÌ 2, ÂÔ. 12, 13

02.40 ìÃ‡ÎÍË ÒÎ‡‰ÍË Î˙ÊÍËÌËî /Ô./
- ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 3

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛ-
ÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ì”·ËÈÒÚ‚‡ ‚ ÃË‰Ò˙Ï˙î -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË ÌÓ-
‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 ìŸ‡ÒÚÎË‚Ë Á‡Â‰ÌÓî - ÒÂË-

ÂÌ ÙËÎÏ
13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì»Á„Û·ÂÌË „Ó‰ËÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ìƒÛ„ËÚÂ ÓÚ˜‡ˇÌË Ò˙ÔÛ„Ëî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 1 ÒÂÁÓÌ
18.00 ì—Ú‡ÌˆËˇ ÕŒ¬¿: —˙‰Â·ÂÌ

ÒÔÓî - Ì‡È-‰Ó·ÓÚÓ ÓÚ ÒÂ-
ÁÓÌ‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
20.00 ì’‡‚‡È 5-0 ì - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 2 ÒÂÁÓÌ
21.00 ì¡ÓÎÌËˆ‡ ìÃ˙ÒËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
22.00 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂÚÓ:

Ã‡ˇÏËî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 10
ÒÂÁÓÌ

23.00 ìƒÓ ÒÏ˙Úî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ,
2 ÒÂÁÓÌ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ì–ÓÍÙÂÎÂ ÔÎ‡Á‡ 30î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
00.15 ì√ÂÓËî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3

ÒÂÁÓÌ
01.15 ì≈‚‡ ÀÛÌ‡î- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
02.15 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 1 ÒÂÁÓÌ /Ô/

06.00 ì≈ÎÂÍÚÓ¯ÓÍî - ‰ÂÚÒÍË
ÒÂË‡Î

08.00 ìœ˙‚ËÚÂ 48 ˜‡Ò‡î/Ô./ -
ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 4

09.00 ì—Ì‡ÈÔÂËÒÚËî/Ô./- ÒÂË‡Î,
Ò.3, ÂÔ. 4

10.00 ìÃÂÌÚ‡ÎËÒÚ:  ‡‰Âˆ˙Ú Ì‡
ÏËÒÎËî /Ô./ - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 17

11.00 ì¡‡Ì‰ËÚÒÍËˇÚ œÂÚÂ·Û„î/Ô./
- ÒÂË‡Î, Ò. 7, ÂÔ. 9

12.00 ìœ˙‚ËÚÂ 48 ˜‡Ò‡î/Ô./ -
ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 5

13.00 ìœÓ‰ ÔÓ‰ÓÁÂÌËÂî- ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 2

14.00 ìŒ„ÌÂÌË ‚Ó‰Ëî /Ô./- œË-
ÍÎ˛˜ÂÌÒÍË,  ‡Ì‡‰‡, 2009
„., ¬ ÓÎËÚÂ:  Â‚ËÌ —Ó·Ó,
¿ÎÂÍÒ ÃÂÌÂÒËÒ, √ÎÂÌ ÃÓ-
¯‡Û˙

16.00 ìÃÂÌÚ‡ÎËÒÚ:  ‡‰Âˆ˙Ú Ì‡
ÏËÒÎËî - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 18

17.00 ìœ˙‚ËÚÂ 48 ˜‡Ò‡î - ÒÂË-
‡Î, Ò.2, ÂÔ. 6

18.00 ì—Ì‡ÈÔÂËÒÚËî - ÒÂË‡Î,
Ò.3, ÂÔ. 5

19.00 ì¡‡Ì‰ËÚÒÍËˇÚ œÂÚÂ·Û„î-
ÒÂË‡Î, Ò.7, ÂÔ. 5

20.00 ìœÓ‰ ÔÓ‰ÓÁÂÌËÂî/Ô./- ÒÂ-
Ë‡Î, ÂÔ. 2

21.30 ì≈ÍÒÔÂËÏÂÌÚ˙Úî- ÒÂË‡Î,
Ò.3, ÂÔ. 3

22.00 ìƒÂÚÓÌ‡ÚÓî- “ËÎ˙, —¿Ÿ,
–ÛÏ˙ÌËˇ, 2006 „., ¿ÍÚ¸ÓË:
”Ó˙Ì ƒÂÓÒ‡, ”ÂÒÎË
—Ì‡ÈÔÒ, —ËÎ‚Ëˇ  ÓÎÓÍ‡

00.00 ì≈ÍÒÔÂËÏÂÌÚ˙Úî/Ô./ - ÒÂ-
Ë‡Î, Ò.3, ÂÔ. 3

01.00 ì¡‡Ì‰ËÚÒÍËˇÚ œÂÚÂ·Û„î/Ô./
-ÒÂË‡Î, Ò.7, ÂÔ.10

☼☼☼☼☼

☼☼☼☼☼

 Œ«»–Œ√
— ˜‡ Ë ÔËÒ˙ÒÚ‚ËÂ
˘Â ÛÒÔÂÂÚÂ ‰‡
ÔÓÒÚË„ÌÂÚÂ ÏÌÓ„Ó
‰ÌÂÒ. »Ï‡ÚÂ ÌÛÊ‰‡

‰‡ ÒÂ ËÁˇ‚ËÚÂ Ì‡ Ó·˘ÂÒÚ‚ÂÌÓ
ÔÓÔË˘Â. À˛·Ó‚.
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кратки

Такас Михалик (вляво) от Динамо Киев и Лекс Имерс
от Фейенорд се борят за висока топка в първия мач

от III квалификационен кръг на Шампионска лига,
който украинците спечелиха с 2:1. Имерс си вкара

автогол за 1:1, а за Динамо се разписа и Браун
Идейе (69). Рубен Шакен (49) откри за гостите.

В другия мач Панатинайкос би Мадъруел с 2:0
като гост. Останалите срещи се играха снощи

Снимки БГНЕС

КПР опроверга
за трансфер
на Бербатов

Мениджърът на Куинс Парк
Рейнджърс Марк Хюз отхвърли ин-
формациите, че подготвя оферта
към Димитър Бербатов. На Остро-
ва се смята, че лондонският клуб
е един от основните претенденти
за подписа на бившия български
национал, но Хюз твърди, че това
са само слухове. “За първи път
чувам подобно нещо. По това вре-
ме на годината се споменават мно-
го имена, свързвани с трансфер в
един или друг клуб. Аз обаче пред-
почитам всичко да е финализирано
и чак тогава да говоря”, каза Хюз.
За 31-годишния нападател Ман-
честър Юнайтед иска около 5 млн.
паунда. Турският шампион Галата-
сарай и Милан са между отборите,
които могат да извадят тази сума
за Бербатов, но до момента кон-
кретна оферта за най-скъпия наш
спортист липсва.

„Червените”
отрекоха за
французина Бакле

ЦСКА не се интересува от
френския нападател на Виченца
Ален-Пиер Бакле. “Армейците” не
искат да взимат на проби игра-
чи, които не са наблюдавани,
защото това лято на няколко
пъти се опариха. Иначе Бакле е
собственост на италианския
тим от Серия Б, но за 2 години
е вкарал само 3 гола.

Ботев Вр с нов
треньор от утре

Ботев Враца ще има старши
треньор от утре. Новото ръковод-
ство ще представи наставника на
пресконференция. Той ще замени
Антони Здравков, който спаси вра-
чани от изпадане, но бе изгонен
преди дни. Ботев освободи и до-
шлия на проби юноша на Черно
море Тодор Колев, който за послед-
но игра във Видима-Раковски.

„Газпром” поема ЦСКА?
Спрягат Стоичков за президент на 31-кратните шампиони

“Газпром” може да стане основен спон-
сор на ЦСКА, а Христо Стоичков да бъде
новият президент на “армейците”. Шефо-
вете на “Армията” Димитър Борисов и Иво
Иванов водят преговори с руската компа-
ния, а също така и с американски инвес-
тиционен фонд, които да наливат пари в
отбора, твърди Агенция Блиц. Камата тряб-
ва да даде окончателния си отговор до
дни. При положение че той се съгласи,
трябва да напусне автоматично треньор-
ския пост в Литекс.

Преди няколко месеца Ицо отново бе
на крачка от президентския трон в ЦСКА.
Тогава обаче сделката между “Титан” и

Гриша Ганчев се провали в последния мо-
мент, след като бизнесменът от Ловеч се
отказа и това попречи на Стоичков да
заеме високия пост на “Армията”.

Според непотвърдена информация
най-късно до понеделник ще се появи
официална позиция за предстоящите про-
мени в ЦСКА, но близки до преговарящи-
те твърдят, че не е изключено това да се
случи още днес или утре.

До края на годината ст. “Българска
армия” трябва да има изцяло нови сектори
“А” и “Г”. Това предвиждат започналите
преди няколко дни ремонти. Секторите ще
бъдат укрепени с бетон, а за удобство на

феновете ще се разширят местата около
седалките. Освен това вече започна ре-
монтът на козирката, която се нуждае от
укрепване. Очаква се всички тези подоб-
рения да излязат на клуба над 1 млн. лв.

Откакто “Титан” пое издръжката на
ЦСКА, до този момент новите неща на
“Армията” са теренът и поливната му сис-
тема, 1500-те седалки в сектор “А”, както
и съблекалнята на домакините, която бе
ремонтирана преди 2 месеца. Именно
поради извършваните подобрения по
съоръжението, което не е пипано от 40
години, сектор “Г” ще бъде затворен до
края на годината.

От националния фен-
клуб на Берое разпро-
страниха писмо с на-
падки срещу Левски

Феновете на Берое
нападнаха Левски

след бартера между двата
клуба, разменили защитни-
ците Иво Иванов и Димитър
Везалов.

“Ние, привържениците на
Берое, изказваме нашето
дълбоко разочарование от
гаврата с любимия ни клуб.
Недоумяваме как може 10
дни преди старта на новия
шампионат да бъде разбита
двойката централни защит-
ници, за да се оправят про-
блемите на един отбор, кой-
то за пореден път посрами
България и даде повод на
някакви анонимници “дошли
с автобус” да се гордеят с
това, че имат във витрината
си скалп на български отбор.
Не можем и няма да при-
емем подобна клубна поли-
тика на клякане пред който
и да е от набедените за
“грандове” отборчета от По-
дуене и Панчарево.

Разочаровани сме от
това, че Илиан Илиев не
удържа на думата си и по-

сегна на отбора, с който из-
живя своята приказка, само
и само да принесе жертва
на синия провал. Бяхме пре-
дадени от хора, на които вяр-
вахме и които следвахме в
борбата с двуполюсния мо-
дел в българския футбол.
Заболя ни, но това ще ни
направи още по-категорични
и безмилостни във войната с
червено-синята мъгла. За
нас това е денят на срама.
Денят, в който бяхме преда-
дени на клуба, изхвърлял ни
от “А” група, понеже сме не-
удобни. Оттук нататък ще
бъдем още по-неудобни в
борбата си и ще допринесем
за това двата “гранда” да
продължат падението си.

Първото нещо, което ще
стане, е Иво Иванов да се
извини на “зелено-бяла”
България за глупостите, ко-
ито изрече преди време. На
подуенци честитим поред-
ния “новоизлюпен левскар”,
с червени пристрастия. Не се
съмняваме, че ще го стъпче-
те, както направихте с много
други преди него”, негоду-
ват старозагорските фенове.

лавия се отказа от Ни-
колай Дюлгеров, кой-
то миналата седмица
бе изгонен от ЦСКА.

Евертън - Лудогорец по ТВ7
ТВ7 ще предава мача между Лудогорец u

Евертън. Двубоят е днес от 15.00 часа на “Гудисън
Парк” в Ливърпул. Първоначално разградчани обя-
виха, че той ще бъде от 20.00 часа, но в крайна
сметка срещата е била изместена за по-рано за-
ради олимпийските финали от Лондон, които са в
късните часове. Интерес към прякото предаване
на мача от Ливърпул имаше и от страна на Нова
ТВ и Диема, но ТВ7 наддаде и спечели търга. Не
е ясно обаче дали ТВ7 ще предава и втората кон-
трола на българския шампион в неделя. В нея най-
вероятно съперник на възпитаниците на Ивайло
Петев ще бъде Блекпул. И часът на спаринга още
е в процес на уточняване. Вариант за противник
на същата дата е и елитният Саутхемптън, но “свет-
ците” още не са дали съгласието си. Шампионите
заминаха с група от 22-ма футболисти за Острова.

Дисциплинарната комисия на УЕФА е за-
почнала процедура срещу хърватския шампи-
он Динамо Загреб заради инцидентите по вре-
ме на реванша от II предварителен кръг на
Шампионската лига срещу Лудогорец (3:2). С
официално писмо до разградчани и копие до
БФС от еверопейската централа в Нион
потвърдиха, че към досието по случая ще
бъдат приложени жалбата на Лудогорец и пи-
смото, с което БФС подкрепи позицията на
“орлите”. Основният документ в дисциплинар-
ната процедура ще бъде докладът на делегата
на УЕФА от мача Стийн Даруп (Дан).

УЕФА РАЗСЛЕДВА
ДИНАМО ЗАГРЕБ

С

Славия
се отказа
от Дюлгеров

В момента 24-годишният
полузащитник е свободен
агент, но “белите” не се
нуждаят от футболист на
неговия пост.

Халфът беше собстве-
ност на Славия в периода
2007-2010 година. За един
сезон игра като преотстъ-
пен в Миньор, а след това
премина през Лудогорец и
ЦСКА. Славия официално
представи отбора си за
новия сезон снощи в кон-
трола с кипърския Апо-
лон Лимасол.

Фернандо (вляво) от Гремио се бори в локвите за топката с
Франциско Грандо от Коритиба в бразилското дерби от I кръг за Купа
Судамерикана, южноамериканския еквивалент на Лига Европа. Гремио би

с 1:0 в Порто Алегре с гол на Андре Лима (70). Реваншът на “Ещадио
Коуто Перейра” е на 23 август

ампионът Лудогорец отбеляза впечатляващ про-
грес в Световната клубна ранглиста на Междуна-
родната федерация по футболна история и статис-
тика. Разградчани отпаднаха драматично в квали-

ШАМПИОНИТЕ СКАЧАТ
С 52 МЕСТА В РАНГЛИСТАТА

Ш
фикациите на Шампионска лига от Динамо Загреб, но въпре-
ки това се изкачват с 52 позиции и вече заемат 290-о място
със 73 т. ЦСКА се завърна в топ 400, въпреки позорното
отпадане от словенския Мура в турнира Лига Европа. “Ар-
мейците” са 383-ти с 64 т., като напредъкът им е от 50
позиции спрямо миналия месец. Локомотив Пд заема 424-о
място с 61 т. Въпреки че единствен от българските отбори
записа победа в турнира, Левски остава извън класацията
за втори пореден месец. Барселона запазва първото си
място в класацията с 356 т., следван от Универсидад де
Чили с 339 и “кръвния враг” Реал Мадрид с 295.

Н
КОСТОВ ВЗЕ БЪЛГАРИН
ЗА ПОМОЩНИК В УКРАЙНА

овият треньор на украинския Карпати Лвов Николай Кос-
тов си взе българин за помощник. В най-скоро време на
“Арена Лвов”, където се играха няколко срещи от Евро
2012, работа ще започне и Неделчо Матушев. За послед-
но той бе начело на Черноморец Поморие, но “малките
акули” обявиха несъстоятелност и преустановиха участие-
то си в професионалния футбол. В Поморие ще работят
единствено с юноши. Костов се завърна в треньорския
занаят преди няколко дни, след като през пролетта бе
изгонен от Левски. Бившият наставник на “сините”, който
бе натирен само след 2 месеца работа на “Герена”, е на
почит в Украйна, където постигна най-големите си успехи
с отбора на Металург Донецк. Костов ще дебютира на
“Арена Лвов” идния уикенд срещу Таврия.
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ОИ ЛОНДОН 2012
ПО БНТ 1

10.15 Линия Лондон,
студио

10.45 Футбол
(Великобритания -

Уругвай (п)

зл. ср. бр.     общо

1. Китай 13 6 4 23
2. САЩ 9 8 6 23
3. Франция 4 3 4 11
4. Южна Корея 3 2 3  8
5. КНДР 3 0 1  4
6. Казахстан 3 0 0  3
7. Италия 2 4 2  8
8. Германия 2 3 1  6
9. Русия 2 2 4  8
10. ЮАР 2 0 0  2
11. Япония 1 4 8 13
12. Австралия 1 3 2  6
13. Румъния 1 2 2  5
14. Бразилия 1 1 1  3
    Унгария 1 1 1  3
16. Холандия 1 1 0  2
17. Украйна 1 0 2  3
18. Грузия 1 0 0  1
    Литва 1 0 0  1
    Словения 1 0 0  1
21. Великобритания 0 2 2  4
22. Колумбия 0 2 0  2
    Мексико 0 2 0  2
24. Египет 0 1 0  1
    Куба 0 1 0  1
    Полша 0 1 0  1
    Швеция 0 1 0  1
    Тайван 0 1 0  1
    Тайланд 0 1 0  1
32. Канада 0 0 4  4
33. Словакия 0 0 2  2
34. Азербайджан 0 0 1  1
    Белгия 0 0 1  1
    Индия 0 0 1  1
    Катар 0 0 1  1
    Молдова 0 0 1  1
    Монголия 0 0 1  1
    Норвегия 0 0 1  1
    Узбекистан 0 0 1  1
    Сърбия 0 0 1  1

Класиране по медали след 4-ти ден

Медалистите
от 4-ти ден

Вдигане на тежести:
63 кг (жени): 1. Мая Манеза (Каз)

245 кг (110+135) 2. Светлана Цару-
каева (Рус) 237 (112+125) 3. Крис-
тин Жирар (Кан) 236 (103+133)... 5.
Милка Манева (Бъл) 233 (102+131)

69 кг (мъже): 1. Лин Цинфън
(Кит) 344 (157+187) 2. Триатно
Триатно (Иднз) 333 (145+188) 3.
Разван Мартин (Рум) 332 (152+180)

Конен спорт:
Всестранна езда, индивидуал-

но: 1. Mихаел Юнг (Гер) с кон Сам
40,60 нак. точки 2. Сара Олготсон
(Шв) с Вега 43,30 3. Сандра Ауфарт
(Гер) с Опгън Луво 44,80

Всестранна езда, отборно: 1.
Германия (Петер Томсен, Дирк
Шраде, Ингрид Климке, Сандра Ау-
фарт и Михаел Юнг) 133,70 2. Ве-
ликобритания 138,20 3. Нова Зелан-
дия 144,40

Стрелба:
Скийт (мъже): 1. Винсънт Хан-

кок (САЩ) 148 т. 2. Aндерс Голдинг
(Дан) 146 3. Насер Ал-Атия (Кат) 144

Слалом в бързи води:
Едноместно кану: 1. Тони Ес-

танге (Фр) 97,06 сек. 2. Сидерис
Тасиадис (Гер) 98,09 3. Михал Мар-
тикан (Слвк) 98,31

Джудо:
63 кг (жени): 1. Урска Золнир

(Слвн) 2. Сюй Лили (Кит) 3. Еман
Жевриз (Фр) и Йосие Уено (Яп)

81 кг (мъже): 1. Ким Дже-Бум
(Кор) 2. Оле Бишоф (Гер) 3. Иван
Нифонтов (Рус) и Антоан Валуа-
Фортие (Кан)

Синхронни скокове:
Кула 10 м (жени): 1. Чън Жолин

и Ван Хао (Кит) 368,40 т. 2. Мексико
343,32 3. Канада 337,62

Спортна гимнастика:
Отборно (жени): 1. САЩ (Джор-

дин Уийбър, Александра Райзман,
Кайла Рос, Макайла Марони и Габ-
риела Дъглас) 183,596 т. 2. Русия
178,530 3. Румъния 176,414

Плуване:
200 м св. стил (жени): 1. Алисън

Шмит (САЩ) 1:53,61 мин. 2. Камий
Мюфа (Фр) 1:55,58 3. Бронте Барет
(Авл) 1:55,81

200 м бътерфлай (мъже): 1. Чад
Льо Кло (ЮАР) 1:52,96 мин. 2. Майкъл
Фелпс (САЩ) 1:53,01 3. Такеши
Мацуда (Яп) 1:53,21

200 м съчетано (жени): 1. Е
Шивън (Кит) 2:07,57 мин. 2. Алисия
Коутс (Авл) 2:08,15 3. Кейтлин Ле-
веренц (САЩ) 2:08,95

Щафета 4 по 200 м св. стил
(мъже): 1. САЩ (Райън Лохте, Конър
Дуайър, Рики Беренс, Майкъл Фелпс)
6:59,70 мин. 2. Франция 7:02,77 3.
Китай 7:06,30

Фехтовка:
Рапира (мъже): 1. Лей Шън (Кит)

2. Алаелдин Абулкасем (Еги) 3. Чол
Бюн-Чул (Кор). Финал: Шън - Абулка-
сем 15:13

12.30 Олимпиада
с Тереза Маринова, студио

13.30 Волейбол
(мъже, Австралия-България)

15.00 Гребане
(полуфинали и финали)
15.50 Плуване (серии)

16.00 Тенис (четвъртфинали мъже,
жени и полуфинали на двойки)

17.30 Стрелба с лък (жени, финал)
17.50 Линия Лондон, студио

18.30 Спортна гимнастика (жени,
многобой, Ралица Милева)

20.30 Днес на игрите, студио
21.30 Плуване (финали)

22.55 Волейбол
(мъже, Бразилия-САЩ)
23.45 Бокс (60, 75 кг)

00.15 Баскетбол
(мъже, квалификации)

02.00 Волейбол (Полша-Аржентина)
04.00 Кану-Каяк (бързи води)

04.30 Тенис на маса
05.30 Фехтовка

(жени, рапира, отборно)

айкъл Фелпс извоюва 2 медала
в четвъртия ден на  състезани-
ята по плуване от ХХХ лятна
Олимпиада и стана спортистът

Фелпс №1 по медали
спечелени олимпийски медала.

 Така 27-годишният американски фе-
номен в плуването от Балтимор изпрева-
ри легендарната съветска гимнастичка
Лариса Латинина по спечелени олимпий-
ски медали от един спортист. Фелпс при-
тежава вече 19 олимпийски медала (15
златни, по 2 сребърни и бронзови) от
Игрите в Атина 2004, Пекин 2008 и Лон-
дон 2012. Латинина остава втора във
вечната ранглиста с 18 отличия (9 злат-
ни, 5 сребърни и 4 бронзови) спечелени
за СССР от Мелбърн 1956 и Рим 1960,
когато е и абсолютна шампионка в мно-
гобоя, както и от Токио 1964.

За триумфа рекордьорът получи поз-
дравления в социалната мрежа туитър

лично от президента на САЩ Барак Оба-
ма. “Поздравявам Майкъл Фелпс относно
подобряването на вечния рекорд за спе-
челени олимпийски медали. Страната ни
се гордее с  постижението ти”, написа
първият мъж на Щатите, а  Фелпс му
отговори: “Благодаря Ви, г-н президент.
За мен е чест да се състезавам за САЩ!!
Най-хубавата страна в света!!”.

Президентът на МОК Жак Рох също
поздрави най-успешния олимпиец. “Уча-
стието на Олимпиада е успех за всеки
спортист. Спечелването на медал те вкар-
ва в елитната група от атлети. С 19-ото си
отличие Фелпс написа история. Възхи-
щавам се на неговото изключително по-
стижение”, каза Рох.

ИМЕ ДЪРЖАВА ГОДИНИ СПОРТ МЕДАЛИ ОБЩО

  1. Майкъл Фелпс (САЩ) 2004-2012 плуване 15 2 2 19
  2. Лариса Латинина (СССР) 1956-1964 гимнастика 9 5 4 18
  3. Пааво Нурми (Фин) 1920-1928 лека атлетика 9 3 0 12
  4. Марк Шпиц (САЩ) 1968-1972 плуване 9 1 1 11
  5. Карл Люис (САЩ) 1984-1996 лека атлетика 9 1 0 10
  6. Биргит Фишер (Гер) 1980-2004 кану-каяк 8 4 0 12
  7. Савао Като (Яп) 1968-1976 гимнастика 8 3 1 12
   Джени Симпсън (САЩ) 1992-2004 плуване 8 3 1 12
  9. Мат Бионди (САЩ) 1984-1992 плуване 8 2 1 10
 10. Рей Си Еури (САЩ) 1900-1908 лека атлетика 8 0 0  8
 11. Николай Андрианов (СССР) 1972-1980 гимнастика 7 5 3 15
 12. Борис Шахлин (СССР) 1956-1964 гимнастика 7 4 2 15
 13. Вера Чаславска (Чех) 1960-1968 гимнастика 7 4 0 11
 14. Виктор Чукарин (СССР) 1952-1956 гимнастика 7 3 1 11
 15. Аладар Геревич (Унг) 1932-1960 фехтовка 7 1 2 10
 16. Едоардо Манджароти (Ит) 1936-1960 фехтовка 6 5 2 13
 17. Хюберт ван Инис (Белг) 1900-1920 стрелба с лък 6 3 0  9
 18. Акинори Накаяма (Яп) 1968/1972 гимнастика 6 2 2 10
 19. Герт Фредриксон (Шв) 1948-1960 кану-каяк 6 1 1  8
 20. Витали Шербо (ОНД/Блрс) 1992/1996 гимнастика 6 0 4 10

Топ 20 на най-успешните олимпийци

Американецът вече има 19 отличия от 3 олимпиади

Александър Александров се класира за финал в академичното
гребане в дисциплината скиф в Лондон. Българинът обаче ще гребе
за медалите за Азербайджан, където избяга преди няколко години с
треньорката си, след като стана за втори път световен шампион за
юноши. Той завърши 3-ти във втората 1/2 финална серия и получи
право да се бори за отличията. Българинът гребеше с голям аванс
пред 3-има от участниците в полуфиналната серия, като пред него
финишираха единствено световният вицешампион Ондрей Синек (Чех)
и представителят на домакините Алън Кембъл.

Българин вече донесе медал на Азербайджан от Олимпиадата в
Лондон. Това се случи във вдигането на тежести, където Валентин
Христов (56 кг) се окичи с бронз.

Александров на финал в
гребането, но за Азербайджан

Китай изрази остро недоволст-
во към съмненията за употреба на
допинг на новата звезда в плува-
нето Шъуън Йе. Домакините на
предишните Игри и лидери в кла-
сирането по медали в Лондон
2012 обявиха, че тези обвинения
са срам за страната. “Западът все
още съди за Китай със стария ман-
талитет. Това е жалко за прогре-
са, който прави нашата страна”,
написа “Глобал Таймс”. 16-годиш-
ното момиче спечели 2 златни
медала на 200 и 400 м съчетано
и привлече вниманието на света с
плуването си в последните метри
на краткия микс, където показа по-
добри времена от най-големите
имена при мъжете Майкъл Фелпс
и Райън Лохте.

Бащата на състезателката

В Китай бесни от
обвинения за допинг

Кинсон Йе заяви, че западните
медии винаги са били арогант-
ни. Шампионката получи подкре-
па и от сребърната медалистка
Алиша Коутс (Авл). “Съчувствам
на бедното момиче заради те-
жестта на съмненията. Вярвам,
че тя е невинна, докато не се
докаже, че има вина.”

“Трябва да сме реалисти. Това
са най-добрите спортисти в света.
Първите петима в състезанията са
минали допинг контрол. Имаме
много сериозна програма за про-
верка. Ако има измама, ще я ра-
зобличим”, каза пък говорителят
на МОК Марк Адамс. Китай спе-
чели най-много златни медали в
Пекин  преди 4 години - 51, но
нито един спортист не бе пипнат
със забранени стимуланти.

МММММ
с най-много олимпийски отличия. Фе-
номеналният плувец се задоволи със
сребърното отличие на 200 м бътерф-
лай, изпреварен от дебютанта на олим-
пийски игри и носител на световната
купа по плуване в малък басейн Чад
Льо Кло (ЮАР) само с 5 стотни от се-
кундата. С щафетата на 4х200 м свобо-
ден стил обаче той все пак стигна до
титлата заедно с мощните си съотбор-
ници Райън Лохте, Конър Дуайър и Рики
Беренс, изпреварвайки с повече от 3
сек. квартета на Франция и вече има 19

Снимка SOCIALITELIFE.COM

Райън Лохте, Конър
Дуайър, Рики Беренс и

Майкъл Фелпс (от ляво
на дясно) ликуват със
златните отличия на

4х200 м свободен стил
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„Газпром”
и Стоичков
поемат
ЦСКА
Стр. 30

ария Гроздева и Анто-
анета Бонева останаха
извън финала на 25 м
спортен пистолет и ще

ервел Пулев (91
кг) наби китае-

Тервел мачка китаец

3:3). По-малкият брат на Ку-
брат Пулев доминираше
над Ван през целия мач, а
също така на 2 пъти го
прати в нокдаун. Пулев
просна на земята съперни-
ка си още в 34-ата секунда
с ляво кроше, а после и в
средата на 2-рия рунд. До
края на мача българинът
без проблем поддържаше
разликата. Край ринга оба-
че не бе батко му, който не
успя да получи акредита-

адата в Лондон. Нашият
боксьор се класира за 1/4
финалите след победа над
азиатеца с 10:7 т. (5:2, 2:2,

ция. В спор за място на 1/2
финалите Тервел ще срещ-
не в неделя Ямил Пералта
Хара (Арж), победил Шуа-
иб Булудинат (Алж) с 13:5.

“Очаквах да тръгне ва
банк, но това стана 30-ина
секунди преди края. Успях
да му нанеса удари в
първата част и да го пре-
чупя. Всичко е относител-
но. Всеки мач е финал.
Почивам, готвя се и след
това пак излизам на рин-
га. Тръпката е огромна,
очакванията са големи и
това ни пречи да дадем
своя максимум, напряга-
ме се допълнително. Ку-

брат нямаше как да дой-
де, преценихме, че при
пълна зала няма смисъл
да идва. Ще мислим
допълнително дали ще
идва за следващите ма-
чове”, каза Тервел.

Това бе 3-ата победа за
България в боксовия тур-
нир в Лондон, след като с
първите си съперници се
справиха Александър
Александров (49) и Дете-
лин Далаклиев (56). Алек-
сандров победи Жулиано
Фернандо Дженто Макуи-
на (Мозамбик) с 22:7 т. (8:2,
7:3 и 7:2), а на 1/8 финали-
те в събота ще играе със

Шин Джонхун (Южна Ко-
рея), световен вицешампи-
он от Баку 2011 и поставен
под №2 в схемата.

“Не показах най-добра-
та си игра. Бях малко
вдървен, може би защото
дебютирах на Олимпиада.
Втория мач ще играя по-
добре. Не ми пука, че ко-
реецът е световен вице-
шампион. Качвам се на
ринга и играя”, каза Алек-
сандров.

Далаклиев пък игра
снощи за място на 1/4 фи-
нала с албанеца Ибрахим
Бала, който боксира за
Австралия.

Т
ца Сюансюан Ван в дебют-
ната си среща на Олимпи-

Петя Неделчева заплаши да не участва за
България на следващата Олимпиада в Рио де
Жанейро 2016. 29-годишната старозагорка е
разочарована от отношението на държавата към
нея. Въпреки  възлаганите големи надежди да
вземе медал на олимпийския турнир по бадмин-
тон тя не е получила почти нищо за подготовка-
та и участието си в Лондон. Петя, която е №19
в света, не е работила дори с масажист, което в
професионалния спорт е недопустимо. Неделче-
ва обаче не хвърля вината за ранното си отпа-
дане върху другите, защото сама си била винов-
на. Тя не успя да се класира за 1/8 финалите,
след като загуби от Адрианти Фирдасари (Индо-
незия, №64) с 0:2 гейма (10:21, 15:21).

“Много съм разочарована, направо не ми се
говори. Но ми е трудно. Така не стават нещата,
трябва да се разбере най-после. Нищо не ми е
подсигурено. Няма спаринг партньори, тренирам

Петя Неделчева загърбва България

Явор Христов отпадна от олим-
пийската надпревара в стрелбата с
лък още в I кръг. На 1/32 финалите
той загуби от 21-годишния мексика-
нец Луис Алварес с 0:6 сета. Бълга-
ринът започна неуверено двубоя и
съперникът му бързо натрупа аванс.
Русенецът успя да подобри точност-
та си, но концентрираният мексика-
нец постигна категорична победа.

В квалификацията Христов зае 35-
а позиция с 663 т. В Лондон той уча-
ства за 2-ри път на Олимпиада. Учи-
тел по професия, Христов дебютира
в Атина 2004, премина I кръг и
завърши 28-и. Финалът по стрелба с
лък е утре в “Лордс Крикет Граунд”.

Георги Братоев върви втори
между разпределителите след
II кръг в олимпийския турнир по
волейбол. Нашият плеймейкър
е с 11,86 отлични паса средно
на гейм и изостава само от
руснака Александр Бутко
(13,50). Зад него са америка-
нецът Доналд Суксо (10,33) и
сърбинът Драган Травица
(9,63). Братоев остава най-ви-
соко класираният български
волейболист в индивидуалните
класации. Теодор Салпаров е
3-ти в подреждането за защит-
ници. Българското либеро има
3,14 извадени топки средно на
гейм и изостава на косъм от
Маркус Щоервалд (Гер), който
е с 3,17. Първи е либерото на
най-слабия тим в група А Дани-
ел Хантър (Вбр) с 3,83. Салпа-
ров е 6-и в класацията за най-
добър либеро.

Четирите аса на Цветан
Соколов в мача срещу Полша
(3:1) пък му отреждат 3-та по-
зиция в класацията за най-
добър изпълнител на сервис,
въпреки че българският диаго-
нал играл само в този мач - по
0,57 средно на гейм. С толкова
е и сърбинът Александър Ата-
насийевич. Пред тях са Бартош

Гроздева и
Бонева пак
извън финала

Руснакът Максим Михайлов забива през
блокадата на Данте Амарал в мача от Група
В на олимпийския турнир в Лондон, спечелен

от Бразилия с 3:0 гейма (21, 23, 21).
Михайлов наниза 12 т., а най-резултатни
бяха 218-сантиметровият му съотборник

Дмитрий Мусерский и Мурило Ендреш с по 13

Снимка FIVB.ORG

Най-успешната ни олимпийка остана 9-а след престрелка
(Кор) и Зорана Арунович (Сърб)
регистрираха съответно 50 и 49
т. и попаднаха във финала, кой-
то завърши по-късно вчера.

Гроздева се провали в пре-
цизната стрелба, където постиг-
на 100 т. в първа серия, но във
втората влоши мерника си с 94,
а в третата се срина тотално и
събра само 90. Тя обаче показа
характер и във втората полови-
на - бързата стрелба, се върна в
борбата с изключителен резул-
тат - 299 т. от 300 - 29 10-ки и
само 1 9-ка, но това не й беше
достатъчно. След престрелката
Гроздева се разплака и се нало-
жи нейният треньор и съпруг

Валери Григоров да я успокоява.
Изключителен малшанс

преследва и Бонева, която от-
ново не успя да влезе във фина-
ла за 1 т. Състезателката от
Търговище записа резултат 582
и остана 10-та. Същото се случи
и преди 4 дни, когато отново 1
т. я раздели от участие във фи-
нала на 10 м пневматичен пис-
толет. С първи резултат на 25 м
във финала, който се проведе
снощи, влезе Ким Дж (ЮКор),
която с 591 т. подобри олимпий-
ския рекорд. Световният обаче
все още принадлежи на нашата
Диана Йоргова, която е недо-
стижима от 1994 г. с 594 т.

МММММ
се завърнат без отличия от
олимпийския турнир по спорт-
на стрелба в Лондон. Гроздева,
двукратна олимпийска шампи-
онка в дисциплината от Сидни
2000 и Атина 2004, завърши с
резултат от 583 т. с още 2 състе-
зателки в сериите и раздели 7-
ото място.

В допълнителните изстрели
най-успешната ни олимпийка
записа 48 т., и остана 9-а в край-
ното класиране. Съперничките
й в престрелката - Джо Йон Сук

Снимка БЛИЦ

Тервел Пулев удря с ляв прав брадата
на китаеца Сюансюан Ван, когото
победи с 10:7 т. и се класира на 1/4
финал в кат. до 91 кг в Лондон

сама. Да не говорим, че не ми беше осигурен и
масажист. Добре, че имам една приятелка ис-
панка, тя ми помогна. Яд ме е, защото направих
много грешки. Като цяло играта ми беше твърде
разстроена. Имахме малко информация за съпер-
ничката и не успяхме да я разузнаем. Няма да се
отказвам - продължавам напред, но не знам къде.
Може и да не се състезавам за България на
следващата Олимпиада”, каза Неделчева, която
записа само една победа на Игрите в Лондон -
в I кръг в група О срещу Алесия Зайцева (Блрс,
№90) с 21:7, 21:19. На Игрите в Атина 2004 тя
отпадна на 1/4 финал и бе класирана 5-а.

Неделчева може да играе за Шотландия, къде-
то старши треньор е двукратната носителка на
Европейската купа Диана Колева, съпруга на лич-
ния й треньор Орлин Цветанов. Тя постоянно е
получавала покани да играе за Шотландия, но ги
отклонявала, за да се състезава за родината си.

Германската осморка хвърля във водата кърмчията
Мартин Зауер след като спечелиха олимпийската

титла в най-престижната дисциплина в гребането. В
последните метри Канада изпревари Великобритания в

битката за сребърния медал

ХРИСТОВ
ОТПАДНА
В СТРЕЛБАТА
С ЛЪК

Георги Братоев втори
при разпределителите

Снимка LONDON2012.COM

Група А: Полша - България
1:3 (22:25, 27:29, 25:13, 23:25);
Италия - Аржентина 3:1 (25:17,
21:25, 25:17, 25:23); Великобри-
тания - Австралия 0:3 (15:25,
18:25, 20:25). Води България с
6 т., пред Аржентина, Полша,
Австралия и Италия по 3, Вели-
кобритания 0.

Група В: Сърбия - Тунис 3:1
(25:15, 25:21, 20:25, 25:18); САЩ -
Германия 3:0 (25:23, 25:16, 25:20);
Бразилия - Русия 3:0 (25:21,
25:23, 25:21). Водят САЩ и Бра-
зилия с по 6 т., пред Русия и
Сърбия по 3, Тунис и Германия 0.

Резултати
от II кръг

Курек (Пол) с 0,75 и Георг Грьо-
цер (Гер) с 0,67. Неучастието в
мача срещу Великобритания не
попречи на Цецо да влезе и в
челната десетка за най-добър
реализатор с 28-те точки сре-
щу поляците. Тодор Скримов и
Виктор Йосифов пък делят 5-ото
място при блокировачите. То-
дор Алексиев е 6-и за най-
добър посрещач, а Скримов е
9-и. България играе днес от
13.30 часа с Австралия, а мачът
ще бъде излъчен по БНТ 1.


